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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان هشدار داد:

وضعیت  قرمز 
دشت  مسیله

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دشت مسیله شورترین دشت ایران است که از 50 سال گذشته به عنوان 
دشت ممنوعه مطرح شده و این نشان دهنده آغاز بحران در این منطقه در نیم قرن پیش است.

سید رحمان دانیالی در جلسه کارگروه مخاطرات زیست محیطی در سخنانی اظهار داشت: معضل گرد و غبار و ریزگردها 
در استان قم به دلیل خشکسالی و قطع حقابه ها یکی از مهمترین چالش های زیست محیطی استان است. وی در ادامه 

افزود: حوزه آبخیز دریاچه نمک دارای وضعیت بسیار بحرانی بوده و دشت مسیله شورترین دشت ایران است ...

2

استاندار قم:

تنگ نظری سرمایه گذاران را فراری می دهد

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری  در گفت و گو با ایمان:

تامین زیرساخت های قم 
5 سال کار شبانه روزی می طلبد

در گفت وگو با سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تشریح شد:

آخرین وضعیت طرح تحقیق 
و بررسی از شهرک صنوف قم

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم آخرین وضعیت طرح تحقیق و بررسی از شهرک 
صنوف قم را تشریح کرد.

نعمت ا... عواطف رستمی در گفت وگو با ایمان اظهار داشت: بر اساس بند 30 
ذیل ماده 77 قانون تشکیل شوراها، نظارت بر حسن اداره امور مالی شهرداری ها، 
سازمان ها، مؤسسات و شرکت های وابسته و تابعه شهرداری و حفظ 
سرمایه، دارایی و اموال عمومی و اختصاصی شهرداری و همچنین 
نظارت بر حساب درآمد و هزینه آن ها با انتخاب حسابرس رسمی و 

اعلام موارد نقض به شهردار و پیگیری های لازم ...
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سرمقاله :  متین مسلم

7 اکتبر1952 برای ولادیمیر 
پوتین همواره روز متفاوتی بوده 
با  روسیه  ارتش  امسال  است.اما 
هدیه ایی متفاوت این روز را برای 
اوکه روز تولدش است  به لحظاتی 
مهیج و به یاد ماندنی تبدیل کرد.

نیروی دریایی ارتش روسیه روز 4 
شنبه از محل استقرار خود ...

آیا رویکرد امنیتی خزر
 نظامی خواهد شد؟

دلواپسان به خط شدند

17 فشنگ 
آخر

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت:

آشکارا از دولت سوریه 
حمایت می کنیم

 رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع گفت که عربستان 
طبق قوانین بین المللی مسوول امنیت حجاج است.

علی اکبر ولایتی روز شنبه در برنامه "من طهران" شبکه خبری 
العالم درباره عملیات روسیه در سوریه علیه گروه های تروریستی، و 
تأکید غربی ها مبنی بر همکاری روسیه با ایران در این حملات و 
ادعای این که این حملات پس از سفر سردار قاسم سلیمانی به 
روسیه آغاز شده، گفت: ما همکاری و هم فکری بین ایران، روسیه، 
سوریه و عراق را نفی نمی کنیم. او با بیان این که این هم فکری ها 
ادامه دارد گفت: ایران، روسیه و عراق دوستان و متحدان سوریه 

هستند و از ابتدای بروز چنین اشکالاتی و ...

هفده نماینده مجلس شورای اسلامی طی نامه ای خطاب 
به علی لاریجانی خواستار توقف بررسی برجام درمجلس تا 
را  ارائه لایحه  بدون  بررسی طرح  و  ارائه لایحه شدند  زمان 

مطابق با قانون ندانستند. 
اسامی  این نمایندگان عبارت است از: مرتضی آقا تهرانی، 
احمد سالک، روح ا... حسینیان، حمید رسایی، سید محمود 
میر  مسعود  سید  کوثری،  اسماعیل  پژمانفر،  نصرا...  نبویان، 
کاظمی، محمد سلیمانی، حبیب ا... آقاجری، زهره طبیب زاده، 
امیر حسین قاضی زاده، شهروز افخمی، حسین طلا، شکر خدا 

موسوی، علی اصغر زارعی و بهرام بیرانوند. 
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طولانی شدن اجرای توافق 
بر مشکلات اقتصادی می افزاید

روزنامه

7

7

رئیس جمهور:

خلف  وعده، استیضاح سیاسی، مناقشه، درگیری و اصرار بر مخالفت  با برجام بخش هایی از کارنامه این روزهای 
تندروهای مجلس به شمار می رود.  حالا هم از آبستراکسیون سخن به میان می آید. این شاید ترفند جدید پایداری ها و 
تندروهای مجلس است برای سنگ  اندازی در راه برجام و طرحی که حالا مجلس مصر به تصویب آن است، باشد.  اینها 
عمده مواردی است که در روزهای گذشته هر چه بیشتر شکاف بین دو طیف اصولگرای مجلس را نمایان کرده است. 

آشکار شدن اختلافات بین اصولگرایان در فراکسیون رهروان ولایت به عنوان فراکسیون اکثریت و فراکسیون 
اصولگرایان به عنوان فراکسیون اقلیت، از انتخابات کمیسیون برجام بود.  آنجا که کاظم جلالی، رئیس فراکسیون 
رهروان  ولایت با علیرضا زاکانی از اعضای شورای مرکزی فراکسیون اصولگرایان توافق کردند تا کمیسیون ویژه برجام 

با توافق هر دو گروه تشکیل شود.  اما در رای گیری و اعلام نتایج وضعیت به گونه ای دیگر پیش رفت.  اگرچه به گفته 
اعضای رهروان وزن کمیسیون برای رهروان سنگین تر بود، در واقع در کمیسیون اعضای مخالف برجام بیشتر بودند.  
پس از رو دستی که رهروان از اصولگرایان تندرو خورد و اتفاقاتی که در کمیسیون رخ داد، بار دیگر شورای مرکزی 
رهروان به اصولگرایان مخالف دولت و برجام اعتماد کرد و در توافقی گزارش برجام را به میل کمیسیون و اکثریت 
مخالف آن واگذار کرد. در برابر آن هم موافقت آنها را برای تصویب طرح دوفوریتی اقدام متقابل و متناسب در اجرای 
برجام جلب کرد. بر این اساس مقرر شد تا مجلس با رای بالا طرح برجام را به تصویب برساند. طرحی که با میانداری 

علی لاریجانی، رئیس مجلس و انتخاب شش نفر از اعضای موثر هر دو فراکسیون به نگارش درآمده بود. ..

دلواپسان، چه خوابی برای توافق هسته ای دیده اند؟

 آیا امروز برجام تصویب می شود؟
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آیا رویکرد امنیتی خزر
 نظامی خواهد شد؟

7 اکتبر1952 برای ولادیمیر پوتین همواره روز متفاوتی 
بوده است.اما امسال ارتش روسیه با هدیه ایی متفاوت این 
روز را برای اوکه روز تولدش است  به لحظاتی مهیج و به 

یاد ماندنی تبدیل کرد.نیروی دریایی ارتش روسیه روز 4 شنبه از محل استقرار خود در 
حوزه میانی دریای خزر؛ حداقل 26موشک میان برد هدایت شونده کروز به سوی حداقل 
11هدف در خاک سوریه پرتاب کرد.از 30 سپتامبر و صدور مجوز دومای روسیه برای 
انجام عملیات برون مرزی ارتش ؛ این نخستین حمله متفاوت از منطقه ایی غیر متعارف 
و با فاصله تقریبی 1500 کیلومتری به مواضع تروریست های داعش درخاک سوریه 
محسوب می شود.به گفته پاره ایی تحلیل گران نظامی؛ابعاد این عملیات در مقایسه با 
حجم وسیع حملات نیروی هوایی روسیه در خاک سوریه ؛شاید از تاثیرفیزیکی چندانی 
بر مواضع مخالفان پرزیدنت اسد برخوردار نباشد.خصوصا در شرایط کنونی که دسترسی 
به مناطق مورد حمله،کار آسانی نیست وبعید به نظر می رسد که خود روسها هم در 
تحلیل نهایی چنین هدفی را الزاما دنبال کرده باشند.اما تردیدی نیست پرتاب موشک های 
پیشرفته کروز دریا به زمین که باسرعت مافوق صوت و در ارتفاع پایین به سمت هدف 
خود حرکت می کنند، تاثیر روانی فوق العاده ایی بر تحولات میدان جنگ و عرصه به بن 
رسیده دیپلماسی بر جای خواهد گذاشت . بیشتر به این دلیل که از منطقه ایی دوراز 
انتطار که هیچکس انتظارش را نداشت)یا بهتر است گفته شود آبهای سرزمینی روسیه 
درقلب منطقه بسیارحساس آسیای مرکزی و قفقاز ( موشک ها شلیک شدند. تحلیل 
گران نظامی این عملیات را به دلیل تاثیرروانی که بر جنگ سوریه خواهد گذاشت بسیار 
با اهمیت توصیف کرده اند. عمدتا به این دلیل که ارتش روسیه برای انجام حملات مشابه 
ازمنطقه مدیترانه شرقی و2 پایگاه هوایی - دریایی طرطوس و لاذقیه،با مانع و مشکلی 

خاصی روبرونبوده ونیست.
از سوی دیگر ریاض حداد سفیر سوریه در روسیه گفته است این حملات پس از آن 
صورت گرفت که مختصات دقیق مقرهای داعش به ارتش روسیه تحویل داده شد. حداد 
امامشخص نکرد، دمشق چگونه و از چه منبعی این مختصات دقیق را به دست آورده 
و چرا نابودی آنها باید با حملات موشکی کروز و از خاک روسیه انجام شود؟.تنها منابع 
روسی به نقل از ولادیمیر پوتین گفته اند "ناو های روسی در دریای خزر به سوی مواضع 
گروه تروریستی داعش آتشباری کرده و تمام اهداف مشخص شده را مورد اصابت قرار 
دادند."پوتین با لحنی تعجب آور اما تاکید کرد" آتشباری ما از این مسافت نشان دهنده 

آمادگی خوب ارتش روسیه است".
گرچه نکته آقای پوتین درست به نظر می رسد، ولی این سوال را مطرح کرده که این 
عملیات از جنبه تاثیر مستقیم برجنگ داخلی سوریه تا چه میزان اهمیت دارد؟. اگراز زاویه 
نظامی به موضوع نگاه کنیم فکر میکنم این عملیات جدای از تاثیرروانی و راهبردی آن بر 
جنگ داخلی سوریه و آینده خاورمیانه و اینکه حاوی چه پیامی برای جبهه رقیبان است؛به 
خودی خود یک عملیات تاثیر گذارفنی تلقی نمی شود. به ویژه که آقای پوتین روز 4 شنبه 
تاکید کرد"بحران سوریه باید با روش های سیاسی خاتمه یابند".به هرصورت عملیات خزر 

3 نکته مهم را روشن کرد:
1- آشکار شدن قدرت دریایی نظامی تا کنون پنهان مانده و یا مبهم ارتش روسیه در 

دریای خزر.
2- قدرت سلاح های استراتژیک، دقت پرتاب و هدایت آنها از روی کشتی از فاصله 

ایی دور تا مقصد نهایی.
3- ارزیابی فنی یک حمله موشکی وتجهیزات راهبری آن در میدان واقعی جنگ و 

رفع نواقص آن.
اینها البته مواردی بس مهم هستند اما منعکس کننده نیات مسکو در تحولات پیش 
روی سوریه و خاورمیانه تلقی نمی شوند.اینکه انجام عملیاتی متفاوت،از مکانی متفاوت،آنهم 
در زمانی بسیار حساس که ناتووایالات متحده برحجم انتقادات خود از مسکو به شدت افزوده 
اند،با چه هدفی صورت گرفته ؟ سوالی ست بسیار مهم که ذهن بسیاری از تحلیل گران 
سیاسی و امنیت استراتژیک والبته کشور های منطقه خزر،آسیای میانه تا حوزه جنوبی 
خلیج فارس،غرب آسیا تا شبه قاره هند را به خود مشغول کرده.یک دیپلمات خاورمیانه ایی 
مقیم نیویورک که دولت متبوعش روابط بسیار صمیمانه ایی با روسیه دارد می گوید"فکر 
میکنم دریای خزر از حالا به بعد برای کشور های حاشیه آن اهمیت استراتژیک حیاتی و 
امنیتی پیدا خواهد کرد.اکنون همه متوجه شده اند این دریا در معادلات امنیت بین المللی 
اهمیت پیدا کرده است.روسیه این را به وضوح ثابت کرد. اما استراتژی امنیتی کشور های 

حاشیه این دریا از این به بعد چه خواهد بود؟ در میان مدت مشخص خواهد شد".
این همان تاثیری ست که ابعاد آن تنها به تحولات سوریه مر بوط و محدود نشده و 
حوزه بسیار وسیع تری از فلات امنیت راهبردی روسیه را به زیر پوشش خواهد برد. البته 
چرایی و ارزیابی نهایی تاثیر حمله موشکی از عمق دریای خزر به خاک سوریه، بسته به 
اینکه کشورهای مخاطب روسیه)دوست ،رقیب یا دشمن( و نیز تحلیل گران ارشد سیاسی 
و نظامی از چه زاویه ایی و با چه رویکردی به موضوع می نگرند بسیار متفاوت خواهد بود. 
آیا ناتو وایالات متحده با توجه به سنت دیرینه رویارویی با روسیه به دوران جنگ سرد 
بازخواهند گشت؟به دلیل تغییر معادلات بین المللی خصوصا در شرق اروپا وخاورمیانه که 
تهدید با معیار های سرخ را دیگر احساس نمی کنند؛سوال و جواب سختی است.اما به باور 
پاره ایی کارشناسان سیاسی مقیم بروکسل، فشارسیاسی مشترک ناتوو اتحادیه اروپا برای 
توسعه سیاسی به سمت شرق به شدت افزایش خواهد یافت.اما این تاثیر منطقه ایی  در 
حوزه دریای خزر است که اهمیتی بسیار استراتژیکی پیدا کرده.درواقع به دلیل نبود تجربه 
نظامی مشابه در این دریا، مشخص نیست واکنش کشورهای حاشیه خزر به این اقدام پیام 

دار مسکو دقیقا چه خواهد بود؟.باید برای این سوال پاسخی روشن پیدا کرد. 

در آستانه محرم مطرح شد؛ 

توصیه های آیت الله وحید خراسانی به مبلغان 
آیت الله وحید خراسانی با بیان تبلیغ باید به صورت کامل شناخته شود، گفت: مبلغان 
باید مردم را با عظمت عاشورا آشنا کنند و سیدالشهدا)ع( را آنچنان که در کلام رسول خدا 

آمده معرفی کنند. 
آیت الله حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید ظهر دیروز در نشست مبلغان نخبه و 
برتر با بیان این که تبلیغ و مبلغ باید تعریف شده و کاملا شناخته شود، اظهار داشت: قاعده 
این است که در معرفت و تبلیغ باید اصل، فرع و ثمر معلوم شود تا مبلغان کار خود را به 
خوبی بشناسند. وی ادامه داد: بعضی قضایا قابل درک و قابل بیان است، بعضی قابل درک 
بوده اما بیان قاصر است و برخی دیگر قابل درک و بیان نیست؛ قضیه ای که مُدرِک جبرئیل 
امین و بیان امین وحی الهی باشد هم قاصر از درک و هم عاجز از وصف است و آن قضیه 
سید الشهدا)ع( به شمار می رود. وی با بیان این که امام حسین)ع( کاری کرد که کلید 
درگاه خداوند فقط زبان او است، خاطرنشان کرد: مبلغان باید مردم را با عظمت عاشورا آشنا 

کنند و سیدالشهدا)ع( را آنچنان که در کلام رسول خدا آمده معرفی کنند.

به مناسبت ایام محرم

9 هزار مبلغ به سراسر کشور اعزام می شوند
مدیرکل امور تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم از اعزام 9 هزار مبلغ به 

مناسبت ایام محرم به سراسر کشور خبر داد.
یحیی کمال با اشاره به ثبت نام مبلغان ویژه ماه محرم اظهار کرد: ثبت نام مبلغان از نهم 
مهر ماه آغاز شده و امسال شیوه ثبت نام ها تغییر پیدا کرده و به منظور ارائه تبلیغ کیفی و 
استفاده از مبلغان توانمند و پرسابقه چهار روز اول ثبت نام ویژه مبلغان رتبه سوم، چهارم و 
پنجم اختصاص پیدا کرده و از روز 13 تا 23 مهر ثبت نام ها به صورت عمومی انجام می شود.

وی خاطرنشان کرد: این شیوه ثبت نام برای نخستین بار اجرا می شود تا مبلغان اعزامی 
به صورت تخصصی تر و کیفی تر به امر تبلیغ بپردازند.

مدیرکل امور تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با بیان اینکه امسال ظرفیت 
اعزام 9 هزار مبلغ به سراسر کشور تعیین شده است، گفت: 7 هزار نفر از سوی دفتر تبلیغات 
قم و 2 هزار نفر از سوی شعب دفتر تبلیغات اسلامی در اصفهان،  مشهد و نمایندگی ها در 

تهران، خوزستان و ایرانشهر از ابتدای محرم به مدت 12 روز اعزام می شوند.

به همت هیئت خادم الشهداء:

همایش عاشورائیان هشت سال دفاع مقدس 
در قم برگزارشد

همایش عاشورائیان هشت سال دفاع مقدس با حضور شخصیت های برجسته حوزوی 
و پیشکسوتان ۸ سال دفاع مقدس، در قم برگزار شد. 

به گزارش خبرنگار ما، به همت هیئت خادم الشهداء، همایش عاشورائیان ۸ سال دفاع 
مقدس جمعه شب گذشته با حضور شخصیت های برجسته حوزوی از جمله آیت الله شیخ 
محمدجواد فاضل لنکرانی و جمعی از رزمندگان و پیشکسوتان ۸ سال دفاع مقدس، در 
سالن اجتماعات مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( قم برگزار شد. در این همایش آیت الله شیخ 
محمد جواد فاضل لنکرانی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم سخنرانی کرد و پس از 
آن از فعال ترین رزمندگان و خانواده های شاهد و ایثارگر که در زمینه هیئات مذهبی فعال 
هستند از جمله حاج ناصر شریفی و...، با تقدیم هدایایی تقدیر شد. نماهنگ گروه جانبازان 
قمر بنی هاشم، تجلیل از پدر دو شهید دوران دفاع مقدس، خاطره گویی یکی از رزمندگان 
۸ سال دفاع مقدس و... از دیگر برنامه های همایش بزرگ »عاشورائیان ۸ سال دفاع مقدس« 
بود. سید یدالله حسینی مسئول هیئت خادم الشهداء، در این همایش گفت: هدف ما از 
برگزاری همایش بزرگ »عاشورائیان ۸ سال دفاع مقدس«، این است که برنامه های هیئات 
مذهبی که فکر می کنیم برخی از آن ها از مسیر اصلی خود خارج شده است را، به مسیر 
اصلی خود که    همان عزاداری سنتی است، بازگردانیم. این رزمنده و جانباز ۸ سال دفاع 
مقدس، در بخش دیگری ازسخنان خود گفت: نباید بگذاریم باقی مانده شهدا که همین 

جانبازان و ایثارگران هستند، در مشکلات و پیچ و خم زندگی بمانند.

اخبار
فرمانده انتظامی استان قم:

برنامه های هفته ناجا سرشار از عزت، اقتدار 
انضباط اجتماعی و مشارکت عمومی بود

فرمانده انتظامی استان قم، گفت: برنامه های هفته ناجا سال جاری سرشار از عزت، 
اقتدار، انضباط اجتماعی و مشارکت عمومی بود.

سردار کاظم مجتبایی اظهارداشت: به واسطه شادابی، نشاط، همدلی و همگرایی در 
مجموعه فرماندهی انتظامی استان و همدلی و صمیمیت پلیس قم با دیگر سازمان ها و 

دستگاه های استانی، خداوند را شاکرم.
وی عنوان داشت: هر آغازی را پایانی است، هفته ناجا سال 94 به اتمام رسید و آنچه به 
آن افتخار می کنیم و موجب عزت، افتخار و کارآمدی پلیس قم است، برنامه ها و فعالیت 

هایی بود که در طول این هفته انجام شد.
فرمانده انتظامی استان ادامه داد: برنامه های هفته ناجا سال جاری سرشار از عزت، 
اقتدار، هوشمندی، انضباط اجتماعی، امنیت اجتماعی، مشارکت عمومی، تلاش جهادی و 

همه مفاهیمی بود که پلیس در این هفته دنبال می کرد.
وی با بیان اینکه گزارش بازرسان ناجا حاکی از نمرات عالی و حتی بهتر از سال های 
گذشته است، خاطرنشان کرد: برنامه های سال جاری، بیشتر، گسترده تر و از نظر محتوا 

بهتر و جامع تر از سال های گذشته بود.
مجتبایی در ادامه ضمن قدردانی از هیئت رئیسه فرماندهی انتظامی استان قم که 
مسئولیت مدیریت و اداره هفته ناجا را بر عهده داشتند، گفت: از مجموعه های عقیدتی 
سیاسی، حفاظت اطلاعات و دیگر قسمت های فرماندهی از جمله معاونت اجتماعی که 
نقش محوری در اجرای برنامه های هفته نیروی انتظامی داشت، قدرشناسی کرده و به 

چنین بازوان توانمندی افتخار می کنم.
در پایان این مراسم از رئیس عقیدتی سیاسی، رئیس حفاظت اطلاعات، جانشین، 
معاون هماهنگ کننده، روسای پلیس های تخصصی و معاونان فرماندهی انتظامی استان 

قم، تقدیر شد.

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم خبرداد:

صدور جواز دفن برای 172 نفر فوتی 
تصادفات در قم

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم گفت: بررسی پرونده های تعداد مصدومان و جان 
باختگان حوادث رانندگی در قم در شش ماهه نخست سال جاری، نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته، سه درصد افزایش یافته است.
حمید صدیقی آخا روز شنبه در گفت و گویی، تعداد پرونده های تشکیل شده در مورد 
تصادفات جرحی در نیمه نخست سال جاری را چهار هزار و 153 مورد اعلام کرد که در 

مقایسه با مدت مشابه سال قبل با رشد سه درصدی مواجه بوده است.
وی همچنین با اشاره به موقعیت جغرافیایی استان قم و مسیر ارتباطی آن بین شمال 
و جنوب کشور، درصد قابل توجهی از آمار تصادفات چه جرحی و چه موارد منجر به فوت 
را به دلیل یاد شده دانست و افزود: در طول سال 93 تعداد جواز دفن های صادر شده برای 
افراد فوت شده در تصادفات رانندگی تعداد 316 مورد بوده که سهم شش ماهه نخست 

امسال، 157 مورد بوده است.
صدیقی آخا اضافه کرد: بطور کلی در نیمه نخست سال بیشترین تلفات حوادث ترافیکی 

در شهریورماه اتفاق می افتد و علت آن بالا رفتن حجم مسافرت هموطنان است.
وی همچنین با مقایسه آمار فوت شدگان تصادفی در شش ماهه نخست سال 93 و 
مدت مشابه سال جاری اعلام کرد: در سال جاری 172 مورد جواز دفن برای فوت شدگان 
حوادث ترافیکی در شش ماهه نخست صادر شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل با 

افزایش 9 درصدی مواجه بوده است.
در سال 93 مجموعا هفت هزار و 964 پرونده در خصوص تصادفات جرحی و فوتی در 

اداره کل پزشکی قانونی قم رسیدگی شده است.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم:

سه متخلف شکار و صید در قم دستگیر شدند
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم از دستگیری سه متخلف شکار و صید 

در تالاب بهشت معصومه خبر داد.
طیب احمدی با اشاره به افزایش گشت و پایش یگان حفاظت محیط زیست استان در 
فصل مهاجرت پرندگان خاطرنشان کرد: تالاب های استان با قرار گرفتن در مسیر مهاجرت 

پرندگان، همه ساله پذیرای پرندگان مهاجر بسیاری است.
وی با بیان اینکه تالاب های استان به ویژه تالاب های مره و بهشت معصومه به صورت 
مستمر مورد کنترل و پایش قرار می گیرند، اظهار داشت: در حین انجام گشت در تالاب 
بهشت معصومه سه متخلف که بدون داشتن مجوز اقدام به شکار و صید غیرمجاز کرده 

بودند، دستگیر و دو قبضه اسلحه از آنها کشف و ضبط شد.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم در ادامه افزود: متاسفانه این متخلفین دو 
قطعه خوتکا که از پرندگان مهاجر آبزی می باشد را شکار کرده بودند که پس از دستگیری، 

پرونده تخلفات آنها جهت رسیدگی و صدور رأی در مراجع قضایی تشکیل شده است.
وی در پایان با بیان اینکه تالاب های استان به دلیل خشکسالی های اخیر بسیار کم آب 
شده اند، تصریح کرد: همشهریان و دوستداران طبیعت می توانند هرگونه گزارش خود از 
تخلفات شکار و صید و نگهداری و خرید و فروش جانوران وحشی را با شماره تلفن 1540 

در میان بگذارند.

رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم خبرداد:

538 نفرمجروح و یک نفر فوتی 
در حوادث ترافیکی هفته گذشته

رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم از مجروح شدن 53۸ نفر و فوت یک نفر در 
حوادث ترافیکی هفته گذشته قم خبر داد.

محمدرضا حسنی اظهار داشت: از تاریخ 11 مهرماه تا 1۸ مهرماه تعداد هشت هزار و 
43 تماس با مرکز فوریت های پزشکی استان قم برقرار شد که منجر به انجام هزار و 341 

مأموریت شده است.
وی ادامه داد: از مأموریت های انجام شده طی یک هفته گذشته هزار و 1۸1 مورد 

شهری و 160 مورد نیز جاده ای بوده است.
رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم گفت: طی یک هفته گذشته 462 تصادف در 

قم به وقوع پیوسته که 401 مورد شهری و 61 مورد نیز جاده ای است.
وی عنوان کرد: حوادث ترافیکی هفته گذشته قم 53۸ مجروح برجای گذاشت که 
194 نفر سرپایی درمان شده و 343 نفر نیز به مراکز درمانی انتقال داده شدند و یک نفر 

نیز فوت کرد.
حسنی بیان کرد: مأموریت مربوط به موتورسیکلت سواران طی یک هفته گذشته 320 
مورد بود و 370 مجروح برجای گذاشته است که 154 نفر سرپایی درمان شده و 216 نفر 

نیز به مراکز درمانی انتقال داده شدند.

هواشناسی استان قم پیش بینی کرد:

کاهش هشت درجه ای هوای قم
کارشناس هواشناسی استان قم از کاهش هشت درجه ای هوا طی هفته جاری در قم 

خبر داد.
مرتضی صبوری اظهار داشت: هوای قم امروز صاف تا کمی ابری همراه با افزایش موقت 

ابر خواهد بود.
صبوری افزود: سرعت وزش باد در امروز یکشنبه بین 25 تا 43 کیلومتر بر ساعت با 
جهت غربی و حداقل دمای هوا 13 درجه و حداکثر دما نیز 29 درجه پیش بینی می شود.

صبوری عنوان کرد: در روز دوشنبه هوای قم قسمتی ابری همراه با افزایش موقت ابر در 
بعد از ظهر و وزش باد ملایم خواهد بود.

وی ادامه داد: در روز دوشنبه سرعت وزش باد بین 1۸ تا 36 کیلومتر بر ساعت با جهت 
غربی و حداقل دمای هوا 15 درجه و حداکثر دمای هوا نیز 30 درجه پیش بینی می شود.

کارشناس هواشناسی استان قم بیان کرد: دمای هوای قم نسبت به اوایل هفته گذشته 
کاهش هشت درجه ای خواهد داشت.

نقش  اهمیت  به  اشاره  با  قم  استاندار 
آفرینی بخش خصوصی و غیر دولتی در 
پیشبرد برنامه های دولت، خواستار مشارکت 
فعال این بخش در طرح های توسعه ای 
استان قم شد گفت: نگاههای تنگ نظرانه 
مجموعه های دولتی در استان، فرار سرمایه 

گذاران بخش خصوصی را به دنبال خواهد
سید مهدی صادقی در دومین جلسه 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم که با 
حضور اعضای این شورا و در سالن امام جواد 
برگزار شد، طی سخنانی  استانداری  )ع( 
ضرورت مشارکت حداکثری ادارات استان 
در خصوصی سازی طرحهای دولتی را مورد 

تأکید قرار داد.
خصوصی سازی به شکل مناسبی 

در استان قم اجرا نشده است
بالای  آمار  به  اشاره  با  قم  استاندار 
و  کشور  در  دولتی  کاره  نیمه  طرحهای 
ظرفیت های این بخش در کمک به دولت 
تصریح کرد: سیاست های خصوصی سازی 
به شکل مناسبی در کشور و استان قم اجرا 

نشده است.
حاضر  حال  در  که  این  بیان  با  وی 
هدف واقعی خصوصی سازی برای تسریع 
در پیشرفت و توسعه محقق نشده است، 
تعیین طرحها و پروژه های قابل واگذاری به 
بخش خصوصی در اسرع وقت را خواستار 
شد و افزود: تعیین طرحها باید در کارگروه 
برای  و  ساماندهی  ای  ویژه  تخصصی 
اقدام عملی صورت  خصوصی سازی آنها 

پذیرد.
نگاههای تنگ  این که  بابیان  صادقی 
نظرانه مجموعه های دولتی در استان، فرار 
سرمایه گذاران بخش خصوصی را به دنبال 
وظیفه  کرد:  خاطرنشان  داشت،  خواهد 
دستگاه های دولتی، تسهیل زمینه های 
جذب سرمایه گذاری از راه های مختلف 

است.
نماینده عالی دولت در استان همچنین 
اهتمام بیش ازپیش اعضای کارگروههای 
تخصصی ذیل شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان برای حضور اثر بخش در جلسات را 
مورد تأکید قرار داد و تصریح کرد: روسای 
دستگاه های اجرایی باید شخصا در جلسات 

کارشناسی شرکت داشته باشند.
تصویب طرح تعیین کاربری مجموعه 
در  جانبی  فضاهای  و  درمانی  طرحهای 
از  خودداری  طرح  قم،   5 بخش  اراضی 
پذیرش هرگونه درخواست تعیین کاربری 
سلفچگان،  قم-  محورهای  همجواری  در 
قم- جعفریه، قم نیزار و قم کهک و طرحهای 
هادی روستایی چند روستا از جمله مصوبات 
دومین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 

استان قم بودند.
تکمیل تالار مرکزی قم 

در اولویت قراردارد
استاندار قم همچنین در حاشیه نشست 
صمیمانه با اصحاب فرهنگ و هنر استان 
قم در تالار ونوس در گفت و گویی تکمیل 
تالار مرکزی شهر قم را از اولویت های کاری 

مسوولان این استان برشمرد.
سید مهدی صادقی اظهار داشت: یکی از 
اولویت های ما اتمام پروژه تالار مرکزی شهر 
قم است که اعتبارات تکمیلی آن را از دولت 
درخواست کرده ایم که امیدواریم بتوانیم آن 
را دریافت و هرچه زودتر این طرح را به بهره 

برداری برسانیم.
اجرای پروژه تالار مرکزی شهر قم در 
زمینی به مساحت حدود هشت هزار متر 
با  با زیربنای 11 هزار متر مربع،  مربع و 

اعتبارات ملی از سال ۸۸ آغاز شده است.
دارای بخش هایی چون دو  تالار  این 
سالن 650 نفره و 220 نفره آمفی تئاتر، 
سالن تمرین تئاتر، سالن اجرای تعزیه و 

غیره است.
وی در ادامه گفت: استان قم به عنوان 
یک جایگاه و مرکزاسلامی، فقهی و علمی 
است و به عبارت دیگر ام القرای جهان تشیع 
نقاط  دیگر  برای  باید سرمشق  باشد  می 
کشور و حتی خارج از کشور درجوامعی که 

اسلامی هستند، باشد.
صادقی با بیان اینکه در نقاط دیگر کشور 
این  و  انجام شده است  تر  کارهایی قوی 
برای قم خوب نیست، گفت: باید در جهت 
شناسایی هنرمندان استان در رشته های 
مختلف هنری و ساماندهی وضعیت موجود 

گام برداریم.
وی با بیان اینکه کارهای بسیاری مانده 
به  اینجانب  است، گفت:  نشده  انجام  که 
عنوان نماینده عالی دولت در استان مصمم 
هستم که این جریان شکل قابل قبولی به 
خود گرفته و زمینه سازی کند تا بتوانیم 

از روش کاملا قابل قبول ارزشی در همه 
زمینه ها فعالیت خودمان را نشان دهیم تا 
ان شاءالله از این طریق بتوانیم یک شادی 

مشروع را به جامعه تزریق کنیم.
های  بسته  که  است  نیاز  افزود:  وی 
بسیاری در حوزه هنری و فرهنگی تهیه و 
تولید شود و برای استفاده عموم در دسترس 
قرار بگیرد و امیدواریم که با شناسایی و 
اقدامات اولیه خوبی که اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم در پیش گرفته است 
بتوانیم به کمک خود هنرمندان استان یک 
ساماندهی خوبی را برای این هدف انجام 

دهیم.
استاندار قم درادامه با بیان اینکه هدف 
گذاری و چشم انداز، بسیار مهم است تاکید 
کرد: باید برای انجام مرحله به مرحله این 
حرکت و برای رسیدن به افق روشن آینده، 

هدف گذاری داشته باشیم.
وی گفت: دولت تدبیر و امید در همه 
صنعت  اقتصاد،  فرهنگ،  زندگی،  ابعاد 
کشاورزی و هنر تلاش می کند و این اعتقاد 
را دارد که هنر سالم و بالنده، هنری است که 
رشد و تعالی را در پی دارد و هنری است 
که نیازهای انسان را در همه ابعاد آن می 

تواند تامین کند.
وی اظهار کرد: اعتقادمان این است که به 
دنبال توسعه متوازن جامعه و کشور هستیم 
و باید به همه حوزه های مورد نیاز جامعه 
انسانی توجه و درشان آن برنامه ریزی کرد.

ضرورت ارائه طرح های حمایتی 
در زمینه دندانپزشکی

استاندار قم همچنین در دیدار با اعضای 
انجمن دندانپزشکی استان قم با اشاره به 
تعرفه ی بالای دندانپزشکی، بر لزوم ارائه ی 
طرح های حمایتی در این زمینه از سوی 
درمانگاه ها، بیمه های خدمات درمانی و 

ادارات استان شد.
سید مهدی صادقی طی سخنانی تعادل 
بخشی بین بخش دولتی و خصوصی در 

عرصه پزشکی به ویژه در زمینه دندانپزشکی 
را مورد تاکید قرار داد.

استاندار قم افزود: اتخاذ راه حلی مناسب 
نتیجه  کارشناسان  نظرات  اجماع  با  که 
پزشکی  دندان  جامعه  کل  در  را  واحدی 

حاصل کند ضروری است.
وی با اشاره به اهمیت توجه به تعرفه 
های پزشکی متناسب با سطح درآمد عامه 
حمایتی  های  طرح  اجرای  افزود:  مردم 
داوطلبانه از سوی دندانپزشکان برای ارائه 
خدمات به قشر ضعیف جامعه کمک شایانی 
به ارتقاء بهداشت عمومی در این زمینه می 

نماید.
سید مهدی صادقی اجرای برنامه های 
آموزشی در راستای پیشگیری از بیماری 
و  دانست  اهمیت  حائز  را  مرتبط  های 
خاطرنشان کرد: می توان با تهیه پیام هایی 
با محتوای تأثیر گذار و استفاده از ظرفیت 
های صدا و سیما و سایر رسانه ها در حوزه 

اطلاع رسانی بهره کافی برد.
هماهنگی  ضرورت  بیان  با  وی 
دستگاههای اجرایی استان با بخش های 
خصوصی در زمینه فراهم نمودن تمهیدات 
لازم جهت خدمات رسانی بهتر در زمینه ی 
بیماری های مرتبط با دندان ادامه داد: بیمه 
های خدمات درمانی نیز بایستی به سمت 
پوشش بیماری های مرتبط با دهان و دندان 

حرکت کنند.
خدمت به اقشار محروم 
از اهداف مهم دولت است

استاندار قم همچنین در همایش روز 
جهانی ناشنوایان در قم خدمت به اقشار 
محروم جامعه را از جمله اهداف مهم دولت 

تدبیر و امید عنوان کرد.
مجموعه  افزود:  صادقی  مهدی  سید 
دستگاه های حمایتی در استان نیز اهتمام 
ویژه ای به تهیه امکانات رفاهی، تحصیل، 

اشتغال و ازدواج قشر ناشنوایان دارند.
وی با تاکید بر اهمیت انجام اقدامات 
پیشگیرانه در جلوگیری از بروز برخی از 
معلولیت ها از جمله ناشنوایی، اضافه کرد: در 
صورت تشخیص به هنگام، این بیماری قابل 

درمان خواهد بود.
وی با اشاره به اجرای طرح تحول نظام 
سلامت، برنامه های حمایتی دولت تدبیر و 

امید از ناشنوایان را مورد توجه قرار داد.
سلیقه  رضا  همایش  این  ابتدای  در 
ارائه گزارشی از  با  مدیرکل بهزیستی قم 
تشریح  به  استان،  در  ناشنوایان  وضعیت 
خدمات این اداره کل به ناشنوایان پرداخت.

از  همایش  این  پایان  در  قم  استاندار 
تعدادی زوج های جوان ناشنوا به مناسبت 

روز جهانی ناشنوایان، تجلیل کرد.

استاندار قم:

تنگ نظری سرمایه گذاران را فراری می دهد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دشت 
مسیله شورترین دشت ایران است که از 50 سال گذشته به 
عنوان دشت ممنوعه مطرح شده و این نشان دهنده آغاز 

بحران در این منطقه در نیم قرن پیش است.
محیط  حفاظت  کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
زیست استان قم، سید رحمان دانیالی در جلسه کارگروه 
مخاطرات زیست محیطی در سخنانی اظهار داشت: معضل 
گرد و غبار و ریزگردها در استان قم به دلیل خشکسالی 
و قطع حقابه ها یکی از مهمترین چالش های زیست 

محیطی استان است.
دارای  نمک  دریاچه  آبخیز  حوزه  افزود:  ادامه  در  وی 
وضعیت بسیار بحرانی بوده و دشت مسیله شورترین دشت 
ایران است که از 50 سال گذشته به عنوان دشت ممنوعه 
مطرح شده و این نشان دهنده آغاز بحران در این منطقه در 

نیم قرن پیش است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره فعالیت 
برخی واحدها و صنوف آلاینده در سطح استان، بر ضرورت 
شناسایی و برخورد قاطع با این واحدهای متخلف تاکید 
کرد و گفت: واحدهای صنعتی و معدنی آلاینده به ویژه در 
پیرامون شهر قم، باید ضمن انتقال به شهرک ها و نواحی 
صنعتی، ضوابط و معیارهای زیست محیطی را نیز در فعالیت 

های خود کاملا رعایت کنند.
وی با بیان اینکه اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
قم با بیش از 9۸ درصد از درخواست های واحدهای صنعتی 
و تولیدی برای احداث، استقرار و بهره برداری موافقت می 
کند، اظهار داشت: تحقق توسعه پایدار در استان قم در گرو 
توجه به مولفه های زیست محیطی است و در این جهت باید 

صنایع پاک و بدون آلایندگی در استان ایجاد شوند.

دانیالی با اشاره به مراحل تهیه و تدوین طرح جامع 
کاهش آلودگی هوا، الگوبرداری از شهرهای موفق در این 
جهت را مهم دانست و گفت: همه باید از حرف و شعار فاصله 
گرفته و با برنامه ریزی روشن و مشخص، برای برطرف کردن 
معضلات و چالش های زیست محیطی در استان تلاش 
کنیم، زیرا در رابطه با حفظ سلامت عمومی جامعه، همه 

مسوول و مدیون هستیم.
وی در پایان با بیان اینکه تخصیص اعتبارات لازم برای 
تحقق اهداف و برنامه های زیست محیطی بسیار مهم 
است، خاطرنشان کرد: البته می توان با ارایه راهکارها و ایده 
های مناسب و با تکیه بر پژوهش های علمی و طرح های 
تحقیقاتی دانش بنیان، از امکانات و ظرفیت های موجود نیز 
به خوبی بهره برداری و طرح ها و پژوه های زیست محیطی 

را به انجام برسانیم.

معاون حقوقی امور دولت و مجلس وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: از زمان 
آغاز به کار دولت تدبیر و امید، زیر ساخت های فناوری اطلاعات قم بیش از 10 برابر افزایش 

پیدا کرده است.
مرتضی براری روز شنبه در آیین تودیع و معارفه مدیران عامل سابق و جدید شرکت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات قم با بیان اینکه اقدامات ارزشمندی در زمینه توسعه زیر ساخت 
های فناوری اطلاعات در کشور صورت گرفته است، اظهار داشت: مطابق بررسی که در زیر 
ساخت های حوزه آی تی در استان های مختلف کشور انجام شده است، قم بهترین زیر 
ساخت این حوزه را دارد. وی با اشاره به برخورداری قم از امکاناتی از قبیل مترو اترنت و مرکز 
داده فعال در این استان، تصریح کرد: در قم عملا شبکه برودوند فیکس و ثابت تلفن همراه 

وجود دارد، در صورتی که این زیر ساخت در هیچ استان دیگری وجود ندارد.
معاون وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه مهمترین هدف این وزارتخانه خلق ثروت از زیر 
ساخت ها و امکانات موجود در قم است، خاطرنشان کرد: ظرفیت شبکه انتقال از 100 هزار 

ایوان در دو سال گذشته به یک میلیون و 300 هزار ایوان افزایش پیدا کرده است. 
وی با اشاره به موضوع تولید محتوا و تولید اپلیکیشن و همچنین بازی های رایانه ای به 
عنوان نقطه قوت قم در حوزه فناوری اطلاعات، تصریح کرد: هم اکنون سهم ایران در بازار 
جهانی تولید بازهای رایانه ای بیش از ۸0 میلیون دلار است که ظرفیت های محتوایی موجود 
در قم در افزایش بیش از پیش این درآمد سهم بسزایی دارد. براری با اذعان به اینکه بیش از 
۸0 درصد درآمد فناوری اطلاعات از طریق تولید محتوا در این حوزه بدست می آید، افزود: 
با توجه به اینکه استان قم ظرفیت های منحصر به فردی در زمینه تولید محتوا در حوزه 
علوم اسلامی و دینی دارد، باید از آن بیشترین استفاده را برای توسعه بازار فناوری اطلاعات 
کشور نمود. معاون وزیر ارتباطات با اشاره به اهمیت ایران به لحاظ ژئوپولوتیکی در منطقه 
خاورمیانه، تصریح کرد: ایران بیشترین مرز مشترک را با کشورهای همسایه خود دارد که 
می تواند بواسطه این شرایط و ویژگی که از آن بهره مند است، در زمینه فروش پهنای باند و 
توسعه فناوری تاثیر گذار باشد که این مساله علاوه بر ایجاد امنیت برای کشور، بستر مناسبی 

را نیز برای نفوذ فرهنگی در این کشورها ایجاد می کند. وی با بیان اینکه فناوری اطلاعات 
سهم عمده ای از بازار اقتصاد جهانی را به خود اختصاص داده است، تصریح کرد: بازار فناوری 
اطلاعات در سال 2012 رقمی بالغ بر دو هزار و 650 میلیارد یورو بوده است و مطابق پیش 

بینی ها این عدد در سال 2020 به پنج هزار میلیارد یورو افزایش پیدا می کند.
براری اضافه کرد: در زمان حاضر که در سال 2015 به سر می بریم این رقم به سه هزار و 
500 میلیارد یورو افزایش پیدا کرده است که تحلیل متخصصان بر این مطلب متمرکز است 
که در سال 2020 حتی به بیش از پنج هزار میلیارد یورو نیز برسد. وی سهم مخابرات در این 
بازار را بیش از ۸0 درصد و همچنین سهم فناوری اطلاعات را 20 درصد ذکر کرد و افزود: 
جهت گیری بر این است که ظرف چند سال آینده سهم مخابرات به زیر 20 درصد و سهم 
فناوری اطلاعات نیز به بالای ۸0 درصد ارتقا پیدا کند. براری تصریح کرد: بر اساس آخرین 
گزارش های تحلیلی ارائه شده از سوی کارشناسان تقریبا زیر 20 درصد این اقتصاد برای 
نتورک پروایدرها یعنی کسانی که زیر ساخت ها و شبکه را توسعه می دهند و بالای ۸0 درصد 
آن نیز برای کانتنت پروایدرها یعنی کسانی که تولید محتوا می کنند، تعلق دارد و آنها بیش از 
همه این اقتصاد را جذب می نمایند. معاون وزیر ارتباطات با بیان اینکه ایران اکنون یک درصد 
جمعیت جهان را دارد، تصریح کرد: بر این اساس باید یک درصد از کل سهم اقتصاد فناوری 
اطلاعات یعنی تقریبا 26.5 میلیارد یورو معادل یکصد هزار میلیارد تومان به ایران اختصاص 
پیدا کند. وی اضافه کرد: ولی این سهم در زمان حاضر حدود 350 هزار میلیارد ریال است، 
یعنی 650 هزار میلیارد ریال به صورت بالقوه برای توسعه اقتصادی کشور وجود دارد که ما 
باید آن را به بالفعل تبدیل کنیم در غیر اینصورت به وسیله دیگر کشورها جذب خواهد شد. 

این مقام وزارت ارتباطات با اشاره به سهم قابل توجه حوزه آی تی در توسعه صنایع 
مختلف، تصریح کرد: در حالی که بیشترین سهم در جی دی پی یا تولید ناخالص داخلی 

ناشی از بهره وری است، سهم فناوری اطلاعات در بهره وری نیز بین 33 تا 34 درصد است.
در این آیین حمید مهدی پور تودیع و سید حسن هانی طبایی با حکم وزیر ارتباطات به 

عنوان مدیرعامل جدید شرکت ارتباطات و فناوری اطلاعات قم معارفه شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان هشدار داد:

وضعیت قرمز دشت مسیله

معاون وزیر ارتباطات در قم اعلام کرد:

افزایش 10 برابری زیرساخت های حوزه آی تی در قم

سرمقاله

اخبار

متین مسلم

عنوان  اینکه  بیان  با  قم  شهردار 
بازنشستگی به معنای پایان کار عنوانی 
اشتباه است، گفت: این دوره دوره پختگی 
سیستم  باید  که  است  دوره ای  و  بوده 
اداری بهترین بهره برداری از تجربیات این 
بازنشستگان را در دستور کار خود قرار 

دهد.
سید مرتضی سقائیان نژاد در چهارمین 
به  که  خدمت  شکرانه  بزرگ  جشن 
بازنشستگان مدیریت  نکوداشت  منظور 
همایش های  سالن  در  قم  شهر  شهری 
شهرداری قم برگزار شد، اظهار کرد: اینکه 
با بازنشستگی دوره فعالیت شما به پایان 
رسیده اشتباه است بلکه مسئولیت شما 

سنگین تر نیز شده است.
وی با بیان اینکه دنیا دار قرار نیست و 
دار فرار است، ادامه داد: در طول زندگی 
در این دنیا، چهار دوره را باید پشت سر 
بگذرانیم؛ نخست دوران کودکی، سپس 
دوره فراگیری و آموختن مهارت های فنی، 
دوره سوم زمان به کار گرفتن این مهارت 

در دوره خدمت و چهارمین دوره هم دوره 
بازنشستگی است.

عنوان  اینکه  بیان  با  قم  شهردار 
بازنشستگی به معنای پایان کار عنوانی 
اشتباه است اضافه کرد: این دوره، دوره 
باید  که  است  دوره ای  و  است  پختگی 
از  برداری  بهره  بهترین  اداری  سیستم 
تجربیات  بازنشستگان را در دستور کار 

خود قرار دهد.
سقائیان نژاد با طرح این سئوال که مگر 
در بخش خصوصی و یا در بازار بازنشستگی 
وجود دارد؟ تصریح کرد: عالمان حوزه های 
علمیه در سن کهنسالی دروس خود را 
تعطیل نمی کنند و یا حضرت امام خمینی 
)ره( نهضت خود را در سن بیش از 60 

سالگی آغاز کردند.

وی با بیان اینکه در بسیاری از کشورها 
کهنسالان  تجربیات  از  استفاده  برای 
بازنشسته آنان را در اتاق های فکر به کار 
دوره  باید  دوره  این  داد:  ادامه  می گیرند 
استفاده از تجربیات قبلی برای پیشبرد 

کارهای آینده باشد.
اینکه  بر  تاکید  با  قم  شهردار 
بازنشستگان با تجربیات خود می توانند 
معضلات و مشکلات جوانان را حل کنند 
عنوان کرد: امروز خدمت به مردم بالاترین 

مستحبات است.
در  کارها  بازنگری  ضرورت  بر  وی 
گفت:  و  کرد  تاکید  بازنشستگی  دوره 
خدمت  دوران  بازنگری  با  بازنشستگان 
ببینند اگر کم کاری داشته اند در این دوره 

از عمر خود آن را جبران کنند.
پیشنهادی  ارائه  ضمن  سقائیان نژاد 
برای استفاده از بازنشستگان در اتاق فکر 
اظهار کرد: فعالیت و تکاپو برای استفاده از 
فرصت های باقیمانده باید همواره در برنامه 

بازنشستگان قرار داشته باشد.

شهردار قم مطرح کرد:

ضرورت بهره گیری از تجربیات بازنشستگان

ارتباط مردمی با 

روزنامه ایمان
 تلفن: 32906160  فکس: 32903209   
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3 اقتصادی

رئیس هیات مدیره مجمع واردات ایران:

افزایش کیفیت تولید داخل و قیمت مناسب 
راهکار ساماندهی واردات است

رییس هیات مدیره مجمع واردات ایران، افزایش کیفیت تولیدات داخلی به همراه 
قیمت مناسب را بهترین ابزار برای ساماندهی واردات به کشور عنوان کرد و گفت: 
بهترین راهکار سامان دادن به وضعیت واردات، داشتن تولیدی مناسب و در شان 

و منزلت ملت ایران است. 
علیرضا مناقبی با تاکید بر آنکه زمانی می توانیم واردات را ساماندهی کنیم که کیفیت و 
قیمت تولیدات داخلی به گونه ای باشد که تمایل مردم برای خرید کالاهای خارجی کاهش 
یابد، افزود: اگر کیفیت و قیمت تولیدات داخلی در مقایسه با محصولات مشابه خارجی قابل 
مقایسه نباشد مردم به سمت مصرف کالاهای خارجی رفته و واردات بی رویه همچنان ادامه 
خواهد یافت. وی با بیان اینکه فراوانی واردات دولت را مجبور به اقدام می کند تا بتواند به 
حمایت از تولید داخل بپردازد، افزود: برهمین اساس اقدام به محدود کردن وارد کنندگان 
شناسنامه دار کرده و با این گام اشتباه زمینه را برای افزایش واردات غیررسمی فراهم می سازد 

زیرا تقاضا برای کالاهای خارجی همچنان وجود دارد.
ریی��س هیات مدیره مجم��ع واردات ایران تاکید کرد: اگر تولیدکنندگان داخلی کیفیت 
تولیدات خود را افزایش دهند و محصولات خود را با قیمت های مناسب در اختیار مردم قرار 
دهند هیچکس نمی تواند با آنها مقابله کرده و اقدام به واردات کند زیرا مردم کالای ساخت 

داخل را که از مشخصات خوب برخوردار است، بهتر می پسندند.
وی با انتقاد از به فراموشی سپرده شدن اصل مسلم اقتصاد که عرضه و تقاضا است، تصریح 
کرد: هیچ کالایی به کشور وارد نمی شود مگر تقاضا برای آن وجود داشته باشد و اگر تولید 

داخل تقاضاها را برآورده سازد، واردات کاهش یافته یا ساماندهی خواهد شد.
مناقبی گفت: زمانی که تولید داخل نتواند جوابگوی تقاضا باشد و دولت نیز مانع فعالیت 
واردکنندگان شناسنامه دار شود آن زمان زمینه برای فعالیت واردکنندگان غیررسمی فراهم 
شده و از راه های گوناگون اقدام به وارد کردن کالاهایی می کنند که تقاضا برای آن وجود 

دارد.
کارشناس اقتصادی متضرر اصلی واردات از مجاری غیررسمی را خود دولت برشمرد و تاکید 
کرد: هنگامی که واردات غیررسمی شکل می گیرد دولت نمی تواند حقوق قانونی خود را از 

این کالاهایی که وارد می شود، دریافت کند.
وی با اش��اره به فراوانی واردات غیررس��می در کشور، گفت: باید بررسی کرد این کالاها از 
چه طریقی و با حمایت چه ارگان هایی وارد کش��ور می شوند و سپس برای جلوگیری از 

آن برنامه ریزی کرد.
مناقبی باز بودن دست واردکنندگان رسمی را از عوامل کاهش واردات غیررسمی دانست و 
افزود: با فعالیت واردکننده رسمی ضمن از بین رفتن قاچاق، دولت خواهد توانست حقوق حقه 

خود را دریافت کرده، ضمن آنکه واردات ساماندهی شده صورت خواهد گرفت.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,147,000یک مثقال طلا

957,340یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,400,000سکه بهار آزاد ی

9,410,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD36,700,000وی 8

GLX 405 30,300,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 37,000,000پژو پارس سال

E2 90 39,500,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,000,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 59,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,500,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

 MVM46,000,000 550 دستی

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3372,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,000,000 چهار سیلند ر

وزیر صنعت، معدن و تجارت رسیدن به رشد اقتصادی هشت درصدی در برنامه 
ششم را منوط به تولید و صادرات عنوان و اعلام کرد: صادرات غیرنفتی از رشد 
نسبی برخوردار بوده است اما به دلیل رکود جهانی، با وجود افزایش کمی با کاهش 

درآمد صادراتی مواجه بوده ایم.
محمدرضا نعمت زاده در اولین همایش بین المللی سیاست های صنعتی و تجاری برای 
توسعه صادرات و اشتغال اظهار کرد: با رفع تحریم ها باید شاهد حرکت های جدی در توسعه 
صادرات باشیم، البته این مساله نمی تواند خود به خود به وجود آید بلکه نیازمند کمک همه 
دستگاه هاست. رسیدن به متوسط رشد هشت درصدی طی برنامه ششم توسعه، جز از طریق 

تولید، تجارت و صادرات امکان پذیر نیست. 
وی ادامه داد: دولت تدبیر و امید با تورم بیش از 35 درصد و رشد منفی کار خود را آغاز کرد 
و به حمدالله رشد منفی به رشد مثبت اقتصادی رسیده و تورم نیز به 14 درصد کاهش یافته 
است. ما با عنایت به سیاست های اقتصاد مقاومتی در حال برنامه ریزی برای برنامه ششم توسعه 
هستیم و در این مدت صادرات غیرنفتی از رشد نسبی برخوردار بوده است، البته به خاطر رکود 

جهانی با وجود افزایش کمی با کاهش مبلغ مواجه بوده ایم. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه بیان کرد: برای ایجاد جهش در امر صادرات علاوه بر 
استفاده از سیاست های گذشته و موجود باید تدابیر جدیدی توسط دولت و کارآفرینان طراحی 
شود که سرمایه گذاری و تولید صرفا برای صادرات، داشتن سیاست ها، برنامه ها و مقررات 
منسجم صنعتی، تجاری، بانکی که به تشویق صادرات کمک کنند و ضرورت تامین مالی 

سرمایه گذاری و سرمایه در گردش توسعه صادرات از جمله این تدابیر است.
 نعمت زاده در پایان سرمایه گذاری خارجی و صادرات کالا با فناوری بالا و دانش بنیان، 
استفاده از شبکه های مجازی بین المللی و داخلی برای توسعه صادرات، توجه به برندسازی و 
استفاده از برند های معتبر خارجی برای توسعه صادرات، ضرورت ایجاد حمایت شرکت های 
بزرگ مقیاس صادراتی و تنوع بخشی به صادرات را از دیگر تدابیر لازم برای جهش در امر 

صادرات دانست. 

اطلاعیه مالیاتی
قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:

به اطلاع کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی موضوع 
بند )الف( و )ب( ماده 95 قانون مالیات های مستقیم 

می رساند، مهلت ارسال الکترونیکی فهرست 
معاملات فصل تابستان 94 از طریق سامانه 

WWW.TAX.gov.irو یا به صورت لوح فشرده 
)CD( حداکثر تا پایان مهر ماه سال جاری می باشد.

یک مقام مسئول در ستاد تنظیم بازار خبر داد؛
واگذاری بازار مواد غذایی 

تا پایان دولت یازدهم
یک مقام مسئول در ستاد تنظیم بازار از واگذاری تدریجی تنظیم بازار محصولات 
کشاورزی به تشکل های بخش خصوصی تا پایان دولت یازدهم خبر داد و گفت: 
امسال 23 قلم کالای مشمول قیمت گذاری به 16 قلم رسید و در سال آینده تنها 

10 قلم کالا و محصولات غذایی قیمت گذاری می شود.
 وی با اعلام این مطلب  اظهار کرد: به تبع سیاست های دولت که می خواهد پایش را از 
قیمت گذاری محصولات غذایی و کشاورزی بیرون بکشد، در چارچوب عرضه و تقاضا و 
براساس تدوین، تصویب و ابلاغ دستورالعمل های نظارتی بازار محصولات کشاورزی و غذایی 

به تدریج به تشکل های بخش خصوصی واگذار می شود.
 این مقام مسئول در ستاد تنظیم بازار افزود: در این راستا بازار همه محصولات کشاورزی 
تا پایان دولت یازدهم به تشکل های بخش خصوصی واگذار می شود که البته احتمالا گندم 

و نان همچنان دولتی می ماند و برای واگذاری آن نیز باید تدبیری اندیشیده شود. 
وی تاکید کرد: واگذاری بازار محصولات کشاورزی به بخش خصوصی به معنای رهاسازی 
نیست، چراکه الزاماتی را برای تشکل های بخش خصوصی که می خواهند وظایف دولت 
را انجام دهند، تدوین و اعلام می ش��ود و دولت بر اجرای درست آن نظارت خواهد کرد؛ 
بنابراین به جای واگذاری، واگذاری با الزامات خوب مدنظر دولت قرار دارد تا به اقتصاد ملی 

لطمه وارد نشود. 
کاهش کالاهای مشمول قیمت گذاری به 16 قلم

 این مقام مس��ئول در ستاد تنظیم بازار ادامه داد: به عنوان مثال اگر کسی با فروختن 
بخشی از محصولش در گذشته می توانست یک فرش دستباف بخرد، باید بازار محصول 
آن به گونه ای تنظیم شود که در سال آینده معادل با نرخ تورم بتواند با همان میزان فروش 
محصول، کالای مورد نظرش را که همان فرش دستباف بوده را خریداری کند و اگر این 
اتفاق نیفتد، اقتصاد دچار موازنه منفی شده است و تولید کننده توانش را از دست می دهد 

که در پی آن بیکاری، واردات بی رویه و قاچاق کالا افزایش پیدا می کند. 
وی با بیان این که اگر تولید کننده و کش��اورز توان تولید ش را از دس��ت بدهد به جمع 
کمیته امدادی ها اضافه می شود، گفت: گرچه باید قیمت محصولات کشاورزی و مواد غذایی 
کنترل و مدیریت شود اما قیمت تولید هم باید با حفظ رابطه موازنه عادلانه متناسب با 

بازار و تورم تنظیم شود.
 این مقام مس��ئول در ستاد تنظیم بازار تصریح کرد: سیاست واگذاری بازار محصولات 
غذایی و کشاورزی به بخش خصوصی گام به گام و با رعایت الزامات و دستورالعمل های 
نظارتی دولتی از س��وی بخش خصوصی اس��ت که در این راستا امسال 23 قلم کالای 

مشمول قیمت گذاری به 16 قلم و در سال آینده به 10 قلم خواهد بود. 

رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی تاکید کرد؛

تقاضا برای شغل بیشتر شده است
رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کش�ور با اش�اره به رتبه ایران در 
بحث قراردادهای کار گفت: علیرغم آنکه تقاضا برای کار افزایش پیدا کرده قشر 

تحصیلکرده به انجام هر کاری رضایت نمی دهد. 
فتح الله بیات اظهار کرد: در حال حاضر در بحث اشتغال تحصیل کردگان دچار مشکل 
هستیم و بیشترین نگرانی از بابت وجود چند میلیون دانشجوی بیکار در کشور است.طبعا 
اگر اشتغال در کشور ایجاد شده باشد باید در کنار آن آمار اخراج و تعدیل نیروی کار راهم 

درنظر بگیریم.
 وی افزود: با بررسی میزان عرضه و تقاضای نیروی کار در بازار کار مشاهده می کنیم که 
میزان تقاضا برای شغل افزایش پیدا کرده و با افزایش تعداد فارغ التحصیلان این میزان 
بیشتر شده است اما باید دانست که جوانان تحصیلکرده که دارای مدرک تحصیلی بالاتر 

هستند سطح توقعشان نسبت به کار بالاتر رفته است. 
بیات ادامه داد: شاید فرد دیپلمه و کمتر از آن به انجام هر کار ساده یا خدماتی تن بدهد 

ولی قشر تحصیلکرده ای که به مدرک بالاتر دست یافته به هر کاری قانع نمی شود. 
رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کش��ور در عین حال با بیان اینکه وضعیت 
جذب نیروی کار در کشور از ثبات لازم برخوردار نیست، افزود: متاسفانه امنیت شغلی در 
کشور وجود ندارد و بیشترین نگرانی کارجویان، فارغ التحصیلان و کارگران نیز از همین 

موضوع است. 
به گفته بیات در حال حاضر جذب نیروی کار در قالب قراردادهای موقت و کوتاه مدت 
اس��ت و بعضا کارگران با چند قرارداد آ زمایش��ی به کار گرفته می شود و پس از چند ماه 

آزمایشی به شکل موقت جذب کار می شوند.
 وی با اشاره به سفر اخیر مقاماتی از سازمان جهانی کار به کشورمان افزود: بنا به اعلام 
مقامات ILO در کشورهای خارجی نیروی کار بعد از سه سال جذب بازار می شود و این 
طور نیست که تا چند سال به شکل قرارداد موقت به کار گرفته شود به همین دلیل نیروی 

کار احساس امنیت شغلی می کند. 
او در پای��ان گفت: از میان 148 کش��ور جهان، ایران در بحث قرارداده��ای کار در رده 
128 قرار دارد از این رو پیشنهاد ما اصلاح تبصره یک و دو ماده 7 قانون کار و بهسازی 

قراردادهای موقت کار است.

تغییرات جدید در شرایط دریافت وام ۸۰ میلیونی

آخرین تغییرات ایجاد شده در زمینه دریافت وام های مرتبط با صندوق پس انداز 
مسکن یکم پس از موافقت بانک مرکزی برای اجرا به شعب بانک مسکن ابلاغ 

شده است.
آخرین تغییرات صندوق پس انداز مسکن یکم از سوی معاون برنامه ریزی اداره کل طرح 
و برنامه بانک مس��کن با هدف تسهیل شرایط سابق دریافت تسهیلات خرید یا ساخت 
واحد مس��کونی از محل صندوق پس انداز مسکن یکم بانک مسکن، به کلیه شعب این 

بانک ابلاغ شد ... 
حذف شرط تاهل 

در این ابلاغیه با اشاره به موافقت بانک مرکزی در تاریخ 26 شهریور با شرایط تسهیل گر 
مورد درخواست بانک مسکن در خصوص اعطای تسهیلات خرید و ساخت واحد مسکونی 
از محل حساب صندوق پس انداز مسکن یکم به متقاضیان، آمده است که کلیه شعب بانک 
مسکن مجازند تسهیلات 80، 60 و 40 میلیون تومانی خرید و ساخت واحد مسکونی را 
به ترتیب در شهرهای تهران، بالای 200 هزار نفر و کمتر از 200 هزار نفر را به افرادی که 
متاهل یا سرپرست خانوار نیستند، اعطا کنند. البته این متقاضیان باید بالای 18 سال بوده 

و درآمد مستقل داشته باشند. 
حذف شرط استعلام فرم »ج« همسر متقاضی 

همچنین از دیگر شرایط تسهیل شده در اعطای وام 80 میلیون تومانی مسکن، حذف 
شرط لزوم اخذ استعلام فرم »ج« از وزارت راه و شهرسازی و سبز بودن آن برای همسر 
متقاضی است؛ اگر همسرِ متقاضیِ وام 80 میلیونی، قبلا تسهیلات خرید مسکن یا امکانات 
دولتی تهیه مسکن دریافت کرده باشد، مانعی برای دریافت این تسهیلات نیست. ولی اگر 
خودِ متقاضی قبلا از این امکانات استفاده یا وام خرید مسکن دریافت کرده باشد، دیگر 

مشمول این وام نخواهد شد.
 بر اس��اس این گزارش اگر همس��ر یا فرزندان صغیر متقاضی وام 80 میلیونی از محل 
صندوق یکم، انواع تسهیلات بخش مسکن شبکه بانکی اعم از »خرید«، »احداث«، »انتقال 
سهم الشرکه« و یا »جعاله تعمیر واحد مسکونی« را دریافت کرده باشند نیز مانع از دریافت 
تسهیلات 80 میلیونی صندوق یکم نخواهند بود و  تنها اگر خودِ متقاضی این وام ها را قبلا 

اخذ کرده باشد دیگر مشمول وام صندوق پس انداز مسکن یکم نیست.
 حذف شرط حداکثر 3 سال عمر واحد مسکونی 

از دیگر شرایط تسهیل گر دریافت وام 80 میلیونی صندوق پس انداز مسکن یکم، امکان 
اعطای این وام از سوی شعب بانک مسکن به متقاضیانی است که واحد مسکونی یا پلاک 
ثبتی با عمر حداکثر 15 سال از تاریخ صدور پروانه ساختمانی )جواز ساخت( آنها می گذرد، 
خریداری کنند. در ابلاغیه قبلی این تسهیلات، شرط سنی ساختمان حداکثر 3 سال ذکر 

شده بود که در بخشنامه جدید بانک مسکن به 15 سال افزایش یافته است.
 همچنین شرط تاریخ پایان کار نیز در ابلاغیه جدید حذف شده است. در ابلاغیه سابق 
می بایست حداکثر 7 سال از تاریخ صدور پایان کار گذشته باشد که در فرم جدید اعطایی 

به متقاضیان دریافت تسهیلات صندوق یکم، نیازی به ذکر تاریخ پایان کار نیست.
 بر اس��اس دس��تورالعمل جدید بانک مسکن به ش��عب،   مفاد این دستورالعمل برای 
ثبت نام کنندگان صندوق پس انداز مس��کن یکم در تاریخ های پیش از ابلاغیه جدید نیز 

جاری می شود )این ابلاغیه »عطف به ماسبق« دارد(.

کارگران می توانند با در دست داشتن کارت اعتباری 
رفاه  فروشگاه های  از  تومانی  500هزار  و  1میلیون 

مایحتاج خود را خریداری کنند. 
هر بار خبری از جایی می رسد که درباره کارگران است، گوش 
کارگران را تیز می کند. با توجه به اوضاع معیشتی کارگران 
این بار خبر درباره سبد هزینه خرید کارگران است. آخرین 
اطلاعات و آمار از وضعیت زندگی کارگران با خانوار چهارنفره، 
حکایت از افزایش هزینه سبد معیشتی ماهانه به بیش از 
2میلیون تومان دارد که این موضوع نشان می دهد کارگران 

قدرت خرید پایینی دارند.
برخی نمایندگان کارگران معتقدند که قدرت خرید کارگران 
حدود 57درصد کاهش یافته است، یکی از اصلی ترین علتها در 

این زمینه عقب ماندگی مزدی کارگران از تورم و رکود است.
شکاف عظیم ایجاد شده بین هزینه های اولیه زندگی و میزان 
حقوق و دستمزد در سالهای اخیر به حدی بوده است که حقوق 

کارگران حتی هزینه های اولیه زندگی را فراهم نمی کند.
حقوق طبیعی که با به دنیا آمدن انسان با او به دنیا می آید 
شامل حق داشتن غذا، پوشاک، بهداشت و درمان، آموزش و 
مسکن بسیار بیشتر از حداقل مزد کارگران است و هیچ ارتباط 
معناداری به جز سوء استفاده از قوانین و بهره کشی از کارگران 

نمی تواند توجیه کننده وضعیت کنونی کارگران باشد.
* خبری خوش برای کارگران

مهدی حسین نژاد، مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
تعاون با اشاره به طرح جدید صندوق گفت: با صدور کارت 
فروشگاه های  به  تعاون  از سوی صندوق ضمانت  اعتباری 
تعاونی ،  افراد می توانند تا سقف 1میلیون و 500هزار تومان 

مایحتاج خود را خریداری کنند.
حسین نژاد در بیان طرح جدید صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
تعاون گفت: در این طرح جدید حد اعتباری برای اعضای 
تعاونی ها ایجاد خواهیم کرد تا بتوانند نیازمندی های ضروری 
خود را تأمین کنند. این طرح برای تعاونی هایی مانند تعاونی 
کارگران فصلی موضوعیت بیشتری دارد، چرا که اعضای این 
تعاونی رسمیت کمتری نسبت به دیگر تعاونی ها دارند. این 

افراد درآمدهای فصلی و اندک دارند.

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون با ابراز "با 
معاونت رفاه وزارت تعاون، این طرح را دنبال می کنیم" گفت: 
دنبال  را  کار  این  زنجیره ای  بزرگ  تولیدی  با شرکت های 
می کنیم، ابتدا اجرای این طرح را در 2 استان به صورت پایلوت 
آغاز می کنیم. بر همین اساس تمام کشور را تحت پوشش 

قرار می دهیم.
وی با اعلام اینکه این کارگران می توانند نیازمندی های ضروری 
خانوار خود را از طریق کارت های اعتباری دنبال کنند، افزود: 
ما با صدور ضمانت نامه آنها را نزد فروشگاه های تعاونی ضمانت 
می کنیم تا بتوانند خرید خود را انجام دهند. در حال حاضر این 
هماهنگی با فروشگاه رفاه صورت گرفته است. در حال حاضر 
برای هر فرد 1میلیون و 500هزار تومان حد اعتباری در نظر 
گرفته شده است. اگر فرد خریدار تا 2 ماه میزان خرید خود را 
تسویه کند هیچ گونه کارمزدی نمی پردازد. بعد از دو ماه کارمزد 

ناچیزی را باید پرداخت کنند.

قالب  در  طرح  این  گذشته  در  اینکه  بیان  با  حسین نژاد 
کارت های اعتباری بود، اظهار داشت: در حال حاضر اعتباری 
کارت هایی  صندوق  ضمانت نامه  با  بلکه  نمی شود،  صادر 
صادر می شود که بتوانند از فروشگاه زنجیره ای خرید کنند. 
با رایزنی هایی که با بانک مرکزی صورت گرفته، مقرر شده 
است که ضمانت این افراد برای ارائه به صندوق ضمانت سرمایه 
گذاری تعاون دسترسی به حساب های افراد باشد، یعنی در 
صورتی که متقاضی بدحسابی کرد و اقساط خود را واریز نکرد 

بانک بتواند از آن برداشت کند.
وی با ابراز "در حال بررسی تمام تعاونی ها هستیم" گفت: پس 
از آنکه بررسی هایمان انجام شد، اعلام عمومی می کنیم که آن 
دسته از تعاونی هایی که تمایل دارند برای اعضای خود حد 
اعتباری تهیه کنند، به سایت صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
تعاون مراجعه کنند و به ترتیب نوبت کارهای آنها برای صدور 

کارت حداعتباری خرید مایحتاج ضروری انجام می شود.

تهران - ایرنا - براساس مصوبه شورای پول و اعتبار مقرر گردید بانک مسکن 
تسهیلات خرید و ساخت مسکن را تحت عنوان صندوق پس انداز مسکن یکم 
به اشخاصی که برای اولین بار اقدام به تهیه واحد مسکونی می نمایند، پرداخت 

کند. 
به گزارش روابط عمومی بانک مسکن، در این راستا دستورالعمل پرداخت تسهیلات خرید 
و احداث واحد مسکونی از محل حساب صندوق پس انداز مسکن یکم به شرح ذیل اعلام 

می گردد:
الف - ضوابط و شرایط اختصاصی حساب:

1 - حساب صندوق پس انداز مسکن یکم )خانه اولی ها( به منظور فراهم شدن امکان 
اعطای تسهیلات خرید و ساخت واحد مسکونی، افتتاح می گردد.

توضیح: در صورت استفاده از تسهیلات در قالب ساخت، سهم تسهیلات گیرنده/ گیرندگان 
باید یک واحد مستقل باشد.

2 - سقف فردی تسهیلات قابل اعطا بر روی هر واحد در شهر تهران 800 میلیون ریال، 
در شهرهای بزرگ بالای 200 هزار نفر جمعیت 600 میلیون ریال و سایر مناطق شهری 

معادل 400 میلیون ریال تعیین می گردد.
3 - حداقل متوسط موجودی در هر دوره 6 ماهه برای کسب سقف های تسهیلاتی 800 
میلیون ریال، 600 میلیون ریال و 400 میلیون ریال، به ترتیب 135 میلیون ریال، 100 

میلیون ریال و 67 میلیون ریال تعیین می گردد.
 بنابراین چنانچه سپرده گذاران اقدام به افتتاح حساب با حداقل های اعلام شده نموده و 
در طول مدت سپرده گذاری موجودی حساب خود را افزایش ندهند پس از شش دوره 

انتظار شش ماهه معادل سه سال می توانند از سقف های تعیین شده بهره مند گردند.
4 - دارندگان حساب های صندوق پس  انداز مسکن یکم قادر خواهند بودپس از گذشت 
حداقل 12 ماه )2 دوره( از تاریخ افتتاح حساب خود با رعایت متوسط موجودی های لازم، 

از سقف تسهیلات با سپرده طرح برخوردار گردند. 

بنابراین چنانچه سپرده گذاران شهر تهران قصد دریافت تسهیلات 800 میلیون ریالی را 
داشته باشند باید مبلغ 400 میلیون ریال، سپرده گذاران شهرهای بالای 200 هزار نفر 
جمعیت جهت دریافت تسهیلات 600 میلیون ریالی باید مبلغ 300 میلیون ریال و سپرده 
گذاران شهرهای کمتر از 200 هزار نفر جمعیت جهت اخذ تسهیلات 400 میلیون ریالی 
باید مبلغ 200 میلیون ریال را به مدت یک سال در حساب صندوق پس انداز مسکن یکم 

سپرده کذاری نمی بیند.
5 - کسب حداقل متوسط موجودی تعیین شده برای هر سقف تسهیلاتی، طی حداقل 
مدت انتظار اولیه )دو دوره شش ماهه ابتدایی مورد محاسبه(جهت بهره مندی از تسهیلات 

الزامی می باشد.
6 - حداقل مبلغ جهت افتتاح حساب های صندوق پس  انداز مسکن یکم در شهر تهران، 
شهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت و سایر شهرها معادل 67 میلیون ریال تعیین می 
گردد. بدیهی است واریز به/ برداشت از حساب آزاد بوده، در محاسبه متوسط موجودی هر 

دوره، حداقل موجودی روزانه ملاک عمل خواهد بود.
7 - نرخ سود تسهیلات فروش اقساطی اعطایی از محل این حساب معادل نرخ سود 
تسهیلات با سپرده در زمان اعطای تسهیلات تعیین و با توجه به مصوبه شورای پول و 

اعتبار در حال حاضر 14 درصد می باشد. 
8 - نرخ سود تسهیلات احداث واحد مسکونی در دوران مشارکت و بازپرداخت همانند نرخ 

سود تسهیلات خرید خانه )در حال حاضر 14 درصد( می باشد.
9 - حداکثر مدت بازپرداخت تسهیلات اعطایی از محل حساب صندوق پس انداز مسکن 

یکم 12 سال )144 ماه( می باشد.
در صورتی که پرداخت تسهیلات در قالب مشارکت مدنی صورت پذیرد و طول دوران 
مشارکت مدنی )دوره مشارکت و دوره تأخیر بعد از مشارکت( از 12 ماه تجاوز کند، مدت 
بازپرداخت تسهیلات فروش اقساطی ناشی از سهم الشرکه با احتساب مدت مازاد بر 12 

ماه، حداکثر 144 ماه تعیین خواهد گردید.

کارت اعتباری 1/5میلیون تومانی خرید کارگران فعال شد 

دستورالعمل اجرایی حساب صندوق پس انداز مسکن یکم 

نعمت زاده اعلام کرد؛

کاهش درآمد صادراتی با وجود افزایش میزان صادرات

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 
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بوکس گوشه رینگِ تصمیمات اشتباه؛
 سرمربی که بیشتر یک توریست است!

فدراس�یون بوکس هدایت تیم ملی را به یک خارجی س�پرده اس�ت، اما 
تاکنون وی نتوانسته است انتظارات اهالی این رشته را برآورده کند و بیشتر 
از آنکه فردی تاثیرگذار در تیم ملی باشد، تنها به فکر دریافت دستمزدش 

است.
بوکس که دیگر ش��اید به یکی از رشته های پرمدال در تمام کشورها تبدیل شده 
  APB هنوز در ایران دست و پا شکسته به کار خودش ادامه می دهد. رینگ حرفه ای
البته فرصتی خوب برای بوکسورهای ایرانی است تا حقی را که برایشان گرفته نشده 
خودشان بگیرند.حق یک تیم ملی خوب، سرمربی خوب، حقوق خوب، اردوی خوب 

و نتیجه خوب! 
تیم ملی بوکس بعد از اینکه نصفه و نیمه ش��د، اختلاف دو س��رمربی منتقد هم 
فروکش کرد و به دس��ت یک مربی خارجی افتاد. تصمیمی که البته از مدتها قبل 
گرفته ش��ده بود و خوب هم بود که یک کاربلد با تجربه بین المللی بوکس��ورهای 
تیم ملی را هدایت کند. هرچند خیلی منطقی نبود در این برهه زمانی این تصمیم 

گرفته شود.
 وینکوف انتخاب شد. او اول به عنوان سرمربی تیم ملی اوکراین معرفی شد و بعدها 
معلوم شد کنار دست سرمربی به عنوان مربی کار کرده است. خیلی هم معلوم نیست 
حوزه اختیاراتش در تیم ملی اوکراین چقدر بوده و مثل خیلی از مربیان ما ش��اید 

زحمات دیگری را در رزومه شخصی به نام خودش نوشته باشد.
 وینکوف ماند و ماهی 3،4 هزار دلاری که باید در این بحبوحه مشکلات مالی به وی 
پرداخت می شد. روال کار خیلی عادی سپری می شد. در کنار او استکی هم به عنوان 
مربی کار می کرد که خیلی ها معتقدند تمام بار تیم بر دوش او بود. شاید وینکوف 
که خودش را عاشق ایران و ایرانی معرفی کرده بود از همان ابتدا نگران پیشنهادات 

خارجی اش بود. پیشنهاداتی که گویا هنوز هم به وی می شود. 
بعد از چند اردو تیم ملی به مسابقات قهرمانی آسیا رفت. رقابتهایی که در دور قبل 
سه برنز در آن بدست آورده بودیم و در این دور هم همین نتیجه تکرار شد. با این 
تفاوت که پاسخ آزمایش دو هفته قبل از اعزام یکی از بوکسورهای تیم ملی نشان داد 

او دوپینگ کرده است.
 حالا چه اتفاقی یا چه عمدی، چه داروی سرماخوردگی چه مکمل افزایش وزن، او 
دوپینگ کرده است و حتی اگر آزمایش محل برگزاری مسابقاتش منفی باشد حتما 
به گوش نادو و آیبا خواهد رسید و این یعنی حذف یکی از مدال های آسیایی و کسب 

نتیجه ای ضعیف تر از دور قبل با وینکوف!
 وینکوف به خوبی می داند 6 ماه قراردادش با تیم ملی تمام شده، او می داند تغییری 
در بوکس ایران نداده است. شاید هم تقصیر را بیندازد گردن مسئولان. ولی او در این 
6 ماه ، ماهیانه حدود 10 میلیون تومان حقوق گرفته چیزی که یک دهم آن هم برای 

بوکسورهای تیم ملی که اغلب بدون شغل و متاهل هستند آرزوست. 
وینکوف می داند که پرونده اش در بوکس ایران خالی است و بهتر است به همان 
پیشنهادات خارجی اش فکر کند. اما این وسط هزینه به هدر رفته برای حضور کم 
ثمر او در مقطع زمانی بی فایده، آبروی رفته از بوکس با دوپینگی که شاید مربیان تیم 
ملی هم در عدم مدیریت روی این قضیه دخیل باشند، کشمکش های اخیر روزبهانی 
با فدراسیون و مسئولانش، دو دستگی در بین مربیان داخلی تنها بخشی از مواردی 
است که مسئولان بوکس باید در خلوت خودشان جایی که رسانه را متهم نکنند و  

تهدید به شکایت به آن فکر کنند.  
ناطق نوری رئیس باسابقه فدراسیون، بوکس را در ایران زنده کرد و آن را زنده نگه 
داش��ت اما می توان در این رشته که ده ها مدال از پس آن در رقابتهای بین المللی 
می توان کسب کرد بهتر بود. می شود کمی هم کارنامه ها و مدرک ها نشان دهد 
چه کسی کجای بوکس قرار بگیرد. اگر کمی در انتخاب ها دقت شود شاید بوکس 
که هنوز هم هر روز استعدادی منحصر به فرد دارد آینده ای خیلی خوب در ورزش 

کشور داشته باشد.  
چراغ کسب سهمیه ای که احس��ان روزبهانی روشن کرد می تواند به چراغ هایی 
تبدیل شود که بوکسورهای قهرمان از سراسر کشور روشن می کنند تا بوکس فقط 

قائل به روزبهانی و مظاهری و دلاوری و ... نباشد. 
خیلی ها هستند که در رینگ های استانی خودشان قربانی عدم برگزاری مسابقاتی 
همچون لیگ بوکس می شوند.   تجربه 6 ماه حضور وینکوف در ایران اگرچه فایده 
ای برای بوکس ما نداشت اما شاید زنگ هشداری به مسئولان بود که انتخاب یک 
س��رمربی خوب می تواند اثراتش را برای س��الیان سال در این رشته بگذارد. بوکس 
یک مربی می خواهد به اندازه ولاسکو در والیبال که هروقت رفت همه بگویند کاش 

می ماند نه کسی که همه منتظر پایان مدت قراردادش باشند.

موافقت کواچ با تغییر در نیمکت والیبال
پ�س از انتقادها و عملکرد تی�م ملی در جا م جها ن�ی و احتمال تغییرات 

گسترده، کواچ با تغییر در کادرفنی موافقت کرد.
اسلووبودان کواچ، سرمربی تیم  ملی والیبال بر خلاف آنچه که در رسانه های خارجی 
منتشر شده بود با پیشنهاد فدراسیون والیبال درباره تغییر کادرفنی و انتخاب دستیاران 

جدید موافقت کرد.
 پی��ش از این به دنبال ناکامی تیم  ملی والیب��ال ایران در جام واگنر و جا م جها نی، 
انتقادهای زیادی متوجه کادر فنی و ش��خص کواچ ش��ده بود، به طوری که رییس 

فدراسیون والیبال حتی از احتمال تغییر سرمربی و کادرفنی نیز خبر داده بود.
 حالا گفته می شود سرمربی صربستانی تیم  ملی والیبال ایران که در دو سال گذشته 
همواره از دستیاران خود روی نیمکت حمایت می کرد، پذیرفته که نیمکت کادر فنی 
دارای ضعف است و از پیشنهاد فدراسیون والیبال برای تغییر و تقویت دستیاران خود 

استقبال کرده است. 
محمدرضا داورزنی، رییس فدراسیون والیبال تصمیم نهایی درباره سرنوشت کواچ و 

کادرفنی تیم  ملی را به پایان مهر ماه موکول کرده بود.

کارشناس داوری می گوید بعضی کج سلیقه گی ها در 
کمیته  و دپارتمان داوران کشورمان از جمله رسانه ای 
کردن محرومیت داورها در تصمیم AFC برای تغییر 

داور الاهلی و الهلال تاثیر داشته است. 
رضا غیاثی درباره تغییر داور بازی الهلال و الاهلی توسط 
AFC، اظها ر کرد: AFC با این تصمیم نشان داد که در 
ساختارش چقدر ضعف وجود دارد و چقدر وابسته به دلارها 
و پول های حوزه جنوب خلیج فارس است. کشورهایی که به 
جای این که خودشان توانایی، سواد، تدبیر و درایت داشته 
باشند و تصمیم درست بگیرند بیشتر به دنبال این هستند 
که پول خرج کنند و اسپانسر کلاس های AFC شوند تا این 

که برای خودشان نفوذی پیدا کنند.
 وی ا دا مه  داد: من معتقدم AFC در این باره کار بسیار 
زشتی کرد و نشان داد که بدون کار کارشناسی تصمیم 
گیری می کند. اگر اینها وقتی می خواستند علیرضا فغانی 
را انتخاب کنند کار کارشناسی کرده بودند و به این نتیجه  
رسیده بودند که فغانی واقعا شخصی است که آنها نیازش 
دارند و می خواهند از او استفاده کنند. دیگر دلیلی ندارد که 
با یک حرف ناحساب او را بر کنار کنند پس معلوم است که 
در انتخاب فغانی کار کارشناسی نکرده بودند و این داور را 

باری به هر جهت انتخاب کرده بودند.
 این کارشناس داوری با بیان این که امارات از سیاست های 
عربستان حمایت می کند، ا ضافه  کرد : البته برای این که یک 
طرفه به قاضی نروم می گویم که شاید در پس پرده این 
تصمیم AFC موضوعاتی وجود داشته است، در جریان 
یمن و در فاجعه منا می بینیم که امارات پشت سر عربستان 
ایرانی ها  اعلام کرد که  ایستاده و حتی وزیر خارجه اش 
حق ندارند که در مورد اتفاق منا اظهار نظری کنند یعنی 
کشورهای کوچک حوزه خلیج فارس همه نوکر عربستان 
هستند، در نتیجه  می خواهم بگویم آنها از امارات هم که 

تیم دیگر این مسابقه بوده نامه گرفته اند و اماراتی ها هم 
گفته اند که داوری فغانی را قبول نداریم و چون هر دو تیم 

این درخواست را داشته اند AFC زیر بار رفته است.
 غیاثی افزود: متاسفانه مدت زیادی است که AFC به دست 
عرب ها افتاده و آنها فعلا تصمیم گیرنده هستند. علاوه بر 
این ساختار AFC غلط است چون حدودا 47 کشور عضو 
کنفدراسیون فو تبا ل آسیا هستند. قبلا در انتخابات همه این 
کشورها در رای گیری شرکت می کرد ند، ولی حالا منطقه 
بندی کرده اند و هر کس برای منطقه خود رای می دهد. در 
 AFC حال  حاضر ما پز می دهیم که کفاشیان، نایب رییس
است. این موضوع که پز دادن ندارد، چون ایشان آرا شش 
کشور را نمایندگی می کند و نایب رییس 47 کشور نیست 
کلا شش کشور به او رای داده اند که یکی از این کشورها، 
 AFC کشور خودمان بود و در نتیجه  چندان قدرتی در
نداریم. با خنده کفاشیان در AFC قدرت کسب نمی کنیم. 

معتقدم در AFC مدت هاست که قدرتی نداریم.
 وی ا دا مه  داد: ما قبلا تدبیر خنده دار و اشتباهی داشتیم و با 
معرفی سه نفر در یک پست برای عضویت در کمیته  داوران 
 AFC باعث شدیم عسگری که عضو کمیته  داوران AFC
بود این پست را از دست بدهد. آن سه نفر مسعود عنایت و 
مسعود مرادی و عسگری بودند. این تدبیر سراسر اشتباه به 
این علت اتخاذ شد که در ایران جرات نداشتیم به مسعود 
مرادی و مسعود عنایت بگوییم که شما برای کارهای دیگر 
و پست های دیگر بسیار خوب هستید، ولی آنجا عسگری از 

ایران سمت دارد و بگذارید ادامه دهد.
 این کارشناس داوری با بیان این که حق فدراسیون فو تبا ل 
این است که در مورد علت تغییر داور ایرانی بازی الاهلی، 
الهلال نامه ای به AFC بزند، اظها ر کرد: باید هم این نامه 
نوشته می شد و گفته می شد که اگر شما روز اول کارشناسی 
کرده اید و فغانی را انتخاب کردید امروز دلیلی ندارد که او را 

بردارید. البته من بعضی اوقات گفته ام که در داخل کشور 
هم چیدمان داوری غلط است. برای این که همه مسائل را 
نمی سنجیم در حال  حاضر چون مسئول چیدمان داوری در 
AFC ژاپنی است و ژاپنی ها افرادی بی غل و غش  هستند 
و به دنبال حقه و کلک نیستند این جا هم به توانایی های 
فغانی فکر کرده و گفته او می تواند قضاوت خوبی داشته باشد 

و موضوع های سیاسی پشت پرده را نسجنیده است. 
غیاثی در پاسخ به این سوال که آیا فکر نمی کنید اگر فغانی 
بازی الاهلی – الهلال را سوت می زد و به بهترین وجه هم 
داوری می کرد باز هم احتمال داشت سعودی ها اعتراضاتی 
کنند و برای روحیه فغانی خوب نبود، توضیح داد: در داوری 
همیشه این حرف ها است و هیچ کس دیواری را کوتاه تر 
از دیوار داوری سراغ ندارد. هر کس می برد می گوید بازی 
خوانی کرده، خوب بازی کرده و روی تصمیم های درست 
مربی برنده شده است، ولی اگر ببازد می گوید این داور بی 

همه چیز باعث باخت ما شد. 
وی با یادی از حسین فکری، سرمربی سابق تیم  ملی فو تبا ل 
ایران، اظها ر کرد: حسین فکری داور هم بود و در سال هفتم 
و هشتم دبیرستان، معلم من بود. او از بزرگان نسل گذشته 
فو تبا ل ما بوده و با او تیم  ملی به المپیک توکیو رفت. فکری 
تعریف می کرد که منزلشان پشت مجلس فعلی در سه راه 
ژاله سابق و مجاهدین فعلی بود و در همان جاها در زمین 
خاکی فو تبا ل بازی می کرد و وقتی بازی می کردند نیز د ر وازه  
چوبی داشتند. او می گفت ظهرهای جمعه که بازی تمام 
می شد و ما این چوب ها را بر می داشتیم و به خانه می آمدیم. 
وقتی به خانه که می رسید مادرش از قیافه اش می خواند که 
برنده اند یا باخته اند وقتی متوجه می شد که باخته ایم، برای 
این که جلوی صحبت های اضافه او را بگیرد می گفت "آره 
حسین جان می دانم که داور حق تان را خورده است" حالا 
هم همین است و هر کس ببازد همین حرف را می زند و 
در صورتی که فغانی بازی الاهلی و الهلال را سوت می زد باز 
 AFC هم حرف هایی درباره داوری او می زدند، ولی در کل
با این تغییر هیچ گونه لطمه ای به توانایی ها و نام فغانی نزد،  
بلکه فقط آبروی خود را برد و نشان داد که چقدر بی تدبیر 
است و تحت تاثیر کشورهای عربی حوزه جنوبی خلیج 

فارس است.
 این کارشناس داوری با بیان این که کج سلیقه گی های 
 AFC کمیته  و دپارتمان داوری ایران هم در این تصمیم
تاثیر داشته، عنوان کرد: بعضی کج سلیقه گی های کمیته  
داوران و دپارتمان هم در این تصمیم AFC دخیل بوده 
است. من هم سابقا مدت ها رییس کمیته  داوران بودم و ما 
هم وقتی داورها اشتباه می کرد ند چند هفته  آنها را محروم 
می کردیم، ولی هیچ وقت اعلام نکردیم که داورمان محروم 
شده متاسفانه امسال چند بار اعلام کرده اند که داور محروم 
شده و در این دنیای ارتباطات بلافاصله کشورهای دیگر و 
AFC هم متوجه می شود و AFC حتما می گوید که به 
طور مثال علیرضا فغانی که در کشور خودش چند هفته  

محروم شده است اصلا توانایی داوری ندارد.

  تیم فوتبال امید صبای قم حریفان خود را در فصل جدید رقابت های لیگ برتر فوتبال 
رده سنی امید قهرمانی باشگاه های کشور شناخت.

 صبا تیمی است که با کسب مقام دوم و عنوان نایب قهرمانی رقابت های فصل گذشته لیگ دسته 
اول فوتبال رده سنی امید باشگاه های کشور جواز صعود به لیگ برتر را کسب کرده و از هفته 

آینده در لیگ جدید کار خود را آغاز می کند. 
در فاصله کمتر از 10 روز تا آغاز فصل جدید رقابت های لیگ برتر فوتبال رده سنی امید 
باشگاه های کشور، قرعه کشی بازی ها با حضور نمایندگان تیم ها در سازمان لیگ فوتبال ایران 

انجام شد و صبا طبق برنامه از بیست و پنجم مهر ماه در نخستین هفته به میدان می رود. 
امسال در مسابقات لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های کشور تعداد 12 تیم حضور دارند و بازی های 
خود را همانند لیگ برتر فوتبال بزرگسالان کشور جام خلیج فارس به شکل رفت و برگشت برگزار 

می کنند تا قهرمان این فصل از بازی ها مشخص شود. 
با قرعه کشی انجام شده در سازمان لیگ فوتبال، تیم های امید صبای قم، ایران جوان بوشهر، 
صنعت نفت آبادان، مس کرمان، ملوان بندر انزلی، فجر شهید سپاسی شیراز، فولاد مبارکه سپاهان 
اصفهان، کارون اهواز، نفت اهواز، مس رفسنجان، فولاد خوزستان و تراکتورسازی تبریز با یکدیگر 

به رقابت می پردازند.
 صبای قم در حالی برای حضور در فصل جدید لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های کشور آماده 
می شود و حریفان خود را نیز شناخته است که در سال گذشته یکی از تیم های حاضر در لیگ 

دسته اول فوتبال امید ایران بود و توانست با کسب مقام نایب قهرمانی به لیگ برتر راه یابد.
 امیدهای صبا بعد از پشت سر گذاشتند مراحل مقدماتی و حذفی، با موافقت فدراسیون فوتبال 
میزبانی مرحله نهایی این مسابقات را انجام دادند و با بهره گیری مناسب از فرصت میزبانی و 
آمادگی بالایی که داشتند به مقام نایب قهرمانی دست یافته و روانه لیگ برتر فوتبال امید کشور 

شدند.
 بعد از سه روز رقابت تیم های شرکت کننده در مرحله نهایی مسابقات لیگ دسته اول فوتبال 
امید باشگاه های کشور با انجام 6 مسابقه تکلیف رده بندی نهایی این مسابقات مشخص شد در 
حالی که به ترتیب نمایندگان بوشهر، قم، آذربایجان شرقی و مازندران در مکان های اول تا سوم 

قرار گرفتند.
 چهار تیم ایران جوان بوشهر، صبای قم، نساجی مازندران و گسترش فولاد تبریز با عبور از مراحل 
مقدماتی و حذفی، در این مرحله حضور داشتند و بازی های خود را در مرحله نهایی مسابقات 

لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور در قم به انجام رساندند.
 با تصمیم سازمان لیگ فدراسیون فوتبال کشورمان شهر مقدس قم و باشگاه فرهنگی ورزشی 
صبای قم به عنوان میزبان باز ی های مرحله نهایی انتخاب شده بود و این رقابت ها در ورزشگاه های 

شهید حیدریان و تختی قم با کیفیتی مطلوب و رضایت نمایندگان فدراسیون برگزار شد.
 با پایان بازی ها، در جدول رده بندی مرحله نهایی مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های 
کشور، تیم ایرانجوان بوشهر با کسب پنج امتیاز و گل زده بیشتر نسبت به صبای قم در جایگاه 
نخست ایستاد و تیم امید صبا با کسب پنج پیروزی عنوان نایب قهرمانی را به خود اختصاص داد.

 این در حالی است که در جریان این بازی ها، تیم امید صبای قم در نخستین مسابقه خود با یک 
گل از سد تیم فوتبال امید گسترش فولاد تبریز عبور کرد، با نساجی مازندران به تساوی دو بر دو 

دست یافت و برابر تیم ایرانجوان بوشهر یک بر یک مساوی کرد تا لیگ برتری شود.

کفاشیان رای 6 کشور آسیایی را دارد نه 47 کشور؛

 غیاثی: مدت هاست در AFC قدرتی نداریم

با قرعه کشی در سازمان لیگ

حریفان صبای قم در لیگ برتر فوتبال امید کشور مشخص شدند

دل بوسکه: اسپانیا پیشرفت کرده است
سرمربی تیم ملی فوتبال اسپانیا از عملکرد تیمش در انتخابی یورو 2016 راضی 
است و تاکید کرد که لاروخا به تیمی بهتر و آماده تر تبدیل شده است. او اعتراف 
کرد که از اعتراض هواداران به پیکه ناراحت است و دیگر نمی تواند چنین وضعی 

را تحمل کند.
تیم ملی فوتبال اسپانیا در انتخابی جام ملت های اروپا 2016 از لوکزامبوگ پذیرایی کرد و 
موفق شد که برابر این تیم با چهار گل به پیروزی برسد تا صعود خود را نهایی کند و یکی 
دیگر از مسافران فرانسه شود.  ویسنته دل بوسکه، سرمربی لاروخا از عملکرد تیمش در این 
دیدار راضی است. او در نشست خبری بعد از بازی گفت: کنترل توپ و میدان را در اختیار 
داشتیم و بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم. باید اعتراف کنم که شروع خوبی در این دیدار 
نداشتیم و در دقایق نخست حریف می توانست دروازه ما را باز کند اما رفته رفته بهتر شدیم 
و فرصت های زیادی را روی دروازه حریف خلق کردیم. شایسته کسب این سه امتیاز بودیم.

 او ادامه داد: در کل باید بگویم که از عملکرد تیمم در انتخابی جام ملت های اروپا 2016 
راضی هستم. در این رقابت ها عملکرد خوبی را از خود نشان دادیم. البته باید این را هم 
بگویم که اذیت هم شدیم و به سختی توانستیم که جواز صعود به دور بعد را به دست 
آوریم. به راحتی جواز صعود را به دست نیاوردیم.  دل بوسکه درباره حضور بازیکنان جدید 
در تیمش گفت: تیم به تزریق خون تازه نیاز داشت و خوشبختانه در این کار موفق بودیم. 
الان بازیکنان جدیدی به تیم اضافه شده اند و تیم خوبی داریم. منظورم این نیست که به 
یازده نفر ثابت دست پیدا کرده ام بلکه این است که بازیکنان خوبی در اختیار دارم و در 
هر پستی می توانم به راحتی تصمیم گیری کنم. سطح کیفی تیم ملی اسپانیا نسبت به 
قبل بهتر شده است.  س��رمربی لاروخا درباره آسیب دیدگی آلوارو موراتا و داوید سیلوا، 
دو س��تاره تیمش گفت: واقعا از آسیب دیدگی این دو بازیکن ناراحت هستم. اصلا خبر 
خوبی برای ما نبود. امیدوارم که هر چه زودتر بهتر شوند و به شرایط بازی برسند.  جرارد 
پیکه، مدافع تیم ملی فوتبال اسپانیا روزهای بسیار سختی را پشت سر می گذارد. هواداران 
اسپانیا برای سومین بازی پیاپی به هو کردن این مدافع با تجربه پرداختند که این در نوع 
خود جالب است. دل بوسکه تاکید کرد که از رفتار هواداران اسپانیا بسیار ناراحت است. 
او گفت: شخصا از این موضوع خسته شده و دیگر نمی توانم آن را تحمل کنم. البته باید 
از هوادارانی که از تیم محبوب خود حمایت می کنند، تشکر کنم اما پیکه سزاوار چنین 
رفتاری نیست.  هواداران جرارد پیکه قبل از این دیدار حساس با فعالیت کردن در فضای 
مجازی تلاش کردند تا دیگر مانع از هو کردن او در دیدار برابر لوکزامبوگ شوند اما تلاش 

آنها فایده ای نداشت.

فرگوسن: انتخاب کلوپ من را نگران کرد
س�رمربی سابق شیاطین سرخ به س�تایش از یورگن کلوپ سرمربی جدید 
لیورپول پرداخت و تاکید کرد که حضور این مربی جوان در نیمکت قرمزپوشان 

آنفیلد او را نگران می کند.
 یورگن کلوپ مربی است که قرمز پوشان آنفیلد در ادامه فصل جاری رقابت های لیگ 
برتر انگیس او را روی نیمکت تیم محبوب خود خواهند دید. سران باشگاه لیورپول چند 
روز بعد از اخراج برندان راجرز تصمیم گرفتند که سرمربی سابق دورتموند را به عنوان مرد 
نخست نیمکت خود انتخاب کنند به این امید که باردیگر به قدرت نخست لیگ جزیره 
تبدیل شود.  سرآلکس فرگوسن، سرمربی سابق شیاطین سرخ به انتخاب کلوپ واکنش 
نشان داد و تاکید کرد که از حضور این مربی جوان در نیمکت لیورپول احساس نگرانی می 
کند.  او گفت: من از علاقمندان به مربی جوان و با دانشی چون کلوپ هستم. از نزدیک با 
کلوپ دیدار داشته ام و به خوبی او را می شناسم. او شخصیت قوی و بسیار سخت کوش 
دارد. کلوپ به کارهای که انجام می دهد اعتماد و ایمان دارد و این مهمترین شاخصه برای 
موفقیت یک مربی است. عملکرد این مربی جوان در بوروسیا دورتموند نشان می دهد که 
او مربی خوب است و می تواند در هر تیمی موفق باشد. نمی خواهم بعضی از چیزها را بر 

زبان آورم اما باید اعتراف کنم که حضورش در لیورپول من را نگران می کند.
 سرمربی سابق شیاطین سرخ که توانست به اقتدار لیورپول در لیگ جزیره پایان دهد و 
رکورد تعداد قهرمانی این تیم را پشت سرگذارد، ادامه داد: لیورپول و هواداران این تیم باید 
به کلوپ اعتماد کامل داشته باشد. اگر به یک مربی اعتقاد و اطمینان نداریم پس چرا او را 
باید جذب کنیم؟ کلوپ باید در لیورپول تغییرات لازم را اعمال کند و بازیکن را جذب کند 
که با تفکرات او سازگاری داشته باشند. او مربی تیمی است و بهتر از هر کسی می داند 
که تیمش به چه بازیکنانی نیاز دارد.  لیورپول از هشت بازی خود در فصل جاری لیگ 
جزیره تنها 9 امتیاز به دست آورده و در رده دوازدهم جدول رده بندی قرار دارد. این تیم 
با منچسترسیتی صدرنشین 9 امتیاز فاصله دارد و این اختلاف با توجه به آن که در آغاز 

لیگ هستیم امکان پذیر است.

پیکه: زمان همه چیز را حل خواهد کرد
مدافع تیم ملی فوتبال اسپانیا می گوید که نگران برخورد بد هواداران لاروخا 
نیست. او تاکید کرد که مشکلی برای بازی کردن در تیم ملی کشورش ندارد و 

زمان همه چیز را حل خواهد کرد.
جرارد پیکه در شرایط سختی قرار گرفته است. او در دیدارهای تیم ملی فوتبال اسپانیا 
برابر حریفان با اعتراض هواداران روبه رو می شود که این در نوع خود اتفاقی نادر و جالب 
اس��ت.  پیکه در واکنش به برخوردی که هواداران اس��پانیا با او می کنند، گفت: چنین 
رفتارهایی اصلا برایم مهم نیست. پیروزی مهم تر از هر چیزی است و باید بگویم که همواره 
در تیم ملی راحت بوده و مشکلی با چنین رفتارهایی ندارم. باید بدون تعصب به زندگی 
ادامه داد. زمان همه چیز را حل خواهد کرد.  او درباره بازی برابر لوکزامبورگ که با پیروزی 
چهار بر صفر لاروخا به پایان رسید، گفت: بازی خوبی بود. فرصت های زیادی را روی دروازه 
حریف خلق کردیم و بر این باورم که شایسته کسب سه امتیاز هم بودیم. خوشحالم که در 

این دیدار هم توانستیم سه امتیاز را به دست آوردیم. 

دوری 3 ماهه گوتسه از فوتبال
هافب�ک تیم ملی آلم�ان و بایرن مونیخ به دلیل مصدومیت ت�ا 3 ماه قادر به 
همراهی تیمش نخواهد بود تا این بازیکن دیدار حس�اس برابر گرجستان را از 

دست بدهد.
تیم ملی آلمان در حالی باید هفته آینده دیدار بسیار مهمی برابر گرجستان برگزار کند که 
ماریو گوتسه را به دلیل مصدومیت در اختیار نخواهد داشت. این بازیکن در جریان بازی با 

ایرلند دچار مصدومیت شد و به این ترتیب تا 3 ماه نمی تواند فوتبال بازی کند.
به این ترتیب پپ گواردیولا این بازیکن را در بازی های مهم پیش رو در لیگ قهرمانان 
اروپا و مرحله بعدی جام حذفی مقابل وولفسبورگ در اختیار نخواهد داشت. او این فصل در 
اکثر بازیهای بایرن مونیخ به میدان رفته است و 4 بار نیز موفق به گلزنی شده است. گوتسه 
د رجریان دیدار آلمان و ایرلند دچار مصدومیت شد که با شکست تیم ملی آلمان همراه بود.

واکنش جرارد به انتخاب کلوپ
اس�طوره آنفیلد به انتخاب یورگن کلوپ به عنوان س�رمربی جدید لیورپول 

واکنش نشان داد و برای این مربی جوان آرزوی موفقیت کرد.
سران باشگاه لیورپول پس از اخراج برندان راجرز خیلی سریع تصمیم گیری و یورگن 
کلوپ را به عنوان س��رمربی جدید خود انتخاب کردند.  استیون جرارد، اسطوره باشگاه 
لیورپول که در لیگ آمریکا بازی می کند به انتخاب کلوپ واکنش نشان داد. ستاره محبوب 
قرمزپوشان آنفیلد از انتخاب کلوپ خوشحال است و گفت: طبیعی است که از انتخاب 
کلوپ خوشحال باشم. او مربی توانایی است و امیدوارم که لیورپول بتواند با او به روزهای 
اوج خود برگردد. برای کلوپ و تیمش آرزوی موفقیت می کنم.  لیورپول شروع خوبی در 
رقابت های فصل جدید لیگ جزیره نداشته است. این تیم که قبل از شروع فصل جدید 
یکی از شانس های اصلی کسب عنوان قهرمانی بود از 8 بازی خود تنها 9 امتیاز کسب 
کرده است که این باعث خشم و ناامیدی هواداران این تیم شد.  سران این باشگاه انگلیسی 
برای خارج کردن تیم خود از بحران تصمیم گرفتند که برندان راجرز را از کار برکنار و 
کلوپ جوان را به عنوان سرمربی جدید تیم خود انتخاب کنند به این امید که تیم آنها به 

روزهای اوجش برگردد و بتواند قهرمانی در لیگ جزیره را به دست آورد.

خامس: تا بازگشت به میادین فاصله زیادی ندارم
هافبک بازیساز کلمبیایی تیم فوتبال رئال مادرید اعلام کرد که به زودی به 

میادین بازمی گردد.
 برخلاف دانیلو، مدافع راس��ت برزیلی تیم فوتبال رئال مادرید، هم تیمی کلمبیایی او 
خامس رودریگس هنوز تمرینات با توپ خود را در زمین تمرینی والده بباس آغاز نکرده 

است، اما بازیکن پیشین موناکو می گوید که فاصله زیادی تا بازگشت به میادین ندارد.
 خامس روز )جمعه( در حال ترک والده بباس به خبرنگاران گفت: دوره ریکاوری من دارد 
خوب پیش می رود، اما نمی دانم که آیا به بازی بعدی رئال خواهم رسید یا نه. فکر می کنم 

تا بازگشت به زمین بازی فاصله کوتاهی دارم. 
هافبک کهکشانی ها در ادامه در پاسخ به سؤال یکی از خبرنگاران درباره اختلافات اخیر 
سرخیو راموس و رافائل بنیتس، طوری اظهارنظر کرد که گویی هیچ اتفاقی رخ نداده است.

 وی اظهار داشت: برای راموس چه اتفاقی رخ داده است؟ من چیزی نمی دانم. جو رختکن 
و تیم ما همیشه خوب بوده است. 

انتقاد اخیر بنیتس از عملکرد راموس در دربی مادرید، کاپیتان کهکشانی ها را مجاب 
به پاسخ دادن به سرمربی اسپانیایی اش کرد هرچند که بنیتس با یک تماس تلفنی به 

اختلافاتش با راموس پایان داد.

دلایل تبعیض بین ملی پوشان بسکتبال؛

 سرپرست تیم ملی بسکتبال:  برابر دفاع جاگیری مشکل داشتیم
مهران سررشته عملکرد تیم ملی در رقابت های قهرمانی آسیا 
را ارزیابی کرد و گفت: به عنوان مدافع عنوان قهرمانی خوب 
نبودیم اما به عنوان یک تیم از 16 تیم آسیایی نتیجه قابل 

قبولی کسب کردیم.
 سرپرست تیم ملی بسکتبال ایران درباره عملکرد ملی پوشان اظهار 
کرد: به نظر من باید از دو دیدگاه تیم ملی ایران را ارزیابی کنیم. ابتدا 
اینکه ما قهرمان دوره گذشته بودیم و انتظارها از تیم ایران زیاد بود. 
کسی از ملی پوشان چیزی جز قهرمانی قبول نمی کرد. اگر از این زاویه 
به عملکرد تیم نگاه کنیم خب ایران قهرمان نشد و در جایگاه سوم 
ایستاد و گامی رو به عقب بوده  است اما اگر از زاویه ورزش حرفه ای نگاه 
کنیم کسب مقام سوم و مدال برنز در میان این همه تیم مدعی کم 

نبوده است. ملی پوشان ما از جان خود گذاشتند و پیش رفتند.
 *برابر چین خوب بودیم 

سررشته ادامه داد: در این چند روز بارها گفته ام که برابر چین عملکرد 
پایاپایی داشتیم با این تفاوت که شوت های آنها وارد سبد شد و 
شوت های ما نه. واقعا تفاوت دو تیم تنها در شوت هایی بود که برای 
چین به ثمر نشست و برای ما نه. از طرف دیگر ما در طول مسابقات 
دو بازیکن کلیدی مان را از دست دادیم که نتوانستند برابر چین بازی 
کنند. این هم یک ضربه سخت به پیکره تیم ملی بسکتبال بود. شما 
عملکرد آفاق در دیدار برابر کره را ببینید که چقدر او توانست در دفاع 

و حمله به تیم ما کمک کند. 
او با اشاره به مصدومیت این دو بازیکن گفت: سایت فدراسیون جهانی 
جواد داوری را در بین سه امتیازی زنان برتر مسابقات قرار داده است 
اما او در ابتدای مسابقه مصدوم شد. آفاق را هم نداشتیم. خب اگر این 
دو بازیکن بودند و چند شوت سه امتیازی ما وارد سبد می شد و در 
طرف دیگر دفاع ما نیز با غیبت آنها ضربه نمی دید شرایط فرق می 
کرد. باور کنید بعد از شکست برابر چین در اتاق مربیان و کارشناسان 
بودم که همه به ما می گفتند چرا ناراحت هستید. این نتیجه با وجود 
مصدومیت دو مهره کلیدی جای ناراحتی ندارد. به هر حال نمی شود 

ناراحت نبود.
 *چطور می گویند هشت هفته کافی بوده است؟ 

رییس سابق کمیته پژوهش فدراسیون بسکتبال با بیان این مطلب که 
زمان در اختیار تیم ملی کافی نبوده است گفت: باید برای برخی مربیان 
و کارشناسان کلاس های دوره تمرین بگذاریم. آنهایی که گفته اند زمان 
کافی بوده چطور می گویند هشت هفته کافی بوده است؟ از کدام منبع 
و کتاب این حرف را زده اند؟ در علم روز تمرین تاکید می شود که 
حداقل زمان برای آماده سازی یک تیم و رسیدن به شرایط مطلوب 
14 هفته است. ما تنها دو ماه فرصت داشتیم و باید بگویم زمان در 
اختیار نبود تا برای بسیاری از سیستم ها کار کنیم. تیم ایران برابر دفاع 
جایگیری مشکل داشت و هر تیمی که برابر ما از این دفاع استفاده 

می کرد ما به مشکل می خوردیم. 

سرپرست تیم ملی بسکتبال ادامه داد: به نظر من دیرک باوئرمان 
بهترین مربی خارجی بوده که تا کنون وارد بسکتبال ایران شده است. 
به آمار و ارقام نگاه نکنید. در خانه نشستن و آمار دادن کار ساده ای 
است. وارد میدان شدن و عمل کردن دشوار است. من هنوز نمی دانم 
چرا برابر فیلیپین باختیم. شاید اشتباه هایی صورت گرفته اما هنوز 
نتوانستم برای آن باخت جوابی پیدا کنم اما مقابل چین بد بازی 

نکردیم.
 * فقط برابر فیلیپین بد بودیم

 او در پاسخ به این سوال که چرا دیگر بازیکنان شوتزن ما در دیدار برابر 
چین موفق نبودند؟ گفت: آفاق و داوری اصلی ترین بازیکنان شوتزن ما 
بودند. بعد از این دو می توان به بازیکنان دیگر اشاره کرد. خب غیبت دو 
بازیکن اصلی فشار بر کل تیم و دیگر بازیکنان شوتزن را زیاد می کند 

و اجازه نمی دهد آنها راحت کار کنند. 
سررشته افزود: به عنوان مدافع عنوان قهرمانی کارنامه مثبتی نداریم اما 
به عنوان یک تیم از 16 تیم حاضر در مسابقات خوب بودیم. قبل این 
رقابتها همه کارشناسان قزاقستان، کره جنوبی و چین تایپه را مدعی 
می دانستند اما آنها نتوانستند هیچ کاری انجام دهند. درباره عملکرد نیز 

تنها به بازی برابر فیلیپین نمره بد می دهم. 
او ادامه داد: من نمی خواهم بهانه ای بیاورم اما واقعا شرایط بدی برای ما 

ساخته بودند. به بهانه تلویزیون تمام بازی های ما را صبح گذاشته بودند. 
حتی در مرحله دوم که تیم اول بودیم و باید بهترین ساعت ها برای 
ایران می شد این اتفاق نیفتاد. بهانه حق پخش را مطرح کرده بودند 
که به هیچ وجه این موضوع درست نیست. کشورهای دیگری که 
حق پخش را نخریده بودند هیچ وقت ابتدای صبح به میدان نرفتند. 
آنقدر تفاوت ساعت و بازی های اول صبح به ما فشار آورده بود که 
شب قبل بازی با فیلیپین حدادی و اوشین زیر سرم بودند. متاسفانه 
آقای خاجیریان بهترین بازی ها را برای کشورهای عربی گذاشته بود. 
فلسطین هم زمان بازی هایش بهتر از ما بود. واقعا می خواستند ما را 

اذیت کنند. 
*مقابل انتقاد شما دفاعی ندارم 

سرپرست تیم ملی بسکتبال ایران در پاسخ به این سوال که گفته 
شده بین بازیکنان تبعیض قائل می شده که نمونه آن پول توجیبی، 
پاداش و نوع پروازها است؛ دلیل این تفاوت ها چیست؟ بیان کرد: درباره 
پروازها متاسفانه فقط هشت صندلی بیزینس وجود داشته که ما شش 
صندلی را خریده بودیم. من، مهران شاهین طبع، باوئرمان، آفاق،  صمد 
و حدادی صندلی بیزینس داشتیم. از تهران به ارومچی من صندلی ام 
را به اصغر دادم و آقای شاهین طبع صندلی اش را در اختیار اوشین 
گذاشت. از ارومچی به چانگشا نیز حسن زاده به جای اوشین روی 

صندلی آقای شاهین طبع نشست. به هر حال من دفاعی ندارم و انتقاد 
شما در این باره قابل قبول است. حالا به هر دلیلی این اتفاق می افتد 

نظر شما درست است.
 او درباره پول های توجیبی بازیکنان گفت: پول تو جیبی همه بازیکنان 
یکسان است. یعنی من به همه یکسان دادم. حتی کادر فنی هم به 
اندازه بازیکنان پول گرفت. تنها پاداش بعد از جام اطلس چین فرق 
می کرد. ببینید به عنوان سرپرست از فدراسیون می پرسم که چقدر به 
بازیکنان پاداش بدهم و آنها نظر می دهند. بعد از جام اطلس پاداش 
بازیکنان اصلی بیشتر بود. موافقم که این اتفاق نباید بیفتد. حتی خود 
من می گویم ستاره هایی مثل حدادی ، صمد و کامرانی چون شرایط 
بهتری دارند نیازی به این پاداش ها ندارند. صحبت شما منطقی است 
و اگر قرار باشد من کارم را ادامه بدهم مطمئن باشید این موضوع را با 

فدراسیون حل خواهم کرد. 
*دلیل جلسه با حضور چند ملی پوش 

سررشته در پاسخ به این سوال که چرا بعد از بازی با فیلیپین جلسه ای 
برگزار شد و تنها بازیکنان اصلی در آن حضور داشتند و چرا به دیگر 
ملی پوشان توجهی نمی شد؟ گفت: در جریان بازی با فیلیپین به 
یکباره دیگر آقای مشحون را ندیدم. سرمربی فهمیده بود که حالش 
بد شده است. بین کوارتر سوم و چهارم رفتم به دنبال او که دیدم حال 
مساعدی ندارد. بازی که تمام شد و در حال استراحت بودیم که دکتر 
هم گفت حال آقای مشحون خوب نیست. آقای مشحون گفت تصمیم 
دارد به آمریکا برود و به همین دلیل می خواهد با صمد، کامرانی و 

حدادی به عنوان بزرگان تیم صحبت کند. 
او ادامه داد: من هم اعلام کردم باید آفاق، داوری و اوشین هم باشند 
چون جزو بزرگتر ها هستند. در این جلسه آقای مشحون تیم را به آنها 
سپرد و با حضور سرمربی تیم درباره دیدارهای بعد صحبت کردند. 
احتمالا خبر دارید که بعد از بازی با فیلیپین آقای باوئرمان و صمد هم 
صحبتی در رختکن باهم داشتند که درباره این موضوع نیز صحبت شد 
تا مشکلی باقی نماند. این جلسه برای این برگزار شد که آقای مشحون 
می خواست به گونه ای تیم را در اختیار بزرگتر ها قرار دهد و از آنها 

بخواهد هوای بچه ها را داشته باشند.
 سررشته به سوالی مبنی بر اینکه چرا در این جلسه و در جریان 
صحبت باوئرمان و صمد همه پشت کاپیتان تیم را گرفتند؟ گفت: 
آقای مشحون به ما گفته بود که در این شرایط هوای بازیکنان را داشته 
باشیم تا روحیه شان برابر مربی خارجی از دست نرود. آنها باید با تمام 

قدرت و شرایط روانی مناسب به میدان می رفتند. 
سرپرست تیم ملی بسکتبال در پاسخ به این سوال که ماجرای سفر 
آقای مشحون به آمریکا درمان بود یا حضور در عروسی نوه اش؟ 
گفت: تا جایی که من خبر دارم سن نوه های آقای مشحون به ازدواج 
نمی رسد. حالا این صحبت را مطرح کرده اند اما فکر نکنم سن آنها به 

ازدواج برسد. 



علمی و سلامت

وقتی بدن ویتامین کم می آورد 
اگرچه کمبود ویتامین E و K چندان شایع نیست اما عوارضی از کمبود این دو 

ویتامین در مواردی که این کمبود، شدید باشد، گزارش شده است.
ویتامین ها نقش حیاتی برای سلامت انسان داشته و وجود آنها در بدن برای ادامه بقا 
لازم و ضروری است. ویتامین ها به دو گروه تقسیم می شوند؛ برخی محلول در آب و 
برخی محلول در چربی هستند. از طرفی بهترین راه دریافت این ترکیبات موثر رعایت 
تنوع و تعادل در برنامه غذایی و استفاده مناسب از تمام گروه هایی غذایی به ویژه میوه ها و 
سبزیجات است. کمبود ویتامین ها در بدن، علائم متفاوتی ایجاد می کند که گاهی بسیار 
خفیف و گاهی خطرناک و غیرقابل جبران است. از این رو می توان به نقش حیاتی آنها پی 
برد. نشانه های کمبود، با توجه به نوع هر ویتامین در نقاط خاصی از بدن ظاهر می شوند.

ویتامین A : ویتامین A در کبد ذخیره می شود و کمبود آن در مدت زمان کوتاه، 
عارضه ای ایجاد نمی کند چون کبد در مواقع ضروری مقادیر زیادی از آن را برای استفاده 
بدن آزاد می کند. برخی از بیماری ها مثل اختلالات جذب و اسهال چرب باعث می شوند، 
کبد نتواند میزان کافی از این ویتامین راجذب کرده و در نتیجه فرد دچار علائمی از کمبود 
این ویتامین می شود. این علائم عبارت اند از اختلال در بینایی و شب کوری، اختلال 
باروری به ویژه در جنس مذکر، سقط خود به خود، کم خونی و اختلال در سیستم ایمنی.

 ویتامین D:  ویتامین D توسط نور خورشید در بدن ساخته می شود و در مناطقی 
که نور خورشید کمتر به زمین می تابد، کمبود این ویتامین بیشتر مشاهده می شود و با 
علائمی مثل پوکی استخوان در بزرگسالان و نرمی استخوان در کودکان در حال رشد بروز 
می کند. براساس آخرین تحقیقات، این ویتامین در پیشگیری از ابتلا به افسردگی و برخی 
از سرطان ها موثر است. همچنین نقش ویتامین D در پیشگیری از ابتلا به بیماری ام اس 

هم از دیگر نتایج این تحقیقات است.
 ویتامین E و K:  اگرچه کمبود ویتامین E و K چندان شایع نیست اما عوارضی از 
کمبود این دو ویتامین در مواردی که این کمبود، شدید باشد، گزارش شده است. این 
نشانه ها عبارت اند از اختلال در انعقاد خود و شکستگی های استخوانی. درخصوص کمبود 

ویتامین E هم می توان به اختلالات عصبی، عضلانی و تولید مثل اشاره کرد.
 ویتامین های گروه B : ویتامین های گروه B اهمیت بالایی در حفظ انرژی بدن دارند 
اما این ویتامین در بدن ذخیره نمی شود و تامین آن از طریق موادغذایی ضروری است. 
البته ویتامین B12 تنها ویتامین گروه B محسوب می شود که دارای ذخایر کبدی برای 
تامین نیازهای بدن به مدت 5 تا 7 سال بوده و تنها در گیاه خواران مطلق، کمبود آن به 

چشم می خورد.
 ویتامین B1:  ویتامین B1 یا تیامین از آن دسته ویتامین هایی است که کمبود آن در 
بدن با نشانه های ظاهری در پوست همراه است. این ویتامین نقش بسیار مهمی در تولید 
انرژی ناشی از مصرف غذاها در بدن دارد. از دیگر علائم کمبود آن می توان به بی اشتهایی، 

کاهش وزن و علائم قلبی و عصبی اشاره کرد.
 ویتامین B2:  ترس یا حساسیت نسبت به نور )فتوفوبیا(، سوزش، خارش و اشک 
ریزش چشم، کاهش شفافیت بینایی و درد و سوزش لب ها و زبان از جمله مهم ترین 
نشانه های کمبود ویتامین B2 است. در مواقعی که شدت کمبود ویتامین بالا باشد، بروز 
مشکلاتی مثل شکاف و ترک خوردگی لب، شکاف در پوست گوشه دهان و شقاق گوشه 
لب ها، ضایعات پوستی، زبان متورم ارغوانی و افزایش رشد مویرگ های اطراف قرنیه چشم 

نیز دیده می شود.
   ویتامین B3:  وقتی این علائم را در بدن خود مشاهده کردید، امکان دارد به کمبود 
ویتامین B3 مبتلا شده باشید: ضعف عضلانی، بی اشتهایی و سوء هاضمه و ضایعات 
پوستی. این کمبود با تغییرات پوستی نیز بروز می کند به این ترتیب که نواحی از پوست 
که در معرض نور آفتاب هستند )دست ها، بازو، گردن و پاها( دچار ترک خوردگی، تیرگی 
رنگ و درماتیت پوسته ریزی کننده خواهندشد. حتی گاهی کمبود نیاسین سیستم عصبی 
را هم درگیر می کند که اغلب با نشانه هایی مثل گیجی و منگی، التهاب عصبی و تغییرات 
دستگاه گوارش به شکل تحریک پذیری و التهاب غشای مخاطی دهان و لوله گوارش 

همراه است.
 ویتامین B6:  ویتامین B6 در بدن نقش مهمی داشته و کمبود آن موجب مشکلات 
پوستی و عصبی در فرد می شود و زمانی که بدن فرد این ویتامین را به میزان کافی ذخیره 
نکرده باشد، دچار علائمی مانند ضعف، بی خوابی، نوروپاتی محیطی، التهاب زبان، التهاب 
حفره دهان و اختلال ایمنی سلولی خواهدشد. شاید تعجب کنید اما کمبود ویتامین 
B6 در درازمدت می تواند فرد را مبتلا به بیماری صرع کند. البته خوشبختانه درمان با 

پیریدوکسین یا پیریدوکسال فسفات کمک کننده است.
   فولات:  کمبود فولات یا ویتامین B9 منجر به بروز کم خونی در بدن شده و بررسی 
ها نشان می دهند که عدم مصرف این عنصر حیاتی در دوران بارداری می تواند جنین را 
به نقایص سیستم عصبی مبتلا کند، زیرا در صورت بروز این کمبود هنگام بارداری، لوله 
عصبی جنین به صورت کامل تشکیل نمی شود و سلامت جنین به خطر می افتد. با 
این حساب توجه به مصرف کافی این ویتامین در تمام خانم ها به ویژه در سنین باروری 

ضروری است.
 ویتامین B12:  یکی از عوارض مهم عدم مصرف ویتامین B12 ایجاد عارضه کم خونی 
است که همین امر زمینه ساز بروز مشکلات عصبی و استرس های مزمن را نیز فراهم می 
کند. بدنیست بدانید بی حالی و خستگی زودرس در افراد می تواند یکی از دلایل کمبود 
این ویتامین باشد.  ویتامین C:  اگر می خواهید کمبود ویتامین C بدن تان را رفع 
کنید، سراغ مصرف ترکیبات طبیعی حاوی این ویتامین بروید، زیرا کمبود این ویتامین 
نه تنها شما را مدام به انواع سرماخوردگی دچار می کند بلکه ممکن است به بیماری 
اسکوربوت هم مبتلا شوید. همچنین حذف ویتامین C از رژیم افراد سالم طی 30 روز 
حتی در صورت اشباع بودن ذخایر آن در بدن، علائم کمبود را تشدید می کند. بزرگسالان 
مبتلا به اسکوربوت ممکن است دچار تورم و خونریزی لثه، از دست دادن دندان، خواب 
آلودگی، خستگی، دردهای مفاصل در پاها، تحلیل عضلانی، ضایعات پوستی و تغییرات 
روانی مختلف شوند. از دیگر علائم کمبود ویتامین C می توان به خونریزی زیرپوستی، پیچ 
خوردگی شدید موها، درد مفاصل، تورم لثه، افسردگی، سندروم شوگرن )نوعی اختلال 

التهابی مزمن و وابسته به دستگاه ایمنی( تب و تنگی نفس اشاره کرد.

با این 5 روش پوست درخشان و شفاف داشته باشید 
این خوراکی های حاوی ویتامین ها و مواد مغذی مورد نیاز بدن می باشد که به 

خلق و خوی افراد کمک کرده و پوست را درخشان می کند.
اگر افراد مواد غذایی و مغذی مورد نیاز بدن را مصرف نکنند، بدن آنها قادر نخواهد بود که 

هورمونها را به درستی تولید کند و یا به حفظ تعادل آنها بپردازد. 
 لذا هر آنچه که افراد می خورند به تولید هورمون منجر شده و برخی از انواع آن به تعادل 

هورمونی نیز کمک خواهد کرد. 
 گفتنی است که بدن انسان به یک تعادل از هر سه ماده پروتئین ها به خصوص چربی ها 

،کربوهیدراتها و مواد مغذی نیازمند است.  
باید گفت که چربی یکی از مهم ترین عناصر برای تعادل هورمونها به شمار می رود. 
چربی سالم موجود در مواد خام مورد نیاز بدن بوده و به تولید و حفظ عملکرد مناسب 
هورمونها کمک می کند لذا اینکه گفته می شود چربی به طور کامل یک سم برای بدن به 
شمار می رود، دروغ بزرگی است که برخی به گفتن آن اصرار دارند.   نکته مهم اینجاست 
که هومورنها از اسیدهای چرب و کلسترول تولیدمی گردند که در صورت از دست دادن 
این مواد مغذی، فرد دچار مشکلات هورمونی می شود.   حال توصیه می شود که وعده های 
غذایی خود را بر اساس مواد مغذی نظیر پروتئین سالم، سبزیجات سرشار از آنتی اکسیدان، 
گیاهان درمانی و چربی های سالم تنظیم کرده و یکی از دسته مواد غذایی های زیر را برای 
تعادل هورمونها و ترمیم پوست خود انتخاب کنید:   1( پروتئین های سالم و تمیز عبارت 
است از دانه ها، لوبیا، عدس، روغن  نارگیل، آجیل خیس خورده و جوانه زده، مرغ، بوقلمون و 
گوشت گاو و . . .  2( چربی های سالم برای فقط حفظ تعادل عبارت است از آوکادو)حاوی 
فیبر، پتاسیم، منیزیم، ویتاین E، فولیک اسید( زرده تخم مرغ ) حاوی آهن، کلسیم، فسفر، 
 )،A،D، K2 روغن خام )سرشار از ویتامین های محلول در چربی نظیر E،A ،B6 ،پتاسیم
 3( سبزیجات حاوی آنتی اکسیدان عبارت است از کلم بروکلی، خربزه، کلم پیچ، گشنیز، 

اسفناج ، گوجه فرنگی، هویج، چغندر، شلغم و سیب زمینی شیرین.  
4( گیاهان و ترشیجات درمانی عبارت است از دارچین، زردچوبه، سیر، زنجبیل و زیره 
سیاه.   5( با مصرف خوراکی های گفته شده بدن به تعادل هورمونی رسیده، پوست 

درخشان می گردد و خلق و خوی افراد بهبود می یابد. 

افسردگی فصلی پاییز را چگونه درمان کنیم؟ 
افسردگی در پاییز و زمستان با نور ارتباط دارد.

دکتر فرنام روانپزشک در خصوص افسردگی فصلی در پاییز گفت: افسردگی فصلی همان 
افسردگی است تنها در فصلهای خاصی بروز می کند می تواند در پاییز و زمستان باشد یا 
در تابستان و بهار آنهایی که در پاییز و زمستان هستند، با نور ارتباط دارند و این عارضه در 

نیمکره شمالی و در مدارات قطبی بیشتر است زیرا نور کمتری به آنها می رسد. 
 وی ادامه داد: ممکن است افراد در ماههای دیگر سال افسردگی نداشته باشند و دراین 
فصل افسردگی بگیرند به هم ریختن هورمون ملاتونین عامل این نوع افسردگی می باشد 

برای درمان فرد را در معرض نور قوی در ساعات خاص قرار می دهند.
  وی در پایان خاطر نشان کرد: برای درمان ویتامین D قرص لازم است همچنین قرار 

گرفتن در معرض نور خورشید مفید است و باعث ساخت ویتامین D می شود.
 وی ادامه داد: برای درمان طول روز را زیاد می کنند قبل از طلوع آفتاب 2500lux و قبل 
از غروب آفتاب 2500lux نور به فرد تابانده می شود و علاوه بر درمانهای دارویی نور درمانی 
انجام می شود،  همچنین به افراد توصیه می شود که نور اتاق را زیاد کنند زیرا نور باعث ترشح 

موادی در اعصاب مرکزی می شود که موجب کاهش این حالت می گردد.  
وی در پایان گفت: این نوع افسردگی نیز ممکن است نگران کننده باشد فرد کارش را از 
دست بدهد و افکار خودکشی داشته باشد و . . . افسردگی با حزن تفاوت دارد ممکن است 
درگیری در خیابان یا فیلم و آهنگ غمگین، ما را ناراحت کند اما افسردگی طولانی مدت 

است و نوع آن باید تشخیص داده شود.

5

محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا، پودری تولید کرده اند که بسرعت از خونریزی 
جلوگیری می کند.

 محققان در پیشرفتی بالقوه و بزرگ برای درمان تروما توانسته اند نخستین ذراتی را تولید 
کنند که بطور خودران قادر به انعقاد خون برای درمان خونریزی شدید است. 

به گفته کریستین کستراپ، مولف این تحقیق، خونریزی قاتل شماره یک افراد جوان است 
و مرگ و میر مادران در اثر خونریزی بعد از زایمان در بیمارستان های دارای منابع محدود به 
میزان یکی از هر 50 نفر است.  هنگامی که منشا خونریزی در داخل بدن مانند رحم، سینوس 

یا شکم باشد، روشهای سنتی جلوگیری از خونریزی شدید بسیار تاثیری ندارند.
 تاکنون صدها عامل تولید شده که می تواند باعث انعقاد خون شود اما مسئله موجود این 
است که نمی توان این درمان ها را برای جریان شدید خون استفاده کرد، بویژه برای شریان هایی 

که در دسترس نبوده و نمی توان از خونریزی آن ها جلوگیری کرد. 
اکنون محققان برای اولین بار عاملی را پیدا کرده اند که می تواند این کار را انجام دهد.

 کاستروپ با کمک تیمی از محققان، مهندسان بیوشیمی و پزشکان اورژانس توانسته اند 
ذرات ریز گازساز کربنات کلیسم را تولید کنند که می توان آن را به شکل پودر برای متوقف 
کردن خونریزی شدید بکار برد.  این ذرات مانند قرص های ضد اسید معده از انتشار گاز دی 
اکسید کربن به عنوان نیروی محرک برای حرکت به سمت منبع خونریزی استفاده می کنند. 
کربنات، ذرات ریز متخلخلی را ایجاد می کند که می توانند به یک عامل منعقدکننده موسوم 
به اسید ترانکسامیک پیوند خورده و آن را به درون زخمها و اعماق بافت آسیب دیده منتقل 
کنند.  پس از مطالعه و مدلسازی حرکت ذرات در شرایط آزمایشگاهی، محققان نتایج خود 
را با استفاده از دو مدل حیوانی اثبات کردند. حتی در یک سناریو که به تقلید از یک رویداد 
فاجعه بار مانند زخم گلوله در سرخرگ رانی انجام شد، ذرات در توقف خونریزی بسیار موثر 
بودند.  در حالی که تا ورود این ذرات به بازار راه زیادی در پیش بوده و به تحقیق و مطالعه 
بیشتری نیاز است، این ذرات می توانند کارایی گسترده ای از عمل جراحی سینوس گرفته تا 

درمان جراحت های جنگی داشته باشند. 

تولید چسب های جدید با الهام از زبان قورباغه

تولید چتر تغییر شکل دهنده با الهام از سیستم تعلیق خودرو

ترمیم حفره های قلب با کاتتر فعال شده با پرتو فرابنفش

بکارگیری جلبک ها برای تصفیه فاضلاب پالایشگاه نفت

پرنده های عاشق در جوجه آوری موفق تر عمل می کنند

محققان یک کاتتر ویژه را طراحی کرده اند که حفره های قلب را با استفاده از 
چسب زیست تجزیه پذیر و نوار زخم بندی ترمیم کرده و نیاز به جراحی قلب باز 

را کاهش می دهد.
پدرو دلنیدو، از مولفان این پژوهش اظهار کرد: این روش همچنین از بخیه زدن به بافت 

قلب اجتناب می کند چرا که ما فقط چیزی را به آن می چسبانیم . 
کاتترگذاری به جراحی قلب باز ارجحیت دارد، چرا که این عمل نیازی به متوقف کردن 

قلب، قرار دادن بیمار در وضعیت بای پس و برش دادن قلب ندارد. 

دستگاه کاتتر این محققان که به تازگی طراحی شده، از فناوری پرتو فرابنفش بهره می گیرد 
و می تواند به جای پانسمان قلب در حال تپش مورد استفاده قرار گیرد. کاتتر از طریق یک 

رگ در گردن و یا کشاله ران وارد می شود و به سمت نقص درون قلب راهنمایی می شود.
 متخصصان پس از قرار گرفتن کاتتر در محل، دو بالن موقعیت یاب را در اطراف انتهای 
کاتتر و در سمت دیگر دیواره قلب باز می کنند.  آن ها سپس باند را کنار زده و پرتو فرابنفش 
کاتتر را روشن می کنند. نور به داخل بالون منعکس شده و پوشش چسب باند را فعال می کند. 
در زمان ترمیم توسط چسب، فشار از بالن ها در هر دو طرف باند، آن را در جای خود محکم 

می کند. در نهایت، هر دو بالن تخلیه و کاتتر خارج می شود. 

پرورش  حال  در  که  آمریکایی  محققان  گفته  به 
بیوراکتور زیستی 5000  میکروجلبک هایی در یک 
لیتری در پالایشگاه نفت چورون در هاوایی هستند 
می توان از آن ها برای تصفیه فاضلاب صنعتی بهره برد.

محققان از میل ذاتی جلبک به مواد مغذی شیمیایی برای 
تصفیه فاضلاب پالایشگاه بهره برده و مواد شیمیایی مضر از 
جمله 90 درصد از آمونیاک و نیتروژن و 97 درصد از فسفر 
را از بین بردند.  میکروب ها با تغذیه مواد، رشد کرده و تکثیر 

می شوند و یک منبع غنی از زیست توده مبتنی بر جلبک 
را برای تولید انرژی زیستی و مواد شیمیایی زیست بنیان با 
ارزش و محصولات تخصصی ارائه می کنند.  این بیوراکتور 
شامل یک مجموعه میکروبی مخلوط است که از گونه های 
جلبکی Scenedesmus غنی شده است.  محققان توانایی 
جلبک های گونه کلرلا و سندسموس را برای رشد بر روی 
قندهای مشتق شده از ضایعات چوبی آسیاب های کاغذ و 
خمیر کاغذ ارزیابی کرده و با استفاده از هیدرولیز آنزیمی 

برای انتشار قند پنتوز و هگزوز، آن ها را تصفیه کردند.  آن ها 
تولید زیست توده جلبک ها از سه نوع ضایعات چوب - چوب 
نرم کاج، پهن برگان شمال و پهن برگان جنوب - را با یکدیگر 
مقایسه کرده و مورد آزمایش قرار دادند.  به گفته پرفسور 
لاری واکر، سردبیر مجله فناوری زیستی صنعتی، این تحقیق 
هیجان انگیز نشان می دهد چگونه مهندسی کنسرسیوم 
میکروبها می تواند به توسعه فرآیندهای قدرتمند مدیریت 

زباله منجر شود. 

تکامل اساسا موجودات را به سمت جفت گیری سوق می دهد و همه موجودات 
مشتاق داشتن فرزند هستند و اکنون محققان نشان داده اند که عشق نقشی 

اساسی در این میان ایفا می کند.
 گروهی از محققان تصمیم گرفتند که این آزمایش را روی سهره های گورخری )نوعی پرنده  
کوچک استرالیایی( انجام دهند. آنها این سهره ها را به دو گروه تقسیم کردند: پرنده هایی که 
برای انتخاب جفت آزاد بودند و پرنده هایی که مجبور به جفتگیری از پیش تعیین شده بودند.  

محققان با بررسی 160 پرنده دریافتند که تعداد جوجه های زنده مانده در پایان این آزمایش 
برای جفت هایی که جفت خود را آزادانه انتخاب کرده بوند 37 درصد بیشتر از جفت های 
غیرعاشق است.  این پژوهش نشان داد که در جفت های عاشق، تعداد جفت گیری ها بیشتر 
است، مراقبت های والدین از جوجه ها در این جفت ها بهتر به انجام می رسد و نهایتا این جفت ها 
در تغذیه جوجه ها بهتر عمل می کنند.  محققان می گویند که این نتایج با یافته های مربوط 

به ازدواج های عاشقانه و ازدواج های برنامه ریزی شده غیرعاشقانه در انسان ها همخوانی دارد. 

فناوری چاپ چهاربعدی برای ساخت 
سازه های خود تاشونده

محققان موسسه فناوری جورجیا و دانشگاه فناوری و طراحی سنگاپور یک 
فناوری چاپ چهار بعدی را تولید کرده اند که ساخت سازه های خود تاشونده 

پیچیده را امکان پذیر می سازد.
 محققان از پلیمرهای حافظه شکل هوشمند )SMP( استفاده کردند که می تواند یک 
شکل را به خاطر سپرده و با اعمال حرارت یکنواخت، به یک شکل برنامه ریزی شده دیگر 

تغییر کند.
 این فناوری می تواند طیف گسترده ای از کاربردها را داشته باشد. برای مثال، یک 
خودروی هوایی بدون سرنشین ممکن است از یک شکل طراحی شده برای ماموریت 

کروز به شکلی برای شیرجه تغییر کند. 
فناوری مذکور می تواند برای ساخت سازه های سه بعدی مورد استفاده قرار بگیرد که 
بطور متوالی، اجزای خود را از حالت صاف به شکل لوله ای برای حمل ونقل با کشتی تا 

می کنند. 
این اجزا می توانند به محرکهایی مانند دما، رطوبت یا نور با زمانبندی دقیق به منظور 
ایجاد سازه های فضایی، دستگاههای پزشکی قابل استقرار، ربات ها، اسباب بازی ها و طیفی 

از سایر ساختارها واکنش نشان دهند.
 قابلیت ساخت اجسامی که طی یک توالی کنترل شده در طول زمان قادر به تغییر 
شکل هستند، با چاپ چندین ماده با خواص مکانیکی پویای مختلف در الگوهای تجویز 

شده در سراسر جسم سه بعدی امکان پذیر شده است.
 زمانی که این اجزا گرم می شوند، هر پلیمر SMP به میزان متفاوتی برای تغییر شکل، 

بسته به ساعت داخلی اش واکنش نشان داد. 

تولید پودری برای جلوگیری
 سریع از خونریزی

عوارض هورمون درمانی 
این نوع سرطان شیوع کمتری در زنان دارد اما به عنوان نخستین عامل 

مرگ و میر آنان شناخته می شود.
دکتر احمد عامری در حاشیه همایش سرطان و بارداری با بیان اینکه در مراحل اولیه 
تشخیص سرطان سینه بیش از 90 درصد بهبودی کامل حاصل می شود و برگشت و 
پیشرفتی ندارد، اظهارداشت: شایع ترین سرطان در ایران و جهان در میان زنان، سرطان 
سینه است اما با پیشرفت پزشکی و درمان آن در 15 سال اخیر در رده دوم مرگ و میر 

زنان قرار گرفته است.
 عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی افزود: عوامل متعددی در ایجاد سرطان سینه 

شناخته شده است که شاید بارزترین و مهمترین آن افزایش سن است.
 وی ادامه داد: عوامل ارثی، نوع تغذیه و سابقه  قرار گرفتن در مقابل اشعه به ویژه در ناحیه 

گردن و قفسه سینه از عوامل بروز سرطان سینه است.
 دبیر انجمن کلینیکال انکولوژی ایران یکی از راه های پیشگیری از پیشرفت سرطان 
سینه را تشخیص زودرس این بیماری با ماموگرافی دانست و گفت: از سن 40 تا 45 
سالگی به بعد، معاینه توسط خود فرد و افراد متخصص توصیه خواهد شد و در افرادی که 

ریزفاکتورهای بارز در آنها دیده می شود، در سنین پایین تر توصیه می شود.
 عامری با بیان این مطلب که در حال حاضر سرطان سینه از سرطانی کشنده به یک 
بیماری تبدیل شده است، تاکید کرد: در صورت تشخیص زودهنگام این عارضه، بیمار 

طی 5 سال بعد از درمان و جراحی به بالای 85 درصد بهبودی رسیده است. 
دبیر انجمن کلینیکال انکولوژی ایران گفت: برخی از سرطان های سینه وابسته به 
هورمون است و افرادی که در طولانی مدت هورمون درمانی می کنند یا افراد یائسه که 
برای آنها طولانی مدت هورمون تجویز می شود بیشتر در معرض ابتلا به این بیماری 
قرار می گیرند که به این افراد توصیه می شود تا جایی که امکان دارد کمتر از هورمون 

استفاده کنند.

"کم خونی"؛ پیشگیری و درمان 
یک فوق تخصص انکولوژی با اشاره به انواع کم خونی که هرکدام در سنین 
خاص و بنا به دلایلی بروز می کنند، گفت: کم خونی زمانی اتفاق می افتد که 
خون فاقد هموگلوبین کافی بوده و میزان آن در زنان کمتر از 12 و در مردان 

از 13 کمتر باشد. 
دکتر بهمن شفائیان به انواع کم خونی مادرزادی در سنین کودکی تا بلوغ اشاره کرد و 
گفت: تالاسمی )مینور و ماژور(، آنمی داسی شکل و تعدادی از کم خونی های همولیتیک 
که به دلیل تخریب زودتر از موعد گلبول های قرمز ایجاد می شوند، از مهمترین آنمی های 

این دوران هستند. 
وی با اشاره به شیوع بالای آنمی فقر آهن در سنین 15 تا 35 سالگی افزود: این کم خونی 
به علت کمبود آهن و کاهش جذب آن از روده باریک و همچنین ناکافی بودن میزان 
ویتامین B12 در بدن ایجاد می شود و در مواردی از بیماری های مزمن مانند بیماری های 

روماتیسمی و عفونی )سل( به طور شایع دیده  می شود. 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه آنمی فقر آهن در زنان قبل 
از یائسگی به دلیل افزایش خونریزی ماهیانه شایع است، گفت: این کم خونی در مردان که 
سابقه خونریزی های دستگاه گوارش مانند زخم های روده، معده یا بیماری التهاب روده 

دارند، دیده می شود. 
وی تصریح کرد: کم خونی های بدخیم بیشتر در افراد بالای 45 سال دیده می شود و 
اغلب سیر مزمن دارند و گاهی انواع بیماری ها مانند روماتیسم طول کشیده و لوپوس 
موجب کم خونی می شوند. بنابراین انجام آزمایشات و تست های تکمیلی از نظر بررسی 

بدخیمی و بیماری التهابی و روماتیسمی در سنین بالا ضروری است. 
شفائیان با اشاره به اینکه آنمی فقر آهن در صورتی که به موقع تشخیص داده نشود، 
بر روی تمرکز فکری و قدرت یادگیری کودک اثر منفی می گذارد، افزود: مصرف 
گوشت قرمز که منبع آهن قابل جذب و ویتامینB12 است از دو سالگی توصیه 

می شود. 
وی به ضرورت مصرف سبزیجات که حاوی آهن و اسید فولیک هستند اشاره کرد و 

گفت: در صورت بی اشتهایی کودک، از ترکیبات مکمل آهن استفاده شود. 
این فوق تخصص انکولوژی در پایان به قابل کنترل بودن اکثر کم خونی ها اشاره کرد 
و گفت: با اینکه ممکن است شناخت و تشخیص علائم انواع کم خونی مشکل باشد، اما 
خوشبختانه با دارودرمانی و ایجاد تغییر در رژیم غذایی بیشتر کم خونی های شایع قابل 

درمان هستند. 

محققان با الهام از چسبندگی زبان قورباغه، موفق 
به تولید چسب جدید شدند.

زبان بعضی از قورباغه ها بسیار عجیب و غریب است. 
شکار  برای  و  داشته  چسبنده ای  عضلات  قورباغه  زبان 
حیوان کاربرد دارد، زیرا رشته ای چسبناک است و به شکار 
می چسبد. قورباغه برای شکارکردن زبان خود را به سمت 
شکار برده و شکار به زبانش می چسبد و سپس آن را به 

داخل دهان فرو می برد. 
محققان دانشگاه کیل بررسی دقیقی بر روی زبان این 

قورباغه ها انجام داده و به نتایجی دست یافته اند.
 آنها دریافتند زمانی که زبان قورباغه با سطح تماس پیدا 

کند، شبیه به یک نوار چسب عمل می کند.
 دکتر توماس کلینتیچ، از موسسه جانورشناسی دانشگاه 
کیل اظهار کرد: در این آزمایش ما از قورباغه شاخدار و زبان 
او برای این بررسی استفاده کردیم. قورباغه زبانش را برای 

شکار جیرجیرک که در پشت شیشه قرار داشت، دراز کرد.
 شیشه شفاف به منبع نور متصل بود و مکان های تماس 
زبان قورباغه با شیشه را روشن می کرد. محققان از این 
آزمایش با استفاده از دوربین سرعت بالا و دید نزدیک، 
مناطق برخورد زبان قورباغه با شکار را فیلمبرداری و تماس 

و قطع تماس را در آن مشاهده کردند.
 آنها همچنین فیبرهای عضلانی مجزا در زبان قورباغه را با 
استفاده از آناتومی آن در مدل های سه بعدی بررسی کردند 
و دریافتند ماهیچه های عضلانی که زبان را به جلو و عقب 
می برد در زیرسطح زبان قرار گرفته است. زمانی که قورباغه 
زبانش را جمع می کند، نیرو به طور مساوی در تمام سطح 
زبان پخش می شود.  محققان اظهارکردند: اگر نوار چسب 
را به جای عمودی به صورت افقی بخواهید جدا کنید، نیاز 
به قدرت بیشتری دارد. این نتیجه برای شکار قورباغه در 

حیوانات سنگین تر استفاده می شود. 

محققان توانستند با الهام گرفتن از سیستم تعلیق خودرو، نوعی چتر تولید کنند 
که به دلیل مقاومت زیاد در شرایط آب و هوایی سخت از کارایی بالایی برخوردار 

است.
محصولات کیفی به طور کلی کارها را ساده تر از همتایان ارزانتر خود انجام داده و نسبت به 
آن ها دوام بیشتری دارند. اما زمانی که پای خشک ماندن آن ها در آب وهوای طوفانی به میان 
می آید، تقریبا همه چترها از این نقص مشابه رنج می برند.  چتر Cypress دارای یک سیستم 
تعلیق تلسکوپی است که برای محکمتر، با دوام تر و همچنین مقاومتر کردن آن برای زیر و رو 
نشدن در شرایط شدید آب وهوایی طراحی شده است.  طی سال های اخیر، ساختار چتر ها 
تغییر زیادی نکرده و راه را برای چندین پروژه های برای رسیدگی به موارد خاص باز گذاشته 
است. برای مثال چتر خودخشک کننده Kjaro بر جلوگیری از نشت آب در همه جا تمرکز 
کرده است. همچنین چتر Sa که از بازی کاغذی اوریگامی الهام گرفته، طوری طراحی شده 
که بعد از اینکه توسط باد به بیرون برمی گردد، مجددا شکل سابق خود را باز می یابد. چتر 
Kazbrella با سیستم فروپاشی مرکزی اش، میزان چکه کردن را به حداقل رسانده و می تواند 
خود را تغییر شکل دهد.  اما این طرح ها نیز مانند بیشتر چترهای دیگر، هر یک مستعد تسلیم 
 ،Cypress شدن در برابر آب و هوای طوفانی هستند.  کاهای هو و کوین ترونگ، سازندگان

این چتر را برای مقابله با باد شدید طراحی کرده اند. چتر مذکور به جای برخورداری از یک قاب 
نازک که بوسیله لولا متصل شده باشد، از بخشهای لوله تلسکوپی و قطعات دقیق ماشین کاری 
شده برای ایجاد یک ساختار استفاده می کند که بر اساس گزارش ها، 10 برابر قویتر از یک چتر 
سنتی است. Cypress از وزن بالاتری نسبت به چترها دیگر برخوردار است و مانند دیگران، 
استحکام را فدای وزن سبکتر نکرده است.  بر خلاف چتر های استانداردی که دارای قاب های 
نسبتا ساده و مرتبط هستند، Cypress از یک سیستم تعلیق الهام گرفته از خودرو برخوردار 
است. هر دنده چتر مذکور مشابه عملکرد شوک ها برای ارائه رانندگی نرمتر برای خودروها است 
به طور مستقل تنظیم شده و می چرخد. این حرکت به Cypress اجازه می دهد تا تغییر و 
جریان هوا را در پارچه کرباسی چتر کنترل کرده و آن را به لحاظ ایرودینامیکی، با ثبات کند.

 چتر Cypress وقتی که به طور کامل بسته می شود به راحتی درداخل محفظه ساخته 
شده آن قرار می گیرد. این چتر همچنین دارای قابلیت تعویض پارچه است وبه کاربران اجازه 
می دهد تا از میان رنگ ها و طرح های متنوع، چیزی را که مطابق با خلق و خو و لباس شان 
است، انتخاب و تعویض کنند.  این چتر اکنون بر روی سایت منبع یابی میم استارتر قرار گرفته 
و افراد می تواند در ازای 65 دلار، یک چتر Cypress و دو پارچه کرباسی چتر را دریافت کنند. 

قیمت هر پارچه  اضافی 11 دلار است.

یکشنبه -نوزدهم مهر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3839

 اسکلت ما به ارکستری بزرگ می ماند؛ دستگاهی پیچیده و در عین حال با نظم و 
هماهنگی مثال زدنی. اسکلت ما از 206 قطعه استخوان مفصل دار تشکیل شده که با 

هزاران رباط، تاندون، عضله و غضروف حمایت می شود.
  غضروف ها فضای بین استخوان ها را پوشانده اند و مانند کمک فنر خودرو باعث حرکت 
درست استخوان ها و مانع از ساییدگی آنها می شود. متاسفانه این غضروف ها در اثر افزایش سن، 
بی تحرکی یا ورزش های سنگین و... دچار آسیب می شود و مشکلاتی به بار می آورد تا حدی که 
امروز بین جوان ها و سالمندان، افرادی را می بینیم که از درد مفاصل، بخصوص زانوها، شکایت 
دارند و دنبال درمان هایی مانند تزریق ژل هستند. متخصصان، پیشگیری از ساییدگی این بخش 
آسیب پذیر را بهتر از درمان می دانند. در این میان تغذیه درست در حفظ سلامت غضروف ها 

نقش بسیار مهمی دارد.
  عوامل موثر در تخریب غضروف ها

شایع ترین عامل این مشکل به شیوه زندگی ما مربوط است. تغذیه، وزن مناسب و میزان 
فعالیت های بدنی نقش مهمی در سلامت غضروف ها دارد. کم تحرکی باعث آسیب غضروف ها 
می شود، زیرا یکی از عواملی که غضروف ها و به طور کلی مفاصل را قوی نگه می دارد عضلات قوی 
است. این عضلات با ورزش های مناسبی مانند پیاده روی، شنا و... تقویت می شود. بی تحرکی باعث 

ضعف عضلات اطراف مفصل می شود و غضروف ها را آسیب پذیرتر می کند.
 بعضی ورزش ها نیز ممکن است باعث آسیب غضروف ها شود. در دهه های گذشته نوع رژیم 
غذایی افراد به سمت مصرف بیشتر اسیدهای چرب ترانس و فست فودها رفته است. به جرأت 
می توان گفت اضافه وزن و چاقی ناشی از مصرف این مواد غذایی، یکی از عوامل مهم آسیب به 

غضروف ها ست که یکی از شایع ترین آنها استئوآرتریت یا همان آرتروز است.
در اینجا نگاهی داریم به مهم ترین مواد غذایی محافظ غضروفها.

  پاچه، آب قلم و پای مرغ
شایع است آب قلم، پاچه یا پای مرغ غضروف ساز است، اما این باورها نادرست بوده و این مواد 
غضروف را ترمیم نمی کند. پاچه حاوی ژلاتین است، اما پروتئین آن جزو پروتئین های قوی 
محسوب نمی شود؛ حتی پروتئین آن از پروتئین موجود در مرغ و ماهی نیز کمتر است. اما در 
عوض حاوی اسیدهای چرب اشباع و اسیداوریک است که بخصوص در سن بالا مشکل زاست. 
درست است که غضروف حاوی کندرویتین است، به همین دلیل غضروف گاو تا حدی ممکن 
است مفید باشد، اما در واقع هیچ یافته علمی درباره غضروف ساز بودن پاچه، قلم و پای مرغ 
وجود ندارد. البته اگر فردی اسیداوریک، اضافه وزن و چربی بالایی ندارد، می تواند ماهی یک 

بار پاچه مصرف کند.
    ژلاتین

ژلاتین نیز حاوی پروتئین ضعیفی است. درست است بین مردم رایج شده مصرف ژله برای 
غضروف ها مفید است، اما در منابع علمی شواهدی دال بر تاثیر آنچنانی ژلاتین بر غضروف ها 
وجود ندارد. البته منظور رد خواص ژلاتین نیست و مصرف آن بخصوص به بچه ها توصیه 
می شود. اما این باور که برای تقویت مفاصل و محافظت از غضروف ها باید هر روز ژله مصرف 

شود پایه علمی ندارد.
  بامیه

بامیه سرشار از ویتامین C،A و مواد معدنی مختلفی مانند کلسیم، پتاسیم و... است. این میوه 
خواص آنتی اکسیدانی دارد که با اثرات مخرب رادیکال های آزاد مقابله می کند. بامیه حالت قلیایی 
بدن را بالا می برد و خواص ضدالتهابی دارد؛ در نتیجه برای حفاظت از غضروف ها و کاهش التهاب 

مفاصل موثر است و مصرف آن توصیه می شود.
  بروکلی

بروکلی یکی از شاهکارهای غذایی است که برای مقابله با آرتروز مفید است. در بررسی های 
علمی مشخص شده بروکلی به دلیل دارابودن ترکیبات گوگردی مانند سولفورفان ها مانع از 
ساییدگی غضروف ها می شود. از این گذشته، این سبزی پرخاصیت از ترشح مواد التهاب زا 
پیشگیری می کند. بروکلی منبع خوب اسید فولیک است و تمام ترکیبات آن جزو ترکیبات 
حفاظت کننده غضروف ها است. به طور کلی خانواده کلم ها حاوی کلسیم است و برای سلامت 

مفاصل توصیه می شود.
  سویا

سویا ترکیبات مفیدی برای سلامت غضروف ها دارد. سویا به دلیل دارا بودن فیتواستروژن ها، 
نقش آنتی اکسیدانی دارد و یکی از محافظ های خوب غضروف ها و مفاصل است. توصیه می شود 
س����ویا و مشتقات آن مانند توفو )پنیر سویا(، شیر سویا یا آجیل سویا )صد گرم( به طور روزانه 
مصرف شود. البته بهتر است حواس تان به نمک زیاد موجود در آجیل سویا یا همان سویاهای 

بوداده باشد و از انواع کم نمک آن استفاده کنید.
  میگو

یکی دیگر از اسید آمینه های مورد نیاز غضروف ها گلوکزامین است. این اسید آمینه منابع غذایی 
متنوعی ندارد. میگو جزو غذاهای دارای این اسید آمینه است، اما به دلیل داشتن کلسترول بالا 
مصرف زیاد آن به افرادی که دارای سابقه ژنتیکی و خانوادگی فشار خون و چربی خون بالا 

هستند توصیه نمی شود.
  حبوبات

حبوبات حاوی پروتئین، کلسیم، فولات، آهن، ویتامین های گروه B و اسید آمینه های ضروری 
هستند. در بین این مواد غذایی، لوبیاها شامل لوبیا قرمز و سفید اثر فوق العاده ای داشته و در حفظ 

سلامت مفاصل و غضروف ها موثرند.
C ویتامین  

برای تقویت و ترمیم مشکلات غضروف ها، نیاز زیادی به ویتامین C وجود دارد. این ویتامین 
نقش مهمی در تشکیل کلاژن و پروتئوگلیکان یا ترکیبات اصلی غضروف ها دارد. نیاز ویتامین 
C روزانه 70 یا 80 میلی گرم است، اما اگر می خواهیم این ویتامین نقش موثرتری در سلامت 
غضروف ها داشته باشد، باید این میزان را سه برابر کرد؛ یعنی روزانه حدود 200 میلی گرم. 
رادیکال های آزاد نقش مهمی در تخریب غضروف ها دارند و خواص آنتی اکسیدانی این ویتامین 
مانع از آسیب های آنها می شود. می توان از توت فرنگی، انواع فلفل ها، مرکبات، کیوی، سبزیجات 

برگ سبز، گوجه فرنگی، گل کلم و آناناس به عنوان منابع غذایی خوب ویتامین C نام برد.
   آنتی اکسیدان بتاکاروتن

بتاکاروتن در بیشتر میوه ها و سبزیجات زرد ، نارنجی و قرمزرنگ مانند زردآلو، انبه، کدو حلوایی، 
هویج، کاهو، انار و... وجود دارد. برای این که این آنتی اکسیدان بتواند سلامت غضروف ها را ارتقا 

دهد و التهاب آنها را از بین ببرد باید از حد معمول بیشتر مصرف شود.
در واقع باید جذب این آنتی اکسیدان را به روزانه 2500 واحد بین المللی افزایش دهیم.

D ویتامین  
متاسفانه کمبود ویتامین D بین مردم ما شایع است، زیرا منبع خوب ویتامین D آفتاب است 
و در شهرهای بزرگی مانند تهران به دلیل آلودگی هوا، آپارتمان نشینی و... به اندازه کافی جذب 
نمی شود. از منابع غذایی ویتامین D می ت����وان به انواع ماهی ها، بخصوص سالمون، لبنیات و 
تخم مرغ اشاره کرد؛ اما باز نور خورشید بهترین منبع آن است. کمبود این ویتامین باعث می شود 

غضروف ها نیز دچار مشکل شود و توانایی ها و خاصیت های خود را از دست بدهد.
  چربی های خوب

اسیدهای چرب امگا3 نقش ضدالتهابی خوبی دارد و محافظ غضروف ها محسوب می شود. این 
اسیدهای چرب بیشتر در روغن زیتون، ماهی، گردو، سویا، روغن کانولا و روغن بذر کتان وجود 
دارد. مشکلی که وجود دارد مصرف زیاد امگا 6 است. هر اندازه که امگا3ها نقش ضدالتهابی دارد، 
مصرف زیاد امگا6ها باعث التهاب می شود. این مواد در اسیدهای چرب اشباع شده و ترانس مانند 
گوشت قرمز، لبنیات پرچرب، تخم مرغ و بیشتر در روغن هایی که در تهیه بیسکوئیت ها، کراکرها 
و... استفاده می ش�ود به میزان قابل توجهی وجود دارد و روغن آن جزو اسیدهای چرب ترانس 

است و سلامت کل بدن و غضروف ها را به خطر می اندازد.
  مواد غذایی حاوی سلنیوم

سلنیوم برای حفظ سلامت مفاصل بسیار موثر است. ماهی ها و آجیل ها منابع خوب سلنیوم و 
منیزیم هستند. مصرف روزانه و متعادل بادام، پسته، فندق، گردو و... هم برای بیماری های قلبی 
و مفاصل بسیار موثر است. به عقیده بعضی متخصصان سلنیوم و آجیل ها حتی به غضروف سازی 

هم کمک می کند.
  پرهیز از خوراکی های اشباعی

مصرف خوراکی های حاوی اسیدهای چرب اشباع مانند گوشت قرمز و لبنیات پرچرب را 
کاهش دهید و تا جایی که امکان دارد دور اسیدهای چرب ترانس مانند انواع شیرینی، 
غذاهای سرخ کرده و فست فودها را خط قرمز بکشید. برای سلامت بدن و غضروف هایتان باید 
مصرف نمک و شکر را کاهش دهید و سیگار را ترک کنید. آبمیوه های صنعتی نیز به سلامت 

غضروف هایتان آسیب می زند.

مواد غذایی محافظ غضروف ها؛ از باور تا واقعیت 



اجتماعی 6

مرا در آغوش بگیر
شاید اولین تصویر ذهنی که با شنیدن کلمه آغوش به ذهن بیشتر ما می رسد 
آغوش مادر باشد، که با هیچ آغوش دیگری قابل مقایسه نیست. آغوش در هر 
سنی برای انسان لذت بخش است، فرقی ندارد آغوش پدر و مادر باشد یا فرزندان، 

خواهر و برادر یا همسر.  
هر انسانی از اینکه به آغوش گرفته شود یا عزیزی را به آغوش بگیرد، احساس رضایت و 
آرامش خاطر خواهد کرد، اما چرا آغوش تا این حد، آرامش بخش است؟ امن ترین جای 
دنیاست کجاست؟ طبیعی است که برای هر نوزادی آغوش مادری که 9 ماه او را حمل 
کرده است، امن ترین جای دنیا باشد. آغوش مادر به نوزاد این پیام را می دهد که دنیا جای 
امنی است و او کودکی دوست داشتنی است که مادر از وجود او خوشحال و راضی است. 
اریکسون، یکی از روان شناسان برجسته معتقد بود از زمانی که نوزادی به دنیا می آید تا 
سن 2 سالگی دوره شکل گیری دلبستگی ایمن است. دوره ای بسیار مهم که رفتارهای 
نادرست و بی توجهی مادر به کودک در این دوره می تواند زمینه ساز مشکلات عاطفی و 
رفتاری فرد در آینده شود. یکی از نیازهای بسیار مهم هر کودکی در این سنین نیاز به آغوش 
مادر است، در صورتی که مادری به هر دلیلی مثلا ترس از وابستگی یا بغلی شدن نوزاد یا 
وسواس، فرزندش را بسیارکم در آغوش بگیرد، باعث دلبستگی ناایمن در نوزاد می شود. 
این فرد ممکن است در سال های بعدی زندگی اش به انسانی به شدت وابسته که همواره 
در جستجوی محبت از دیگران است، تبدیل شود، انسانی که مدام از دیگران توقع مهر و 
محبت دارد و گاهی این نوع رفتار ها باعث خستگی طرف مقابل می شود و می تواند در 
زندگی مشترک فرد در آینده تاثیر منفی بگذارد. کودک تان را سپر بلای آسیبها نکنید: 
کودکانی که مورد بی محبتی قرار می گیرند، ممکن است در آینده بیشتر در معرض انواع 
اعتیاد ها  قرار بگیرند چراکه تصویر ذهنی این افراد نسبت به خودشان مطلوب نیست و آن 
ها خود را موجودی دوس��ت داشتنی نمی بینند. این افراد در دوره بزرگسالی نمی توانند 
خیلی راحت در برابر مشکلات بایستند و همواره از احساس ناامنی رنج می برند و ترس  و 
اضطراب همراه آن ها خواهد بود. بنابراین مادر ها باید به خاطر داشته باشند نوزادان به آغوش 
آن ها نیاز دارند و هرگز از در آغوش گرفتن نوزادان به هیچ دلیلی امتناع نکنند. یک نیاز 
دوطرفه: اما تنها نوزادان نیستند که به آغوش گرم مادر  و حتی پدر نیاز دارند بلکه والدین 
هم هنگامی که نوزادشان را در آغوش می گیرند احساس شادی، آرامش و امنیت می کنند. 
در واقع نیاز به در آغوش گرفتن و در آغوش کشیده شدن، نیازی است که همیشه و در هر 
سنی با ماست و هرگز در هیچ سنی از آن بی نیاز نیستیم. در آغوش گرفتن یکی از نمادهای 
ظاهری احساسات ماست و هر چقدر هم ما یک نفر را دوست داشته باشیم تا زمانی که این 
محبت و عشق را در کلام و رفتارمان نشان ندهیم طرف مقابل اعم از فرزند یا همسر و... نمی 
تواند متوجه آن شود. پدری که خجالت می کشد: گاهی پدر ها خجالت می کشند دختر 
نوجوان خود را بغل کنند یا مادر ها ترجیح می دهند پسر نوجوانشان را کمتر بغل کنند، در 
حالی که این تصورات کاملا اشتباه است. فرزندان در سنین نوجوانی همچنان به توجه و 
آغوش والدین خود نیاز دارند و در صورتی که این نیاز در خانواده تامین نشود ممکن است 
آن را در محیطی خارج از خانه بجویند. گفتنی است دختر ها در سنین 12 تا 18 سالگی 
به شدت به توجه و مهر و محبت پدرشان نیاز دارند و پسر ها هم به محبت و حتی آغوش 
مادر، بنابراین اصلا از اینکه فرزند نوجوانتان را در آغوش بگیرید و او را نوازش کنید، خجالت 
نکشید. از سوی دیگر، وقتی والدین در حضور فرزندان به یکدیگر محبت می کنند و حتی 
یکدیگر را در آغوش می گیرند، به کودکان خود این پیغام را می دهند که آن ها همدیگر 
را دوست دارند و خانواده محیط پرمهر و امنی است و همین طور که پدر و مادر، یکدیگر را 
دوست دارند، آن ها را نیز دوست دارند. یادمان باشد بعد از نیاز به امنیت، نیاز به عشق یکی 
از مهم ترین نیازهای روانی هر فردی است و در آغوش کشیدن یکی از رفتارهایی است که 

عشق و محبت ما را نشان می دهد. 

عزت نفس؛ احساس ارزشمندی به خود است 
یک روان ش�ناس گفت: عزت نفس یک نوع احساس ارزشمندی و احترام به 

خود است.
غفار رمضانی روان شناس اظهار کرد: عزت نفس یک نوع احساس ارزشمندی است که 
از اعماق وجود ما سرچشمه می گیرد.    وی تصریح کرد: عزت نفس عبارت از آن است 
که بدانیم چقدر خود را قبول یا باور داشته و چقدر برای خود بها و ارزش قائل می شوید. 

  رمضانی تأکید کرد: احساس عزت نفس یکی از مؤثرترین رکن شخصیت هر انسانی 
است و سبب می شود تا ما ارزش ذاتی خود را درک کنیم.    وی خاطرنشان کرد: احساس 
عزت نفس فرایندی اس��ت که به طور مداوم با بازخورد مثبت تقویت می شود و در غیر 
این صورت آن را از دس��ت می دهید، پس برای خود احترام گذاشته تا دیگران هم برای 
شما احترام قائل شوند. رمضانی گفت: اگر برای خود ارزش و احترام قائل نشوید، احساس 

حقارت و پوچی را برای خود خریده اید. 
 

عروسک یا هم صحبتی والدین؟ 
یک روانشناس گفت: والدین نباید با بی توجهی به فرزندانشان اجازه دهند که 

عروسک جای آنها در زندگی کودکان بگیرد.
مهدی خدابخش روانشناس گفت: از دیدگاه کودکان عروسک هم صحبت و مخاطبی 
است که پیوسته در مجاورت و نزدیکی کودک بوده و هر زمان که وی اراده کند می تواند 
مورد مصاحبت قرار بگیرد.    وی تصریح کرد: از دیدگاه کودکان عروسک مخاطبی است 
که هیچ گاه از صحبت با وی خسته نشده و پیوسته چشم هایش باز است و حواسش هرگز 
پرت نمی شود.    خدابخش عنوان کرد: طبق نظر کودکان عروسک هنگام صحبت کردن با 
آنها خمیازه نمی کشد و گوشزد نمی کند که گرفتار است و حرف تکراری کودکان را گوش 
داده و هرگز کلام آنها را قطع نمی کند. وی افزود:طبق تصور کودک، عروسک هرگز حرف 
زدن با دستگاه بی جانی به نام تلفن را به صحبت کردن با کودک ترجیح نداده و به خاطر 
خستگی سر وی فریاد نمی زند همچنین عروسک هرگز خیره شدن به صفحه تلویزیون، 

موبایل یا کامپیوتر را به نگاه کردن به چشمان مشتاق کودک ترجیح نمی دهد. 
  این روانشناس تاکید کرد: والدین با توجه زیاد نباید به کودکان اجازه دهند که عروسک 
جای آنها را در زندگی فرزندش��ان بگیرد.    وی به والدین توصیه کرد سعی کنید برای 

فرزندتان دو گوش شنوا باشید و با صبر و حوصله به حرف های وی توجه کنید. 

همواره شاکر خدا باشید 
یک روانشناس گفت: با شکر گذاری از خداوند شاد و با آرامش زندگی کنید.

متین السادات نصری اظهار کرد: با تشکر و قدردانی از خداوند متعال در مورد تک تک  
نعمت هایی که به ش��ما ارزانی داشته، دروازه های ش��ادی و شاد زیستن را بر روی خود 

بگشاید.
 وی تصریح کرد: از آنچه که دارید لذت برده و به خوبی و در راه صحیح استفاده کنید. 
گله مندی، شکوه و ناله را کنار بگذارید و همواره قدر نعمت هایی که خداوند بزرگ به شما 
داده را بدانید نصری افزود: افرادی قدر و ارزش داشته های خود را می دانند قطعا در حفظ 

آن ها موفق تر خواهند بود 
این روانشناس تاکید کرد: با شکرگذاری از خداوند حال و روحیه مثبتی در شما ایجاد 

می شود و آرامش مناسبی در وجودتان بوجود می آید
 وی خاطر نشان کرد: در واقع یکی از راه های جذب انرژی مثبت آن است که روز خود را 
با شکرگذاری از خداوند و دعا آغاز کنید. وقتی نگرش شاکر بودن در انسان تقویت می شود 

در واقع این دیدگاه در تمامی ابعاد زندگی وی رسوخ پیدا خواهد کرد.

افزایش نرخ جریم�ه های رانندگی گرچه رویه یی معمول در 
بس�یاری از کشورها به ش�مار می آید اما مبهم ماندن فلسفه 
آن ب�رای ش�مار زیادی از رانندگان ایرانی موجب ش�ده تا این 
ذهنیت در جامعه ش�کل گیرد که این جریمه ها تنها کارکرد 
درآمدزایی دارد و ارتباطی با بازدارندگی تخلف های رانندگی 

و فرهنگ سازی در این زمینه ندارد.
 مدتی اس��ت که بحث افزایش 50 تا 100 درصدی نرخ جریمه های 
رانندگی به سوژه یی برای رسانه های مختلف تبدیل شده است و هر 
کدام از این رسانه ها بر حسب جهت گیری خود، موافق یا منتقد این 
تصمیم مطالبی را در خروجی خود قرار می دهند. هر چند که بازنگری 
در نرخ جریمه های رانندگی و تعریف تخلف های تازه، رویه یی متداول 
در جهان اس��ت اما افزایش بی روی��ه ی حادثه های رانندگی و قانون 
گریزی برخی از رانندگان، این پرسش را در ذهن عموم ایجاد کرده که 
چرا با وجود اینکه پلیس راهور قوانین سخت و جریمه های سنگینی 

تصویب می کند باز هم ما شاهد افزایش تخلفات هستم؟ 
برای پاس��خ به این پرسش کارشناسان 2 فرضیه را ارایه کرده اند که 
وجه مشترک این 2 ، کارکرد ضعیف جریمه های کنونی برای کنترل 

حادثه های رانندگی و قانون گریزی رانندگان است.
در پیش فرض نخس��ت، منتقدانِ افزایش جریمه ی رانندگی بر این 
باورند که افزایش جرایم تنها راهی برای درآمدزایی است و کمتر توجهی 
به فرهنگ س��ازی دارد اما در مقاب��ل، موافقان افزایش نرخ جریمه ی 
رانندگی با پیش کش��یدن بحث تورم و کاهش ارزش ریال در برخی 
از مقاطع زمانی، معتقدند جرایمی که در سال های گذشته برای راننده 
هزینه یی سنگین بود، امروزه بار مالی قابل توجه و بازدارنده یی برای 

رانندگان قانون شکن ندارد. 
 »تاخر فرهنگی« و جریمه های رانندگی 

رعای��ت قوانین رانندگی و احترام به حقوق دیگ��ران در خیابان ها و 
جاده ها یکی از مهمترین نمادهای تعامل اجتماعی در جامعه است که 
متاسفانه برخی از رانندگان توجهی به آن ندارند و برای زودتر رسیدن 
به مقصد سعی دارند حقوق دیگران را نادیده بگیرند. بر اساس آمارهای 
منتشر شده، بی توجهی برخی افراد به قوانین راهنمایی و رانندگی از 

مهمترین عامل های بروز حادثه های مرگبار است.
تاخر فرهنگی یا همخوان نبودن فناوری های جدید با ذهن مردم یکی 
از مهمترین علت هایی بود که »امان الله قرایی مقدم« از آن به عنوان 
محرک اصلی رفتارهای خطر س��از در جاده ها یاد کرد. وی در ابتدای 
سخنانش گفت: ما در شرایط کنونی شاهد مهاجرت افراد به علت های 
خاص از روس��تا و شهرهای کوچک به کلان شهرها هستیم و در این 
شرایط بروز رفتارهایی خلاف عرف اجتماعی و برخی بی توجهی ها به 
حقوق دیگران چندان عجیب نیست زیرا برای راننده یی که تا دیروز در 
مناطق کم تردد رانندگی کرده و با قوانین بزرگراه های داخل و خارج 
از کلان شهرها آشنا نیست، پذیرش قوانین رانندگی در شرایط متفاوت 

سخت است.
این کارشناس مس��ایل اجتماعی ادامه داد: البته تاخر فرهنگی تنها 
مربوط به مناطق کم توسعه ی کشور نیست بلکه در جامعه ی ما در 
زمینه های مختلف شاهد و ناظر تاخر فرهنگی هستیم. مصداق بارز این 

سخن رفتار رانندگان ماشین های میلیاردی است که با این ماشین های 
آنچنانی در خیابان های ورود ممنوع می پیچند و چون توان پرداخت 

جریمه های رانندگی را دارند کمتر به قوانین پایبند هستند.
وی در پاسخ به پرسشی در زمینه ی چرایی کم اثر بودن جریمه های 
رانندگی گفت: جرایم رانندگی یکی از مهمترین کارهایی است که برای 
تنبیه سرپیچی کنندگان از قانون باید اجرا شود. البته در این زمینه ما 
نباید به تنهایی به جرایم دلخوش باشیم بلکه باید با اعمال مجازات های 
شدیدتر فرد را از برخی حقوق اجتماعی از جمله رانندگی محروم کنیم. 
در کشوری مانند ایالات متحده آمریکا، استفاده از دستبند بیشتر برای 
خاطیان رانندگی کاربرد دارد و در دیگر جرم ها کمتر از آن اس��تفاده 
می ش��ود. در ایران نیز ما باید برای کسانی که در جاده ها به قوانین و 
مقررات رانندگی احترام نمی گذارند تنبیه های شدیدتری مانند زندان 

در نظر بگیریم.
قرایی مقدم افزود: راننده هایی که در جاده ها قوانین را زیر پا گذاشته 
و به حق دیگران تعرض می کنند به واقع مجرمانی هستند که می توان 
قوانین را در 2 زمینه ی عمومی و خصوصی در مورد آنها اجرا کرد. راننده 
ی��ی که با بی احترامی به قوانین راهنمایی و رانندگی موجب مرگ یا 
معلولیت یک یا چند نفر می شود علاوه بر شاکی خصوصی باید از جنبه 
ی عمومی نیز مورد بازخواست قرار گیرد زیرا جنبه ی عمومی رفتار وی، 

جامعه را از وجود فرد آسیب دیده محروم می کند.
این کارشناس مسایل اجتماعی تاکید کرد اگر بخواهیم یک راه حل 
مناسب برای فرهنگ پذیری راننده های ایرانی ارایه کنیم باید آموزش از 
سطوح پایین برای آنها در نظر بگیریم و رسانه ها بر بعُد فرهنگ سازی 

در زمینه های مختلف تاکید فراوان داشته باشند.

درآمدزایی یا بازدارندگی؟ 
»حسن عابدی« جانشین رییس پلیس راهور تهران بزرگ به برخی از 
ابهام ها در زمینه ی افزایش احتمالی نرخ جریمه های رانندگی و ملاک 
های آن پاسخ داد. وی در این زمینه تنها هدف جریمه های رانندگی را 

بازدارندگی وقوع تخلف عنوان کرد. 
جانشین پلیس راهور تهران تاکید کرد: هر چند عده یی اصرار دارند 
که جرایم را نوعی درآمد برای نیروی انتظامی بدانند ولی من به عنوان 
کس��ی که س��ال ها در این نیرو خدمت کرده ام به صراحت اعلام می 
کنم یک ریال از پول جرایم رانندگی در حقوق پرسنل نیروی انتظامی 

جا نمی گیرد.
عابدی با بیان اینکه ما طبق برنامه های خاص هر سه تا چهار سال یک 
بار جرای��م را افزایش می دهیم گفت: در طول دوره ی افزایش جرایم 
رانندگی، نیروی انتظامی معمولا جرایم پرتعداد را شناسایی می کند 
و س��عی دارد بیشترین اعمال جریمه را در این تخلف ها به کار گیرد. 
البته برخی از جرایم مانند تصادف های خسارت آفرین و رانندگی در 
حالت خماری و مستی همواره در لیست جرایمی قرار دارد که مشمول 

افزایش می شود.
وی در پاسخ به پرسشی در زمینه ی رابطه تورم و افزایش نرخ جریمه 
گفت: اینکه جرایم رانندگی با تورم افزایش پیدا می کند حرف درستی 
است ولی اگر بخواهم به صورت دقیق مفهوم آن را بیان کنم باید گفت 
که جرایم با میزان ارزش پول در دوره های زمانی افزایش پیدا می کند. 
اگر در سال 1390 که جرایم افزایش پیدا کرد یک خطای رانندگی 40 
هزار تومان جریمه داشت و پرداخت آن برای راننده سخت بود ولی امروز 
با توجه به شرایط اقتصادی، دیگر 40 هزار تومان از لحاظ پولی نمی تواند 

قدرت بازدارندگی قابل توجهی داشته باشد.
عابدی در ادامه یادآور ش��د: تا امروز قوانین زیادی برای پیشگیری از 
تصادف و خطاهای رانندگی در کش��ور اعمال شده و تا حدودی نتایج 
مثبت نیز به دنبال داشته است اما ما نمی توانیم تنها صرف جریمه های 
نق��دی را دلیلی ب��ر کاهش جرای��م رانندگی بدانیم زیرا بس��یاری از 
تصادف ه��ای جاده یی، محصول عوامل زیر بنایی و نقص فنی خودرو 

است که خارج از حوزه ی اختیار راهنمایی و رانندگی قرار دارد.
بس��یاری از ناظران از این منظر با مسوولان راهنمایی و رانندگی هم 
نظرند که جریمه ی رانندگی نمی تواند چندان کارساز باشد زیرا باید در 
کنار جرایم رانندگی به بحث فرهنگ سازی توجه ویژه یی داشته باشیم 
و تا زمانی که احترام به قوانین رانندگی و حقوق دیگران در فرد نهادینه 
نشود، نمی توان انتظار داشت تخلف های رانندگی در کشور کاهش یابد. 
در این زمینه گروه پژوهش و تحلیل خبری قصد داشت تا با مسوولان 
شورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای کشور نیز گفت وگویی ترتیب 
دهد اما با وجود تلاش ها و پیگیری های فراوان پاسخی از این مسوولان 

دریافت نشد.
چه باید کرد؟ 

اعمال قانون در کنار فرهنگ س��ازی مهمترین عنصرهای مقابله با 
افزایش تخلف های رانندگی و خسارت های آن است. در این زمینه 
کمتر کسی مخالف برخورد قانونی جدی تر با رانندگان متخلف است 
اما بعُد فرهنگ سازی نیز به یقین نقش مهمی در کنترل رانندگی 
خطرساز برخی از افراد دارد. به عبارتی اگر پلیس راهور نرخ جریمه 
های رانندگی را هر چند سال یک بار افزایش می دهد این سازمان 
باید درآمد های ناشی از آن را در بخش فرهنگ سازی سرمایه گذاری 

کند.
یکی از مهمترین اقدام هایی که می تواند نقش مهمی در بازدارندگی 
تخلف های رانندگی داشته باشد تعیین جریمه های رانندگی با انجام 
خدمات اجباری در محیط های اجتماعی نظیر الگوهایی است که در 
کشورهای دیگر استفاده می شود. به عنوان مثال در آمریکا طبق قوانین 
راهنمایی و رانندگی این کشور چنانچه راننده یی مرتکب جرایم رانندگی 
شود اول جریمه ی نقدی می شود که در صورت بی اعتنایی نسبت به 
پرداخت، این جریمه 2 و س��پس چند برابر می شود. در صورت تکرار 
تخلف، راننده ی متخلف دستگیر و محکوم به ارایه ی خدمات عمومی 

نظیر کار در مرده شور خانه می شود.
افزون بر آنچه گفته شد برای نهادینه شدن یک مساله در جامعه ما 
باید از سن های پایین اقدام به فرهنگ سازی کنیم. یکی از مهمترین 
نهادهای��ی که می تواند نقش مهمی در فرهنگ س��ازی در زمینه ی 
رانندگی داش��ته باشد آموزش و پرورش اس��ت. از آنجا که فرد از سن 
کودکی تا نوجوانی بیش��ترین زمان خود را در این نهاد آموزش��ی می 
گذران��د آموزش فرهنگ و قانون های رانندگی می تواند در این س��ن 

موثرتر باشد. 
یکی دیگر از راه های گس��ترش آموزش فرهنگ و قوانین راهنمایی 
و رانندگی، اس��تفاده ی گس��ترده از ظرفیت انواع رسانه ها و ابزارهای 
تبلیغاتی اس��ت که می تواند نقش مهمی در آموزش و آگاهی بخشی 

به مردم داشته باشد.

پیام های هشداری
پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات ف. ا. ا. قم 

اداره تشخیص و پیشگیری از جرایم 

1- پس�ت ها و کامنت های ش�بکه های اجتماعی خارجی با اهداف خاصی طراحی و به 
پرس وجو گذاشته می شوند.

2- پلیس فتا در کلیه استانها مستقر و آماده خدمت رسانی به کلیه کاربران حوزه فضای 
مجازی می باشد.

3- سعی کنید به طور مرتب حسابهای بانکی خود را چک کنید.
4- هن�گام کار ب�ا کامپیوتر چه در محل کار و یا خانه اگ�ر اطلاعات  مهمی روی صفحه 

مانیتورتان هست کامپیوترتان را ترک نکنید.
5- به فرزندانتان بگویید که هیچ گاه اطلاعات شخصی خود را برای کسی بازگو نکند.

اطلاعیه
 به  اطلاع مردم شریف شهرستان قم می رساند که در جهت سیاست های کلی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
و در راستای اهداف عالیه سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و حذف مراجعات حضوری غیر ضروری مردم و در نتیجه 
کسب رضایت مندی و رفاه بیشتر مردم مقرر گردیده است که ازمورخ 94/7/15 ارائه برخی خدمات و قبول تقاضای افراد 
جهت تعویض اسناد مالکیت کاداستری )تک برگی( به کاداستری، اسناد تجدیدی که سند اولیه آن کاداستری می باشد 
پس از نقل و انتقال در دفاتر اسناد رسمی از طریق دفاتر منتخب پستی و بدون نیاز به حضور متقاضیان در واحد ثبتی 

صورت پذیرد.
بنابراین کلیه متقاضیان می بایست پس از انجام مراحل نقل و انتقال در دفاتر اسناد رسمی با مراجعه به شعب پستی 
منتخب ذیل درخواس�ت خود را ارائه تا پس از انجام مراحل قانونی اس�ناد مالکیت صادره جدید به آدرس اعلام شده 

متقاضی تحویل خواهد شد.
1- دفتر پست مرکزی واقع در بلوار 15 خرداد خیابان  محتشم کاشانی

2- دفتر پست شهید مطهری واقع در میدان شهید مطهری
3- دفتر پست بعثت واقع در میدان شهدا

4- دفتر پست پیام واقع در بلوار محمد امین
5- دفتر پست پردیسان واقع در روبروی دانشگاه 

بدیهی است پذیرش تقاضا صرفا از مالک یا نماینده قانونی آنها پذیرفته و هیچ گونه هزینه اضافی دریافت نخواهد شد.

حقی که کودکان بر گردن ما دارند؛

 فرزندتان را از چاله های مجازی نجات دهید

گزارش/ سمیه رضایی

را  کردن  زندگی  مهارت های  بازی  خلال  در  کودکان 
می آموزند و از سوی دیگر احساسات و عواطف انسانی آنها 
به بلوغ می رسد اما در عوض در فضاهای مجازی با خشونت، 

خودمحوری و... آشنا می شوند.
هر ساله 16 آذر به عنوان روز جهانی کودک در ایران گرامی داشته 
می شود اما امسال از سوی دولت از 14 تا 20 مهر ماه به عنوان هفته 
کودک نامگذاری شده است. این نام گذاری به تبع نامگذاری های 
جهانی در این حوزه است و سعی دارد تا مردم و مسئولان را نسبت به 

حقوق و اقتضائات دوران کودکی بیش از پیش آشنا کند.
در ایران نیز خوشبختانه پس از انقلاب اسلامی تحول چشمگیری در 
زمینه تحصیل، بهداشت، درمان و... کودکان پدید آمده است و اکنون 
کشور ما به عنوان یکی از کشورهای پیشرو در زمینه رسیدگی به 
حقوق کودکان محسوب می شود. اگرچه هنوز هم موضوع کودکان 
کار به عنوان یک آسیب جدی در اغلب کلان شهر های کشور به ویژه 
قم دیده می شود که نیاز به توجه بیش از پیش مردم و مسئولان دارد.

اما یکی از محورهای هفته کودک که به نظر توجه به آن ضروری تر به 
نظر می رسد مسئله خانواده و بازی برای کودکان است. موضوعی که 
با تغییر سبک زندگی مردم در ایران در حال تغییرات جدی است و 

می تواند به طرز چشمگیری بر هویت و شخصیت کودکان تاثیر منفی 
بگذارد. بسیاری از روانشناسان بر این باورند که تغییر الگوی های بازی 
کودکان از بازی های جمعی به فردی و همچنین از واقعی به مجازی 
می تواند در آینده چالش های جدی را برای فرد و جامعه پدید آورد. 
کودکان در خلال بازی مهارت های زندگی کردن را می آموزند و از 
سوی دیگر احساسات و عواطف انسانی آنها به بلوغ می رسد اما در 
عوض در فضاهای مجازی با خشونت، مسایل جنسی، خودمحوری و... 
آشنا می شوند. البته گاهی بر اثر غفلت و یا جهل برخی از والدین پای 
کودکان به شبکه های اجتماعی نیز باز می شود! موضعی که بدون شک 
هر ناظر منصفی بر آن تاکید دارد که این شبکه ها با این محتواهای 

غیراخلاقی جای خردسالان نیست.
دکتر نادر قربانی مدرس دانشگاه با اشاره به آمار و ارقام و تحقیقاتی 
که در سطح دانشگاهی صورت گرفته است، تاکید می کند که ما یک 
چرخش کاملا محسوس در زمینه بازی کودکان داریم، خاطرنشان 
کرد: باید بدانیم که بازی برای کودک در واقع تمام زندگی است، 
کودک در زمان بازی با فضای پیرامونی خود آشنا می شود و به سبب 
بازی کردن مهارت های ارتباطاتی را کسب می کند و اگر در بازی 
اختلالی به وجود بیاید امکان اختلالات شخصیتی و هویتی نیز وجود 

دارد.
بازی های خردسالان ماهیت  اغلب  اینکه در گذشته  بیان  با  وی 

گروهی داشت و در فضای واقعی صورت می گرفت افزود: اما اکنون 
اغلب کودکان به دلیل کمبود مساحت خانه ها و همچنین جذابیت 

بازی های رایانه ای از بازی های گروهی فاصله گرفته اند.
قربانی با اشاره به اینکه متاسفانه در کشور ما نیز هیچ طبقه بندی 
کاربردی برای استفاده از بازی های رایانه ای صورت نمی گیرد، یادآور 
شد: از سوی دیگر اغلب این بازی ها محتوای بومی ندارند و خردسالان 
در این بازی ها با تصاویر و مفاهیمی آشنا می شوند که می تواند روحیه 
آنها را به طور جدی تخریب کند و حتی به بیماری های روانی منتج 

شود.
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه هفته کودک فرصت مناسبی 
است تا خانواده ها نسبت به ضرورت بازی های جمعی آشنایی پیدا 
کنند یادآور شد: از سوی دیگر این موضوع ضرورت دارد تا خانواده ها 
حتما نوع و میزان استفاده از بازی های رایانه ای کودکان را کنترل 

کنند .
حجت الاسلام والمسلمین حسن حیدری نیز که چندین سال است 
در زمینه تربیت کودکان تحقیق و پژوهش کرده است با اشاره به اینکه 
متاسفانه الگوی تربیتی کودکان ما اکنون با الگوهای دینی تفاوت های 
چشمگیری دارد، گفت: ما در احادیث و روایات سبک کاملی از نحوه 
برخورد با کودک را متناسب با سن و جنس وی داریم که کمتر مورد 

توجه خانواده ها قرار گرفته است.

وی با اشاره به اینکه بخش عمده ای از تربیت روحی و روانی کودکان در 
محیط خانواده صورت می گیرد، یادآور شد: تا زمانی که الگوهای دقیق 
دینی در خانواده ها برای تربیت کودکان مد نظر قرار نگیرد نمی توان 
انتظار داشت که در بزرگسالی افراد بتوانند سبک زندگی دینی و 

مومنانه ای داشته باشند.
حیدری با تاکید بر اینکه بر اساس اهمال کاری برخی والدین ماهواره 
به فضای خانواده ها راه یافته است گفت: نکته تاسف بار اینجاست که 
هیچ کنترلی برای استفاده کودکان از برنامه های ماهواره ای نیز صورت 
نمی گیرد در حالی که خود غربی ها که سازنده این محتواهای غیر 

اخلاقی هستند محدودیت های جدی در این زمینه اعمال می کنند.
این کارشناس مسائل تربیتی با اشاره به اینکه امروز برخی از والدین 
برابر سیل  برای خود، کودکانشان را در  برای داشتن وقت کافی 
برنامه های ماهواره ای، اینترنتی و بازی های رایانه ای رها می کنند گفت: 
متاسفانه کودکان قابلیت تمییز کامل دنیای مجازی از دنیای واقعی را 
ندارند و گاهی همین عدم تمییز منجر به بروز رفتارهای خشن، غیر 

منطقی و خلاف معمول از کودکان می شود.
حیدری با اشاره به اینکه رسانه ها، مسئولان و خود مردم باید به دنبال 
احیای بازی های سنتی باشند، یادآور شد: غالب این بازی ها بر اساس 
یک فلسفه کاملا دقیق تهیه شده اند و مهارت های متعددی را در 

اختیار کودکان قرار می دهند.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه یکی از آسیب های عمومی در جامعه 
ایرانی خودمحور بودن است، افزود: این خودمحوری بدون شک با 
گسترش و شیوع جدی بازیهای رایانه ای فردگرا تشدید خواهد شد 
و به سبب آن نیز آسیب های اجتماعی متعددی گریبانگیر جامعه 

خواهد شد.
از این روست که باید گفت یکی از محورهای اصلی هفته کودک در 
سراسر کشور و استان قم باید تلاش برای احیای بازی های بومی و 
سنتی باشد. ما نیازمند یک سبک زندگی اسلامی ایرانی در زمینه 
تربیت فرزندانمان هستیم. فرزندانی که قرار است فردای ایران اسلامی 
را بسازند و این کشور را اداره کنند. اگر امروز در این زمینه غفلت و 
اهمال کاری صورت بگیرد بدون شک در آتیه ما با چالش های جدی 
روبه رو هستم و اگر از امروز برنامه ریزی دقیقی داشته باشیم بسیاری 
از آسیب هایی که امروز در بسیاری از حوزه ها ظهور و بروز کرده است 

برطرف خواهند شد.
البته نقش رسانه ها نیز در این زمینه بسیار مهم و تاثیرگذار است و 
ضروری است رسانه ملی به عنوان قدرتمندترین رسانه کشور نسبت 
به افزایش دانش والدین در زمینه تربیت کودکان فعالیت جدی سامان 
دهد و از سوی دیگر مسئولان نیز نسبت به تهیه و تولید محتوای 
بومی در زمینه بازی های رایانه ای اقدامات جدی به عمل بیاورند تا 
ان شاءالله آن طور که شایسته و بایسته است کودکانی تربیت شوند که 
بتوانند در آینده کشور عزیزمان را به درجه های بالای کمال و سعادت 
برسانند. ضمن اینکه باید برنامه ریزی جامعی برای احیای بازی های 
سنتی البته با اقتضائات روز صورت بگیرد تا کودکان ایرانی بتوانند یک 
بار دیگر در کنار هم زندگی کردن را فرا بگیرند و در کنار هم محبت 

کردن را آموزش ببیند.

جریمه های رانندگی؛ درآمدزایی یا فرهنگ سازی؟

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
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رئیس جمهوری توافق هسته ای را یکی از فرازهای بزرگ در 
سیاست خارجی و تاریخ دیپلماسی جهان دانست و گفت: میز 
دیپلماسی برای اولین بار در دهه های اخیر نشان داد که قدرت منطق 

می تواند بر قدرت تهدید و فشار پیروز شود.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در نخستین همایش 
بین المللی سیاست های صنعتی و تجاری برای توسعه صادرات و 
اشتغال که در مرکز همایش های صدا و سیما برگزار شد، افزود: در 
یک مسئله پیچیده بین المللی کشوری همچون ایران با 6 قدرت 
جهانی مواجه بود که بعد از دو سال تلاش و مذاکره به همان نقطه ای 
رسید که از روز اول دولت اعلام کرد که هدف در این مذاکرات نتیجه 

برد - برد است و ما به این نتیجه دست یافتیم.
رییس جمهوری تصریح کرد: جز یک رژیم غاصب در منطقه هیچ 
کشوری در دنیا نیست که نسبت به این توافق اظهار خوشحالی نکرده 
باشد و به کشور ما تبریک نگفته باشد حالا اگر گروه های کوچک 
افراطی کنار و گوشه حضور دارند از تعامل، اعتدال و آرامش خوشحال 

نیستند و به قولی میان آنها دعوا است.
وی افزود: این تعداد را باید تحمل کرد چرا که در این شرایط برای 
آنان آسمان تپیده و شرایط سختی است که می بینند ایران با جهان 

تعامل و رابطه ای احترام آمیز دارد.
رئیس جمهوری با اشاره به این که ما به دنبال توافق هسته ای 
نبودیم که مشکل هسته ای را حل کنیم، خاطرنشان کرد: اگرچه 
می خواستیم مشکل هسته ای حل شود اما به دنبال توافق بودیم 
تا فضای جدیدی در منطقه و جهان ایجاد شود و این فضا برای ما 

اهمیت دارد.
روحانی افزود: البته در کنار مشکلات کاهش نفت با یک مشکل 
دیگر که زمان آن را قبلا کوتاه تر پیش بینی می کردیم مواجه شدیم 

که آن زمان اجرای توافق بود.
وی با اشاره به اینکه در تیرماه سال جاری توافق هسته ای به پایان 
رسیده بود و انتظار بود که بعد از چند هفته شاهد اجرای آن باشیم، 
گفت: کاهش قیمت نفت و طولانی شدن اجرای توافق بر برخی 

مشکلات اقتصادی در کشور خواهد افزود.
تاثیر انتخابات در فراز و نشیب تصویب برجام

رئیس دولت یازدهم افزود: افراطیون آمریکا سنگی را جلوی راه 
انداختند و آن موضوع هسته ای که بحثی بین المللی بود و برای 
کشورها ملی محسوب می شد را به موضوع حزبی تبدیل کردند و 
این خطای بزرگی در سیاست های آمریکا است که یک موضوع ملی 

و بین المللی به دعوای حزبی تبدیل می شود.
روحانی تصریح کرد: انتخابات با همه زیبایی ها در کشورها، 
دردسرهایی هم دارد و در آمریکا و آستانه انتخابات دچار فراز و 
نشیب شدند و در ایران هم اگر فراز و نشیب مختصری است موضوع 

انتخابات است.
وی افزود: این موضوعات باعث شد یک مساله بین المللی در 
آمریکا به مساله حزبی تبدیل شود تا آن را به کنگره ارجاع دهند. در 
صورتی که ربطی به کنگره نداشت چرا که هفت کشور توافق کردند 
و در سازمان ملل در دستور کار قرار گرفت یعنی موضوع بین المللی 

است و داخلی نیست.
رئیس جمهوری ادامه داد: به هر دلیل این داستان باعث شد 
اجرای توافق به تاخیر بیفتد و این فاصله زمانی اجرای توافق برای 
اقتصاد دردسر آفرین است چرا که خریدار ممکن است بگوید صبر 
کنیم تا تحریم ها برداشته شود و وضع بهتر شود و از طرفی تقاضا را 

در بازار دچار مشکل می کند.
روحانی گفت: از طرفی دیگر برنامه ریزی های صورت گرفته برای 

ورود سرمایه گذاری و اجرای قراردادها به تعویق می افتد.
وی یادآور شد: در این حالت دو انتظار برای خریدار داخلی و 
فعالان اقتصادی دنیا به وجود آمده است که بر بازار و تولید تاثیرگذار 
بوده است. این انتظار باعث می شود مشکلاتی را در ماه های پیش 

رو داشته باشیم.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: اگرچه هر چه جلو می رویم، 
زمان کوتاه تر شده و ان شاء الله بی تردید شاهد جهش در حرکت 
با دنیا، حضور سرمایه گذاران  تعاملی  اقتصادی  اقتصادی، رونق 

خارجی در کشور و ورود فناوری های نوین خواهیم بود.
وی گفت: یکی از مشکلات این است که در چند سال گذشته 
فناوری کمتر وارد کشور شده است و امروز دروازه ها باز می شود و 

ورود فناوری جدید به کشور آغاز خواهد شد.
روحانی در خصوص موضوع اشتغال نیز اظهارداشت: در دهه 60 
در ایران نرخ رشد جمعیت افزایش یافت و نوزادانی حضور یافتند که 
دوران کودکی آنها در شرایط جنگ تحمیلی آغاز گردید و همه اینها 

برای دهه ۸0 برای ورود به بازار کار آماده شدند و این درست دورانی 
بود که درآمد نفتی بیش از حد انتظار افزایش یافت و نفت به بشکه 

ای 143 دلار رسید.
وی افزود: درآمد بسیار عظیم در سایه صادرات نفت و میعانات 
نفتی به دست آمد که بهترین فرصت برای این که اشتغال ایجاد شود، 
متاسفانه از سال ۸5 تا 90 به رغم آن که وضع درآمد نفتی بسیار 

خوب بود، اشتغال خالص تقریبا صفر است.
رئیس جمهوری ادامه داد: دولت یازدهم از طرفی تورم و از طرفی 
رکود و از طرفی خیل بیکاران و از طرفی هم ترکیب نیروهای کار 
عوض شده را دارد که بخشی از تحصیلکرده و بخشی بانوان می باشند 

و باید برای ترکیب جدید اشتغال آفرینی کند.
روحانی اضافه کرد: تصمیم این بود تا برای اشتغال، رونق و توسعه 
پایدار برنامه ریزی شود تا در برخی صنایع به دنبال صنایع پایین 
دستی باشیم و این حرکت در سال های 92 و 93 برای خروج از 
رکود آغاز شد و لایحه مربوطه به مجلس شورای اسلامی ارسال شد 
اما با این مساله در تابستان سال 93 با کاهش قیمت نفت و طولانی 

شدن زمان مذاکرات و اجرای آن مواجه شدیم.
وی تصریح کرد: تلاش دولت بر این است که مسیر را ادامه دهد. 
هم در جهت رونق اقتصادی، هم برای اشتغالزایی و هم برای صادرات 

غیرنفتی برنامه ریزی های جامع را در نظر گرفته است.
رییس دولت تدبیر و امید گفت: ممکن است تولیدگران سوال 
کنند که آیا واقعا رقابت سالم و آزادی وجود دارد؟ و آیا رقیب ما فقط 
قدرت های اقتصادی هستند؟ آیا سیاست های دولت باثبات خواهد 
ماند؟ آیا قوه قضاییه و مقننه به دنبال تصویب قوانین و اجرای قوانینی 
که مشکلی برای تولیدگران ایجاد نکند خواهند بود و آیا اگر در کشور 
کارآفرین و معروف شدم کسی نمی آید بگوید چرا این قدر زود و 

سریع از لحاظ مالی بالا رفتید؟
روحانی پرسش های دیگری را هم طرح کرد و اظهارداشت: آیا 
انرژی لازم برای تولیدگر و کارآفرین به طور مستمر وجود دارد؟ آیا 
نمی گویید تابستان برق کم است و در زمستان کم داریم؟ و آیا 
دولت قول تولید انرژی برای تولیدگران را می دهد؟ آیا دولت فضای 
سالم تعامل با جهان را ادامه خواهد داد؟ آیا اگر منابع مالی داخلی 
کمک نکند می توانم از خارج کمک بگیرم؟ و آیا مسیر و دروازه های 

صادرات باز خواهد ماند؟
سیاست های جدید اقتصادی برای 6 ماهه دوم سال جاری

رئیس جمهوری تصریح کرد: دولت موظف است به این سوالات 
پاسخ دهد و رئیس جمهوری موظف است به وعده هایی که به مردم 

داده پاسخ دهد و به کارآفرینان و تولیدگران اعتماد بخشد.
روحانی گفت: حمایت دولت، قوای سه گانه و رهبر معظم انقلاب 
پشت سر تولید است و ابلاغ سیاست های کلی اقتصادی مقاومتی به 

این معنا است که تمام نظام پشت سر تولید است.
وی افزود: دولت متعهد است برای هرگونه حمایت، کمک، ایجاد 
تسهیلات لازم و رفع موانع برای دستیابی به اهداف تولیدگران و 

کارآفرینان اقدام کند.
رئیس دولت یازدهم ادامه داد: البته از ابتدای تابستان امسال تیم 
اقتصادی را خواستم تا به دلیل کاهش قیمت نفت و تاخیر در اجرای 
توافق هسته ای که ممکن است با مشکلات جدیدی مواجه باشیم، 

فصل سیاستی جدیدی برای 6 ماهه دوم سال ارایه دهند که این کار 
انجام شده است و ابعاد مختلف در نظر گرفته شده است.

رئیس جمهوری افزود: سیاست های اقتصادی برای 6 ماهه دوم 
سال جاری که حرکت های خوبی در زمینه رونق اقتصادی ایجاد 
می کند در روزهای آینده اعلام خواهد شد و توسط تیم اقتصادی 

جزئیات آن به اطلاع مردم خواهد رسید .
روحانی گفت: کشور به خاطر امنیت ، انرژی و جوانان تحصیلکرده 
، سیاست پایدار و درایت مقام معظم رهبری مسیر آینده و روشنی 

خواهد داشت.
وی ادامه داد: مسیر آینده مسیر رونق و رشد اقتصادی، صادرات 
غیر نفتی و جذب سرمایه خارجی و داخلی و سرمایه ایرانیان خارج از 

کشور و اشتغال برای نسل تحصیلکرده جوان خواهد بود .
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: اگر بتوانیم 
از بخش خصوصی حمایت لازم انجام دهیم، موانع تولید را برداریم و 
فضای رقابتی داشته باشیم، می توانیم از موانع و مشکلات عبور کنیم.

وی با بیان اینکه در شرایط نوینی از لحاظ روابط بین المللی قرار 
داریم، اظهار داشت: برای اینکه کشوری بتواند از لحاظ اقتصادی در 
مسیر رونق قرار گیرد، شاهد ثبات در حرکت اقتصادی بوده و آینده 

ای امیدآفرین داشته باشد.
رئیس جمهوری افزود: اقتصادی که مسیر آینده آن مشخص باشد 
و به ثبات حرکت سیاست هایی که چارچوب اقتصادی را تعیین می 
کند، اطمینان داشته باشد، ضروری بود دولت یازدهم با شرایطی که 
در آغاز به کار از لحاظ اقتصادی مواجه بود قدم های مهم، محکم و با 

ثباتی را برای رفع مشکلات اقتصادی بر دارد.
روحانی تصریح کرد: آنچه تا امروز دولت انجام داده در سایه امید، 

اعتماد و همچنین مشارکت مردم در مسایل اقتصادی بوده است.
رئیس شورای عالی اقتصاد گفت: این دولت معتقد است در 
صورتی می توانیم در زمینه اقتصادی حرکت مناسب و مستمری 
داشته باشیم که شرایط و محیط اقتصادی ما مناسب باشد و فضای 

کسب و کار بهبود یابد.
دوران ایران هراسی سپری شده است

رئیس جمهوری گفت: البته مساله مهم از روز اول فضای بین 
المللی برای حرکت های اقتصادی داخل بود و بی تردید اقتصادی که 
در فکر صادرات و واردات نباشد و اقتصادی که بخواهد درون گرا بوده 
و به بیرون توجهی نداشته باشد و یا به مزیت های اقتصادی توجه 

نکند، نمی تواند جهشی و حرکت رو به جلو داشته باشد .
روحانی افزود: برای انجام این اقدامات لازم بود تا از روز اول قولی 
که به مردم داده شده بود در سیاست خارجی یعنی تعامل سازنده، 
جامه عمل بپوشانیم و امروز شرایط کشور با دو یا سه سال گذشته 
کاملا متفاوت است و در شرایطی هستیم که تحریم ها به زودی از 

جلوی پای فعالان اقتصادی برداشته خواهد شد .
ایران هراسی سپری شده است و  ادامه داد: امروز دوران  وی 
دورانی است که از فضای دردآور فعالیت اقتصادی در ایران عزیز 
شاهد استقبال در سطح جهان هستیم و آسیا ، اروپا و امریکا و دیگر 
کشورهای جهان در سفر های اخیری که برای شرکت در اجلاس 
سازمان ملل داشتم در جلسه ای با فعالان اقتصادی امریکایی نیز 
مطرح شد و از آنان برای حضور و سرمایه گذاری در کشور دعوت 

کردم البته اگر بتوانند موانع داخلی خود را بردارند .
ایران مانع حضور سرمایه گذاران آمریکایی نبوده

 مشکل از طرف خودشان است
رئیس جمهوری اضافه کرد: در برخی از رسانه ها از مشکلات 
حضور کارآفرینان آمریکایی در ایران سخن گفته می شود اما مشکل 
از طرف ایران نیست و اگر مشکلی هست از طرف خودشان است 
حتی یکی از مدیران معروف اقتصادی امریکا از من در این سفر 
خواست تا دولت ایران، دولت امریکا را تشویق کند تا موانع پیش روی 

آنها را بردارد تا در ایران حضور داشته باشند .
روحانی تصریح کرد: هیچ زمانی ایران مانع حضور سرمایه گذاران 
آمریکایی در ایران نبوده است و امروز هم اگر موانع را بردارند راه پیش 
پای همه باز است و آنچه ما به دنیا گفتیم در شرایط جدید آماده 
میزبانی خوب و دعوت از همه کار آفرینان خارجی در صورتی که 

سرمایه گذاری و تکنولوژی وارد کشور کنند، هستیم .
وی افزود: بخشی از بازار ۸0 میلیونی در اختیار آنها قرار خواهد 
گرفت و بازار صادراتی مشترک برای هر دو ایجاد خواهد شد، هر 
فردی چه سرمایه گذاران خارجی و چه ایرانیان خارج از کشور می 

توانند سرمایه گذاری کنند و باید رقابت سالم ایجاد شود .
رئیس جمهوری اظهار داشت: البته در کشور نیازمند تحرک 
جدید برای تجارت خارجی و صادرات غیر نفتی در جهت ایجاد 
اشتغال هستیم و امروز فرصت بسیار مناسبی در اختیار ملت ایران و 

همه علاقمندان به کار در ایران بوجود آمده است .
هدف دولت رسیدن به تورم یک رقمی است

روحانی با بیان اینکه از آغاز دولت یازدهم چند هدف در بخش 
اقتصادی مورد توجه قرار داشت ، اضافه کرد: ایجاد ثبات در بازار های 
متنوع اقتصادی ، برداشتن موانع متعدد برای تولید و صادرات غیر 
نفتی، چارچوبی که در اقتصاد کلان بتوان برای آینده کشور امید 
بخش باشد و زمینه انضباط پولی مالی برای کنترل پایه پولی، مهار 
تورم، ایجاد رونق اقتصادی و خروج از رکود را در پیش داشته باشد .

وی ادامه داد: موضوع مهار تورم از ابتدای دولت یازدهم به طور 
مدام در دستور کار قرار داشت و این هم برای تولید، هم مردم، هم 
ارزش پولی و هم پیش بینی آینده مهم است. بنابراین هدف دولت 
این است که تا پایان دولت یازدهم تورم را به یک رقمی برساند و شاید 
قبل از پایان دولت به هدف دست یابیم و شاید هم به صورت نقطه به 

نقطه تا پایان سال جاری تورم یک رقمی شود .
رئیس جمهوری اضافه کرد: در هر صورت کاهش تورم در دستور 
کار دولت است، اگر چه نقدهایی به این سیاست وارد می شود که این 
حرکت انقباضی است و نمی تواند برای خروج از رکود کمک کند اما 
در دوسال گذشته از رکود مستمری که مواجه بودیم، خارج شدیم .

رئیس جمهوری اظهارداشت: برخی ممکن است بپرسند که آیا 
واقعا از رکود خارج شده ایم ؟ به هر حال رکود تعریفی دارد و اگر در 
دو دوره سه ماهه شاهد رشد اقتصادی باشیم به معنی رونق و خروج 
از رکود است و در دو سال گذشته شاهد رشد اقتصادی در سه ماهه 

اول ، دوم ، سوم و در مجموعه سال 3 درصد رشد داشتیم .
به رکود  آیا ممکن است  این سوال که  به  روحانی در پاسخ 
بازگردیم ؟ گفت: بله،شرایطی است که باید همه حواسمان جمع 
باشد و بتوانیم مشکلات تولید را حل کنیم. می دانیم که تولید گران 
و کارآفرینان جامعه با مشکلات مواجه هستند؛ از یک طرف در زمینه 
تسهیلات مالی و پولی که شرایط بانکی به همه تقاضاهای آنان پاسخ 
مثبت نمی دهد و از طرف دیگر برای برخی اجناس تولید شده که در 

انبارها مانده است، کاهش تقاضا وجود دارد.
وی افزود: البته برخی مسایل که در حاشیه ناامنی هایی که در 
کشورهای همسایه بوجود آمده مشکلاتی را ایجاد کرده است و از 
طرف دیگر مشکلات کاهش قیمت نفت برای اقتصاد کشور و بخش 

دولتی و خصوصی که وابستگی به نفت و گاز دارند، بیشتر است.
رئیس جمهوری ادامه داد: از تابستان پارسال که با کاهش 50 تا 
60 درصدی قیمت نفت مواجه شدیم و نفت 120 دلار به 45 دلار 
و حتی 40 دلار هم رسید، نشانگر آن است که مشکلات اقتصادی 

وارد شده است .
روحانی با اشاره به اینکه بسیاری از کشورهای صادرکننده نفت 
در این زمان دچار تنش در بازارهای ارزی شدند و تورم آنها به شدت 
افزایش یافت، تصریح کرد: در کشور نه تنها تنشی در بازار نداشتیم ، 

تورم هم افزایش نیافت.
وی اضافه کرد: هرچند برخی از وزارتخانه ها برای ارائه خدمات 
به جامعه به خاطر درآمد کم با مشکلاتی مواجه هستند اما به رغم 
همه مشکلات، دولت توانسته است با تمام مشکلات مسیر و برنامه 

ریزی خود را ادامه دهد . 

دلواپسان، چه خوابی برای توافق هسته ای دیده اند؟

 آیا امروز برجام تصویب می شود؟
خلف  وعده، استیضاح سیاسی، مناقشه، درگیری و اصرار بر مخالفت  با برجام بخش هایی 
از کارنامه این روزهای تندروهای مجلس به شمار می رود.  حالا هم از آبستراکسیون سخن به 
میان می آید. این شاید ترفند جدید پایداری ها و تندروهای مجلس است برای سنگ  اندازی 
در راه برجام و طرحی که حالا مجلس مصر به تصویب آن است، باشد.  اینها عمده مواردی 
است که در روزهای گذشته هر چه بیشتر شکاف بین دو طیف اصولگرای مجلس را نمایان 

کرده است. 
آشکار شدن اختلافات بین اصولگرایان در فراکسیون رهروان ولایت به عنوان فراکسیون 
اکثریت و فراکسیون اصولگرایان به عنوان فراکسیون اقلیت، از انتخابات کمیسیون برجام 
بود.  آنجا که کاظم جلالی، رئیس فراکسیون رهروان  ولایت با علیرضا زاکانی از اعضای 
شورای مرکزی فراکسیون اصولگرایان توافق کردند تا کمیسیون ویژه برجام با توافق هر 

دو گروه تشکیل شود.  اما در رای گیری و اعلام نتایج وضعیت به گونه ای دیگر پیش رفت. 
اگرچه به گفته اعضای رهروان وزن کمیسیون برای رهروان سنگین تر بود، در واقع در 
کمیسیون اعضای مخالف برجام بیشتر بودند.  پس از رو دستی که رهروان از اصولگرایان تندرو 
خورد و اتفاقاتی که در کمیسیون رخ داد، بار دیگر شورای مرکزی رهروان به اصولگرایان 
مخالف دولت و برجام اعتماد کرد و در توافقی گزارش برجام را به میل کمیسیون و اکثریت 
مخالف آن واگذار کرد. در برابر آن هم موافقت آنها را برای تصویب طرح دوفوریتی اقدام 
متقابل و متناسب در اجرای برجام جلب کرد. بر این اساس مقرر شد تا مجلس با رای بالا 
طرح برجام را به تصویب برساند. طرحی که با میانداری علی لاریجانی، رئیس مجلس و 
انتخاب شش نفر از اعضای موثر هر دو فراکسیون به نگارش درآمده بود.  اما یکشنبه گذشته 
مجلس نهم شاهد یکی از بزرگ ترین خلف  وعده ها در توافق بین اصولگرایان معتدل و 
تندرو بود. آنجا که گزارش یک سویه کمیسیون ویژه برجام با وزن بیشتر مخالفان به وسیله 
سخنگوی این کمیسیون قرائت شد و همه به آن گوش فرادادند. در مقابل آن هم مخالفان 

گزارش سکوت مطلق کردند و هیچ واکنشی نشان ندادند.
پس از آن هم زمانی که طرح دوفوریتی برجام از طرف لاریجانی به رای گذاشته شد، 
رای نیاورد. آنگونه که افرادی مانند غلامرضا تاجگردون و بهروز نعمتی و برخی دیگر از 
موافقان گفتند، اصولگرایان تندرو به این طرح رای ندادند؛ یعنی دقیقا خلاف توافق خود 
عمل کردند. توافقی که بعد از آن کاظم جلالی در رسانه ها وجود آن و خلف وعده اصولگرایان 
تندرو را تایید کرد.  هرچند که پس از رای نیاوردن آن فورا طرح یک فوریتی به رای گذاشته 
شد و رای آورد. تغییر دستور آن هم با 50 امضا برای بررسی بیشتر به کمیسیون امنیت 
ملی ارجاع شد.  روز دوشنبه هم با بررسی در کمیسیون امنیت ملی تصویب و سه شنبه به 

هیات رئیسه مجلس تقدیم شد تا یکشنبه در دستورکار مجلس قرار گیرد.
اما مخالفت های اصولگرایان تندرو همچنان ادامه دارد. آنها معتقدند که برجام و طرح 
یک فوریتی که در مجلس به تصویب رسیده است خلاف خطوط  قرمز تعیین شده نظام 
است. همین را هم پرچم کرده اند و به اشکال گوناگون آن را تکان می دهند. در آخرین 
اعتراضات برخی اعضای جبهه پایداری به اجرای ابستراکسیون تهدید کرده اند؛ یعنی روز 
رای گیری درباره طرح اقدام متقابل و متناسب در اجرای برجام در صحن حضور نیابند تا 
از تعداد افتادن مجلس موجب عدم بررسی و رای گیری آن شود.  کمال الدین پیرموذن، 
عضو فراکسیون رهروان در این باره به »ایسنا« گفت: »اقدام نمایندگان عضو جبهه پایداری 
برای ترک جلسه مجلس و آبستراکسیون با هدف تصویب نشدن این طرح جفایی به ملت 
است.« از طرف دیگر حمید دهقان، عضو فراکسیون اصولگرایان با تاکید بر رعایت نشدن 
خطوط  قرمز و گمانه زنی درباره رد آن در شورای نگهبان  به »مهر« گفت: »طرح هسته ای 
مجلس اگر متضمن رعایت خطوط قرمز نظام نباشد طبیعتا مورد ایراد شورای نگهبان قرار 

خواهد گرفت.«
 برجام در همه کشورهای مذاکره کننده تایید شده و همه منتظر تصمیم گیری ایران 
هستند. همچنین بسیاری از مقامات ارشد کشور در روزهای گذشته  بر لزوم  تعیین تکلیف 
هر چه سریع تر  آن تاکید کرده اند. باید دید با وجود اختلافات و گمانه زنی هایی که بر سر 

برجام و تایید آن در مجلس وجود دارد، امروز یکشنبه تکلیف آن چه خواهد شد. 

عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس:

بار روانیِ تاخیر در اجرای برجام 
بر عهده مجلس است

یک نماینده عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس شورای اسلامی با اشاره به تبعات 
تاخیر در اجرای برجام گفت که بار روانی این تاخیر در حوزه داخلی بر عهده مجلس است.

اسماعیل جلیلی عنوان کرد: زمان شروع گام های توافق نامه بر اساس خودِ توافقنامه 
و قطعنامه مشخص شده است. درحال حاضر آمادگی 1+5 برای اجرای توافقنامه اعلام 
شده است، اما از سوی دیگر این فرآیند رسیدگی به برجام چه در کمیسیون ویژه و چه در 

مجلس در حال رفت و آمد است.
او ادامه داد: به عبارت دیگر الان 1+5 منتظر است که جمهوری اسلامی وضعیت خود را 
روشن کند. در جمهوری اسلامی هم همه منتظرند ببینند مجلس چه تصمیمی می گیرد. 
لذا این تاخیر،  بارِ روانی افکار عمومی در حوزه داخلی را برعهده مجلس و در حوزه بین المللی 
بر دوش جمهوری اسلامی گذاشته است. از این رو هرچه سریع تر تعیین تکلیف کنیم و 

تصمیم بگیریم، بار روانی ناشی از شرایط روانی را کم خواهد کرد.
جلیلی به طرح یک فوریتی برجام نیز اشاره و تصریح کرد: بر اساس این طرح، 
چارچوب ها را به گونه ای به دولت اعلام خواهیم کرد که دولت در عین حال که آزادی 
عمل برای اجرای توافقنامه داشته باشد، رعایت اصول و موازینی را هم که باید رعایت شود 

مورد توجه قرار دهد.

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی:

اصلاح طلبان شورای نگهبان را در جریان 
دیدگاه های خود قرار دهند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به گفت و گوی برخی از اصلاح طلبان با شورای 
نگهبان، خاطر نشان کرد: به هر میزان که شورای نگهبان شناخت بهتری نسبت به اصلاح 

طلبان پیدا کند، نوع نگرش آن ها نیز تغییر می کند.
جهانبخش خانجانی در مورد اقدام برخی از اصلاح طلبان در گفت وگو با شورای نگهبان 
جهت رفع نگرانی های احتمالی این شورا با تاکید بر اینکه من نیز این پیشنهاد را مطرح 
کرده ام ، اظهار کرد: اصلاح طلبان باید فضا را به نوعی فراهم کنند که اعضای محترم شورای 

نگهبان از دیدگاه های آن ها مطلع شوند.
وی افزود: طبیعی است که بر هر میزان اعضای محترم شورای نگهبان شناخت بهتری 

نسبت به مواضع اصلاح طلبان پیدا کنند،  نوع نگرش آن ها نیز تغییر خواهد کرد.
این فعال سیاسی با بیان اینکه ، عدم تفاهم ها و غلبه تزاحم ها باعث شده که روابط 
خوبی میان شورای نگهبان و اصلاح طلبان وجود نداشته باشد، خاطر نشان کرد: این در 
حالی است که اصلاح طلبان در فرآیند انقلاب و دفاع از ارزش های نظام مقدس جمهوری 

اسلامی هستند و ضرورتا باید مورد حمایت قرار بگیرند.
خانجانی همچنین در مورد نتیجه این گفت وگوها گفت:  به هر میزان که گفت وگوی با 
جریان های مختلف سیاسی و تصمیم گیران و تصمیم سازان این عرصه را گسترش دهیم، 

شاهد تاثیرات مثبتی در آینده اصلاح طلبان خواهیم بود.
این عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران با بیان اینکه » متاسفانه در فرآیندی از زمان 
به گونه ای تلقی شد که اصلاح طلبان دیدگاه مناسبی نسبت به رهنمودها و راهبردهای 
رهبری ندارند در حالی که چنین موضوعی مطرح نیست« تاکید کرد : برای شکستن این 
فضا باید گفت وگو کنیم. باید تلاش کنیم که در گفت وگوهای خود ارتباط بیشتر و موثری 

با مقام معظم رهبری پیدا کنیم تا به ایشان حرف ها و دیدگاه های خود را منتقل کنیم.
وی در پایان با بیان اینکه گاهی اوقات شرایط برای برقراری این ارتباط ها برقرار 
نیست، اظهار کرد: در این شرایط ، آن دسته از افرادی که تسهیل کننده این ارتباطات 

هستند باید تلاش کنند که این گفت وگوها انجام شود.

قائم مقام حزب اعتماد ملی:

نخبگان جامعه نقش اساسی 
در آگاهی سیاسی مردم دارند

قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: نخبگان جامعه و جوانان نقش اساسی در آگاه سازی 
مردم نسبت به سرنوشت سیاسی خود دارند تا مشکلات موجود را برای مردم بیان کنند.

حجت الاسلام "رسول منتجب نیا" در سومین نشست سراسری جوانان حزب اعتماد 
ملی که به میزبانی استان یزد برگزار شد افزود: با توجه به اینکه سه ماه بیشتر به ثبت نام 
کاندیداها در انتخابات باقی نمانده است، باید نخبگان و جوانان اقشار مختلف مردم را نسبت 

به جایگاه نمایندگان و سرنوشت خودشان آگاه سازند.
وی ادامه داد: احزاب سیاسی باید پرشور و مصمم وارد صحنه شوند تا انتخاباتی رقابتی 

و با حضور حداکثری مردم برگزار شود و منتخبانی خبره انتخاب شوند.
قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت : اصلاح طلبان باید با آهنگی واحد و شعاری 
یکسان وارد صحنه شوند که به لطف خداوند این ساز و کار در حال شکل گیری 
است تا همه اصلاح طلبان در سراسر کشور در یک لیست، در انتخابات پیش رو حضور 

داشته باشند.
وی ادامه داد: وظیفه ما در این زمینه بسیار سنگین است و اگر بتوانیم مجلسی قوی 
انتخاب کنیم، قطعاً به دولت نیز کمک بسیاری شده است و باید با وحدت ، انسجام و اتحاد 
اصلاح طلب ها همراه با تلاش و کوشش و برنامه ریزی هماهنگ برای حضور فعال در صحنه 

اقدام کنیم تا انتخاباتی خوب پرشور و مردمی داشته باشیم.
منتجب نیا اظهار کرد: محصول این انتخابات نیز نمایندگانی مردمی خواهد بود و به 
نظام و انقلاب هم کمک خواهد شد و مجلس دوباره به جایگاه اصلی خود بازگردانده 

خواهد شد.

نکته

اخبار

رئیس جمهور:

طولانی شدن اجرای توافق بر مشکلات اقتصادی می افزاید 

 رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع گفت که عربستان 
طبق قوانین بین المللی مسوول امنیت حجاج است.

علی اکبر ولایتی روز شنبه در برنامه "من طهران" شبکه خبری 
العالم درباره عملیات روسیه در سوریه علیه گروه های تروریستی، و 
تأکید غربی ها مبنی بر همکاری روسیه با ایران در این حملات و ادعای 
این که این حملات پس از سفر سردار قاسم سلیمانی به روسیه آغاز 
شده، گفت: ما همکاری و هم فکری بین ایران، روسیه، سوریه و عراق 
را نفی نمی کنیم. او با بیان این که این هم فکری ها ادامه دارد گفت: 
ایران، روسیه و عراق دوستان و متحدان سوریه هستند و از ابتدای بروز 
چنین اشکالاتی و هجوم تروریست ها با پشتیبانی بیگانگان به خصوص 
غربی ها و آمریکایی ها و صهیونیست ها و مرتجعین منطقه، همه آن ها 
بنا را بر این گذاشته بودند که حلقه مقاومت ضد صهیونیست ها را 
بشکنند. ستون فقرات این مقاومت دولت سوریه بوده و شکستن 
دولت سوریه باعث پاره شدن حلقه مقاومت می شد. بنابراین همه 
هجوم کردند تا بشار اسد را که مردانه در خط مقاومت ایستاده بود 

ساقط کنند ولی به حمد الله موفق نشدند.
آشکارا از دولت سوریه حمایت می کنیم

ولایتی خاطرنشان کرد: ایران این موضوع را پنهان نکرده و 
پنهان نمی کند و آشکارا حمایت خود را از دولت بشار اسد اعلام 
کرده و هم چنان ادامه خواهد داد، و دولت روسیه هم که در همین 
هدف با ما مشترک است، طبیعی است که با ما هم فکری می کند. 
ما پنهان نمی کنیم که برای جلوگیری از تحقق خواسته نامشروع 

بیگانگان که می خواهند دولت قانونی سوریه را ساقط کنند با سوریه، 
روسیه و عراق در مشورت هستیم.

رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در پاسخ به این سوال که آیا امکان دارد عملیات روسیه به عراق 
متنقل شود؟ گفت: این امر بستگی به خواست مردم و دولت عراق 
دارد. اگر دولت عراق بخواهد و درخواست کند، طبیعی است که این 
حق مردم عراق است که بخواهند روسیه کمک شان کند، همان طور 
که ایران به دولت عراق کمک می کند؛ اگر دولت عراق بخواهد تا 

آن جا که اطلاع داریم بعید می دانم که روس ها امتناع کنند.
بشار اسد، دولت کنونی و مقاومت 

جزء خطوط قرمز طرح ایران درباره سوریه
وی درباره طرح ایران برای حل بحران سوریه گفت: هیچ طرحی 
که مورد نظر دولت سوریه و جناب بشار اسد نباشد، مورد قبول 
جمهوری اسلامی ایران نیست، هر طرحی هم که جمهوری اسلامی 
ایران عرضه می کند حتما باید با موافقت دولت و مردم سوریه باشد 
که جز این هم ما مدعای دیگری نداریم؛ بدون تردید دولت کنونی 
سوریه و شخص بشار اسد و همکارانش در دولت که در گذشته و 
اکنون ثبات و استواری خود را در حمایت از مقاومت نشان دادند 
جزو خطوط قرمز ماه هستند و ما جایگزینی برای چنین دولتی 
نمی شناسیم مگر آن هایی که خط مشی مورد توافق مردم سوریه 
یعنی خط مقاومت را حمایت کنند، بنابراین بعضی خطوط قرمز 
مانند مقاومت و استمرار مقاومت در مقابله با صهیونیست ها تا آن جا 

که اطلاع داریم جزو شروط مردم سوریه است، و نباید دولتی آن جا 
سرکار بیاید که مخالف نظر مردم سوریه باشد.

طرح ایران؛ دولتی بر اساس  خواست اکثریت مردم است
ولایتی افزود: کلیات این طرح همین است که دولتی بیاید که 
بر اساس خواست اکثریت مردم سوریه باشد. همین سال های اخیر 
بود که انتخابات در سوریه برگزار شد و بشار اسد رأی آورد، بنابراین 
رأی اکثریت مردم پشت دکتر بشار اسد است. و یقین داریم اگر باز 
هم انتخابات صورت بگیرد به خصوص با این فداکاری که بشار اسد 
برای مردم سوریه انجام داده مردم سوریه به احتمال زیاد به وی 
رای خواهند داد. او در پاسخ به سوالی درباره فاجعه منا، با تسلیت 
به مردم ایران و جهان اسلام به ویژه خانواده هایی که عزیزان خود را 
در این فاجعه از دست داده اند، گفت: درخواست جمهوری اسلامی 
ایران از دولت سعودی این است که کمک کند اجساد مطهر شهدا 
هرچه زودتر به ایران برگردد و به خانواده های شان تحویل داده شود 

تا با احترامات لازم به خاک سپرده شوند.
مقصران فاجعه منا حتما مورد پیگرد قانونی قرار بگیرند

وی افزود: درخواست دیگر این است که عربستان با کمیته 
حقیقت یاب همکاری کند که مشخص شود علت این فاجعه چه بوده 
و چه کسانی مقصر بودند و مقصران حتما مورد پیگرد قانونی قرار 
بگیرند؛ و تمهیداتی که دولت سعودی برای آینده دارد باید مشخص 
شود و هم چنین تضمین هایی که می دهد تا امنیت و سلامت حجاج 
ایرانی و غیر ایرانی و کسانی که مهمانان خدا هستند، تأمین شود و با 

احترام وارد شوند و مناسک خود را انجام دهند و با احترام از این کشور 
خارج شوند و این حداقل خواسته اسلامی و انسانی است که مردم و 
دولت ایران و همه کشورهای اسلامی و جامعه بین المللی از دولت 
سعودی دارند. ولایتی درباره پاسخ ایران در صورت مشخص نشدن 
سرنوشت حجاج مفقود شده گفت: باید اقدامات ادامه یابد. مفقود 
معنی ندارد، حجاج یا زنده هستند که باید معلوم شود و به وطن خود 
بازگردند و یا این که به درجه شهادت رسیدند و اجساد مطهر آنان 
باید برگردد. او افزود: بنابراین مفقود معنی ندارد، و حجاج بر اساس 
گذرنامه ها و ویزاهای صادر شده وارد کشور عربستان شدند و دولت 
سعودی به لحاظ مبانی اسلامی و انسانی و کنوانسیون وین مبنی بر 
این که اتباع خارجی وارد هر کشوری که می شوند از زمان ورود تا 
خروج امنیت و سلامت آنان را باید دولت میزبان تضمین کند، و آن 
دولت مسوول است. رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع افزود: 
جمهوری اسلامی ایران پیگیری خواهد کرد و این را به عنوان حقوق 

حقه شهروندان خود می داند و از آن گذشت نمی کند.
ولایتی درباره دعوت اخیر وزیر خارجه کویت از ایران برای 
گفت وگو با کشورهای عضو شورای همکاری حاشیه خلیج فارس 
گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره به دنبال این است که با 
از جمله کویت و  باشد،  همسایگان خود روابط نزدیک داشته 
دیگر همسایگان؛ و دولت ایران از هر گفت وگویی به خصوص با 
همسایگان استقبال می کند و راه حل مشکلات هم همین گفت وگو 

و مذاکرات دوستانه بین ما همسایگان است.

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام:

آشکارا از دولت سوریه حمایت می کنیم

یادگار گرامی امام:

همه افراد جامعه باید از حق آزادی بیان برخوردار باشند 
 یادگار گرامی امام با بیان اینکه در نگاه امام، حاکمان وظیفه ای جز رعایت احکام 
الهی و حقوق عمومی ندارند، گفت: هنگام ایجاد این تزاحم که کجا حقوق عمومی و کجا 
حقوق خصوصی باید رعایت شود، امام عنصری به نام »مصلحت« و جایگاهی عرفی به 

نام »مجمع تشخیص مصلحت نظام« را تبیین کردند.
آیت الله سید حسن خمینی در پیش همایش حقوق مردم و حکومت دینی در 
اندیشه امام خمینی)س( که در محل پژوهشکده امام خمینی و انقلاب اسلامی برگزار 
شد، با اشاره به حقوق مردم در حکومت دینی اظهار داشت: این موضوع از دو منظر قابل 
بحث است؛ اول اینکه در یک نظام دینی که حاکمیت را از آن دین می داند چه حقوقی 
برای مردم قرار داده شده است و دوم اینکه در صورت تزاحم میان حقوق مختلف کدام 

حق بر دیگری اولویت دارد.
وی با اشاره به اینکه مردم دارای دو معنای عام مجموعی و عام انحلالی است و 
تعبیر حقوق مردم حامل دو معنای »جمعی« و »فردی« است، افزود: حقوقی همچون 
استقلال، عزت و محیط زیست مربوط به تمام مردم است و اگر حقوقی برای جامعه قائل 
می شویم، جامعه امری انتزاعی متشکل از مجموع افراد است. همچنین در مقابل، برخی 
حقوق مانند امنیت و آزادی برای تک تک افراد جامعه معنا دارد؛ بر این اساس، آزادی 

همان استقلال در بعد فردی است و استقلال، به معنای آزادی در حیطه فردی است.
سید حسن خمینی با بیان اینکه حق تعیین سرنوشت الزاما به این معناست که 
تک تک افراد باید از آن برخوردار باشند، تصریح کرد: همه افراد جامعه از حقوقی چون 
آزادی بیان باید برخوردار باشند گرچه در نظام حقوقی برخی کشورها ممکن است این 

حقوق کمتر یا گسترده تر باشد.
وی با اشاره به قاعده »تزاحم« در فقه، گفت: گاهی میان حقوق دینی و حقوق مردم، 
یا بین حقوق افراد یا میان برخی حقوق فردی و اجتماعی، تزاحم رخ می دهد؛ بدین 
معنا که اگر در جایی حق فردی بخواهد اعمال شود حق جمعی دچار مشکل می شود 

یا در نقطه مقابل، اعمال برخی حقوق جمعی موجب تضییع حقوق فردی می شود.
یادگار امام با اشاره به سخنان اخیر مقام معظم رهبری در مورد حق الناس بودن 
شورای نگهبان گفت: »مردم« در جایی که سخن از شورای نگهبان مطرح می شود عام 
مجموعی است؛ به این معنی که حق عمومی مورد نظر است و در جایی که سخن از 
حق رأی است مراد از مردم عام انحلالی و استغراقی است به این معنی که حق تک 

تک مردم مورد نظر است.
وی گفت: در تمام نظام های فکری و فلسفی جهان اگر یک دستگاه فکری توانایی 

حل نقاط تزاحم را داشته باشد نشانگر توانمندی آن است.
از جمله دامنه  این زمینه  با اشاره به سوالات گوناگون در  سید حسن خمینی 
اختیارات اکثریت یک جامعه یا اختیارات حاکم، تصریح کرد: ما نه می توانیبم بگوییم 
حق تقدم با امور جمعی است و نه با امور فردی؛ نمی توان گفت یک نفر آزاد است اما 
به قیمت اینکه آزادی بخش اعظم مردم از بین برود؛ زیرا در سابقه تاریخی جهان، با 
همین استدلال شکنجه توجیه می شد و به بهانه هایی چون حفظ امنیت عمومی، با 
این روش از افراد اعتراف گرفته می شد؛ لذا دیده ایم که در برخی کشورها به مدت 40 
سال حالت فوق العاده اعلام شده و برخی حقوق اجتماعی و سیاسی مردم تعطیل می 
شد؛ در آن کشورها که شوروری از جمله آنها بود یک بُعد از حقوق مردم تأمین می شد 
و بقیه شئون کنار گذاشته می شد. وی در همین زمینه یادآور شد: »خطابات قانونیه« 
امام تغییر یک پارادایم دائمی در فقه است زیرا مفهوم »شهروند« از آن متولد می شود 
و طی آن رابطه فقه یا فقیه یا حاکم با مردم، تبدیل به رابطه قانون و شهروند می شود 

که این اتفاق آثار بزرگ درون فقهی دارد.
سید حسن خمینی در خصوص تزاحم میان حقوق فردی و جمعی همچنین گفت: 
افراد بیرون حکومت معمولا اصالت را به افراد می دهند زیرا وقتی حکومت ها محدود 
شوند کسانی که در اپوزسیون قرار دارند راحت تر نفس می کشند؛ همچنین کسانیکه 

وارد حکومت ها می شوند مقداری حقوق جمعی را مهم تر می بینند.
یادگار امام با اشاره به قاعده »اهم فالاهم« گفت: نمی توان گفت کدام یک از این دو 
نوع حقوق بر یکدیگر تقدم دارد؛ در اینجا دو نکته وجود دارد یکی اینکه امر »محتمَل« 
چقدر قوی است و دیگر اینکه »احتمال« چقدر قوی است؛ اینکه ما کسی را تعزیر کنیم 
تا افشا کند محل یک بمب کجاست، باید بررسی کنیم اگر آن بمب منفجر شود چه 
پیامدهایی خواهد داشت و دیگر اینکه چقدر احتمال دارد این فرد به حل مشکل کمک 
کند؛ اگر ما اینگونه عمل کنیم در برخی جاها به تقدم حق عمومی و برخی جاها به 

تقدم حق خصوصی می رسیم.
وی یادآور شد: طبق بیان امام، حاکمان از جایگاهی برخوردار می شوند که باید 
حق عمومی را رعایت کنند و وظیفه ای جز این ندارند؛ اما هنگام ایجاد این تزاحم 
که کجا حقوق عمومی و کجا حقوق خصوصی باید رعایت شود، ایشان عنصری به نام 
»مصلحت« و جایگاهی عرفی به نام »مجمع تشخیص مصلحت نظام« را تبیین کردند.

سید حسن خمینی با توصیف مجمع تشخیص مصلحت نظام به جایگاهی که در 
آن مجموعه ای از کارشناسان باید حقوق فردی و جمعی را پاسداری کنند و قوانین 
و مصوباتشان مخصوص دوره های زمانی مشخص است، تصریح کرد: حاکمان در 
چارچوب نگاه امام تبدیل به خادم مردم می شوند؛ همانطور که ایشان تا پایان سخنان 
خود یادآوری می کنند حکومت طاغوتی حقوق مردم را از بین برده بود و بعد از پیروزی 
انقلاب دائما به مسئولان تنبه می دادند که مردم شما را سر کار آوردند و اگر آنان نبودند 

شما همچنان در زندان و تبعید بودید.
وی گفت: وقتی حاکمان وظایفشان به جز اجرا و اداره، حل تزاحم به نحو اهم است، 
باید توجه کنند که حقوق فردی و حقوق جمعی که هر دو در نظام حقوقی به رسمیت 
شناخته شده رعایت شود. لذا تشکیل مجمع تشخیص مصلحت نظام توسط امام برای 
تعیین قانون مهم تر میان قوانینی است که با هم به مشکل و تزاحم برخورد کرده اند. 
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سه چیز، از سخت ترین کارها براى بندگان است : 
انصاف داشتن مؤمن در باره خود، همدردى و کمک مالى 

انسان به برادرش، و به یاد خدا بودن در همه حال.

یکشنبه - نوزدهم مهرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3839 روزنامه

انالله وانا الیه راجعون
همکار محترم

جناب آقای مهدی جعفری 
درگذشت پدر گرامیتان را به شما و خانواده محترم 

تسلیت عرض نموده، از خداوند  متعال برای آن مرحوم 
رحمت وغفران وبرای شما و سایر بازماندگان صبر 

جمیل و اجر جزیل خواهانم .
روزنامه ایمان

پیام  تسلیت

بنایی  زیر  امور  و  معاون شهرسازی 
شهرداری قم گفت: تامین زیر ساخت 
های مورد نیاز شهر قم نیازمند 5 سال کار 

شبانه روزی است.
قاری قرآن در گفت و گو با ایمان 
بودجه  درصد   70 داشت:  اظهار 
شهرداری صرف حوزه حمل و نقل و 
استفاده از تکنولوژی روز در این بخش 

می شود.
وی ادامه داد: شهرداری یک سازمان 
درآمد و هزینه است و ۸0 درصد درآمد 
آن از طریق پرداخت عوارض ساخت و 
ساز و خدمات شهری توسط مردم تامین 
می شود و همین درآمد صرف عمران و 
آبادانی شهردر بخش های مختلف می 

شود.
معاون شهرسازی و امور زیر بنایی شهرداری قم افزود: 
عملیات ایجاد زیر ساخت های مورد نیاز شهرمقدس قم 

بعنوان ام القرا جهان اسلام آغاز شده است ولی تکمیل آن 
نیازمند 5 سال کار شبانه روزی است.

وی ادامه داد: پروژه های متعددی برای تحقق زیر 
ساخت های مورد نیاز قم تعریف شده است و در سالهای 

آینده شاهد تحقق آن خواهیم بود.
ناوگان تاکسیرانی و اتوبوسرانی قم 

تا پایان سال هوشمند می شود
از  دیگری  بخش  در  قرآن  قاری 
سخنان خود با بیان اینکه امروز شهرها با 
موضوعات متعددی مواجه است که عمده 
آن  تفریحی  رفاهی،  فرهنگی،  مباحث 
برعهده شهرداری ها است گفت: با برنامه 
ریزی هایی که صورت گرفته است ناوگان 
تاکسیرانی و اتوبوسرانی قم تا پایان امسال 

هوشمند می شود.
با  های شهری  پروژه  داد:  ادامه  وی 
وجود مشکلات مالی که شهرداری قم با 
آن مواجه است با قوت و سرعت در حال 
اجراست امیدواریم بتوانیم پروژه های نیمه 
تمام را در کوتاهترین زمان آماده بهرده برداری نماییم و 
پروژه هی جدیدی را نیز در جهت تکمیل زیرساخت های 

مورد نیاز قم آغاز کنیم.

رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم گفت: روز 
13 آبان به عنوان روز ملی مبارزه با استکبار جهانی در 
کشور معرفی شده است و در این روز باید استکبار ستیزی 

سرلوحه برنامه ها باشد. 
هماهنگی  درجلسه  شنبه  روز  لطفی  الله  نصرت 
اینکه  به  باتوجه  داشت:  بیان  آبان  روز 13  بزرگداشت 
استکبار جهانی در شرایط کنونی برای نفوذ در نظام دینی 
ما برنامه ریزی کرده ، لذا در موقعیت حساسی به سر می 
بریم و باید راهپیمایی روز 13 آبان باشکوه هر چه بیشتر 

نسبت به سال های گذشته برگزار شود.
وی ادامه داد: حضور پرشور مردم در این راهپیمایی 
پاسخ کوبنده ای به استکبارگران خواهد بود و در حقیقت 
نظامی که خون های زیادی را برای حفظ خود نثار کرده 

است از آرمان های خود دست برنمی دارد.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم افزود: 
مردم ایران اسلامی در موقعیتهای مختلف وفاداری به 
آرمانهای نظام مقدس اسلامی را نشان داده اند و از این رو 
وظیفه داریم برای هماهنگی و اطلاع رسانی به مردم برای 

حضور پرشور در راهپیمایی روز 13 آبان عملکرد مناسبی 
داشته باشیم. عضو شورای اسلامی شهر قم نیز دراین 
جلسه گفت: شورا و شهرداری قم هر گونه امکانات شهری 
که برای برگزاری هر چه بهتر راهپیمایی 13 آبان لازم باشد 

را در اختیار دست اندرکاران قرار خواهند داد.
مصطفی مولایی افزود: مدیریت شهری قم آمادگی 
برگزاری نمایشگاه هایی به مناسبت روز 13 آبان دارد تا 
مردم و بویژه قشر جوان با موضوع استکبار ستیزی آشنا 

شوند.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری در گفت وگو با ایمان:

تامین زیرساخت های قم 5 سال کار شبانه روزی می طلبد

رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان : 

استکبار ستیزی سرلوحه برنامه های روز 13 آبان باشد 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم از ثبت ملی خانه های تاریخی 

لاجوردی و شیرازی در استان قم خبر داد.
عیسی رضایی اظهارداشت: خانه تاریخی 
لاجوردی واقع در بلوار 55 متری عمار یاسر، 
گذر باغ پنبه کوچه شهید مومنی، پلاک ۸ با 
شماره 31334 در ششم مهرماه سال 94 در 

فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسید.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم افزود: خانه تاریخی شیرازی 
واقع در بلوار حرم تا حرم، کوچه شهید جواد 
ملک محمدی با شماره 31333 در ششم 

از سوی سازمان میراث  مهرماه سال 94 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 

ثبت ملی ایران شد.
رضایی، با اشاره به اینکه این دو خانه 
تاریخی در کنار دیگر آثار ثبتی ایران زیر نظر 
حفاظت و نظارت سازمان میراث فرهنگی، 
گفت:  است  گردشگری  و  دستی  صنایع 
هرگونه دخل و تصرف یا اقدام و عملیاتی 
که منجر به تخریب و یا تغییر هویت این 
آثار شود، طبق قانون مجازات های اسلامی 
حرم محسوب شده و مرتکب و مشمول 

مجازت های قانونی می شود.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم افزود: همچنین مرمت و 
بازسازی آثار صرفا با تایید و نظارت این اداره 

کل صورت می گیرد.
وی با بیان اینکه قدمت خانه تاریخی 
لاجوردی به اواخر قاجاریه می رسد، گفت: 
این بنا درون بافت تاریخی باغ پنبه توسط 
معمارباشی از معماران بنام معماری ایران که 
سازنده تیمپه بزرگ قم و صحن اتابکی حرم 
حضرت معصومه )س( است که در 675 متر 

مربع طراحی شده است.
و  تویزه  و  طاق  معماری  افزود:  وی 

در  چوبی  سنگی،  آجری،  فاخر  تزیینات 
ترکیب با شیشه های رنگی و گچبری از 

جمله ویژگی های این بنا است.
خانه  ویژگی های  به  اشاره  با  رضایی 
تاریخی شیرازی گفت: این بنا نیز با توجه 
نوع  فضاسازی ها،  شیوه  معماری،  فرم  به 
طاق ها و قوس های این اثر به اواخر دوران 
قاجار برمی گردد که مالک آن علی محمد 

شیرازی است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
بنا 701  این  بیان کرد:  و گردشگری قم 

مترمربع مساحت دارد.

معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: هنرمند باید در یک آرامش 
و امنیت قرار داشته باشد تا بتواند با خلاقیت آثار هنری خود را تولید کند و این فضا را ما باید 

برای آنها ایجاد کنیم
 وحید فرجی در حاشیه برگزاری چهارمین نشست صمیمانه هنرمندان استان قم که روز 
پنجشنبه در تالار ونوس برگزار شد، در گفت و گویی با بیان اینکه تا کنون در زمان مدیریت 
جدید این اداره کل چهار نشست صمیمانه با اصحاب فرهنگ و هنر استان قم برگزار شده 
است، گفت: برگزاری نشست های مشترک مسوولان و کارشناسان اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان قم با اهالی هنر در رشته های گوناگون تاثیرات خوب و بسزایی دارد و می تواند 

میان اهالی هنر و مسوولان تعامل، مشارکت، همکاری و ارتباط دو سویه ایجاد کند.   
وی گفت: در آینده تصمیم داریم که این جلسه ها را به صورت تخصصی با حضور 
پیشکسوتان، صاحب نظران، کارشناسان و نخبگان هر رشته برگزار کنیم تا آنها دیدگاه ها، 

پیشنهادها، نظرها و انتقادهای خود را بیان کنند و با همفکری و تعامل دو سویه بتوانیم 
راهکارهای مناسبی را برای مسائل مختلف هنری استان پیدا کنیم.

وی با بیان اینکه انجام این کار یک نیاز و ضرورت است، خاطرنشان کرد: مشارکت و ارائه 
راهکارهای اجرایی از سوی کارشناسان و هنرمندان می تواند راهگشا باشد.

معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم افزود: ازسوی دیگر در این 
جلسات هنرمندان می توانند مشکلات و دغدغه هایشان را بازگو و در کنار آن نیز راه حل های 

اجرایی و پیشنهادهای خود را بیان کنند.  
فرجی در بخش دیگر سخنان خود، با اشاره به تفکیک معاونت هنری از معاونت فرهنگی 
در این اداره کل ابراز امیدواری کرد که این امر موجب شود تا هنر در استان قم جایگاه 
واقعی خود را بیابد و این امر ان شاءالله در رشد، بالندگی، پیشرفت و تعالی هنر استان 

قم موثر باشد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم خبرداد:

ثبت ملی خانه های تاریخی لاجوردی و شیرازی

معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

هنرمند برای تولید آثار هنری به آرامش نیاز دارد

روزی 150 میلیون دلار هزینه تاخیر در اجرای برجام
گفته می شود: عضو سابق تیم مذاکره کننده هسته ای گفت: هر روز تاخیر در اجرای برجام 
میلیاردها دلار سود عاید کشورهایی می کند که به خاطر عملکرد آنها در منطقه، شهید می دهیم. 
سیروس ناصری افزود: روزی 100 تا 150 میلیون دلار هزینه تاخیر در اجرای برجام است که با احتساب 
22 روز تاخیر تا الان 2000 تا 2500 میلیون دلار می شود. ناصری گفت: به نظر من همین مجلس 
هم که مخالفان تند در آن جایگاه محکمی دارند، رایی بر رد برجام نخواهد داشت.نمایندگانی که پر سر 
و صدا هستند از رأی گریزانند چون ثبت می شود و باید آثار عدم اجرای برجام را بپذیرند. وی در مورد 
تعداد زیاد پیشنهاد های مخالفان برجام و امکان تغییر اساسی متن در نتیجه آن نیز گفت: وقتی موضوعی 

دو قطبی می شود، اگر مخالفان روی کلیات رایی نداشته باشند، در جزییات هم همین خواهد شد.

تعیین مسئولانی که باید اموال خود را ثبت کنند
گفته می شود: دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام از مشخص شدن گستره مسئولانی که باید 
فهرست اموالشان را به رئیس قوه قضائیه ارائه دهند، سخن گفت و اعلام کرد: مسئولانی که خلاف 
واقع اموالشان را ثبت کنند، مجرم شناخته می شوند. محسن رضایی تصریح کرد در ماده 3 این قانون، 
گستره مسئولان کشور غیر از مسئولانی که در اصل 142 قانون اساسی آمده است، مشخص شدند. 
این مسئولان شامل نمایندگان مجلس خبرگان رهبری، اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام، مقامات 
منصوب رهبری، اعضای شورای نگهبان، نمایندگان مجلس، معاون رئیس قوه قضائیه، دادستان کل 
کشور، رئیس دیوان عالی کشور، رئیس دیوان عدالت اداری، رؤسای کل دادگستری و معاونان آنها، 
رؤسای دفاتر سران سه قوه و مجمع تشخیص مصلحت نظام و رئیس مجلس خبرگان، مشاوران سران 
سه قوه، دستیاران ارشد سران سه قوه، دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی، دبیرخانه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، دبیرخانه شورای عالی فضای مجازی، فرماندهانی که درجه نظامی آنها سرتیپ تمام به بالاتر 
باشد، استانداران و معاونان آنها، مدیران عامل بانک ها و بیمه ها، سفرا و کارداران، رئیس کل گمرک، رئیس 
سازمان امور مالیاتی، نمایندگان دولت در مجامع عمومی و هیئت مدیره ها، تمام اعضای شوراهای شهر و 
روستا و شهرداران کلان شهرها و معاونان آنان می شود. از این رو گستره وسیعی از مسئولان باید فهرست 
اموال خود را به صورت خوداظهاری در سامانه ای ثبت کنند و این سامانه این فهرست های خود اظهاری 
را به رئیس قوه قضائیه ارائه می دهد. رضایی همچنین درباره نوع اموال مسئولان که باید اعلام شود، گفت: 
کلیه اموال غیر منقول و حقوق متعلق به آنها، مطالبات و دیون، سرمایه گذاری ها، موجودی حساب ها و 
هرگونه منبع درآمدی مستقر و اموال منقول باارزش به عنوان دارایی های مسئولان به حساب می آید که 
باید فهرست آنها در هنگام تحویل مسئولیت ارائه شود. همچنین زین پس شرط احراز مسئولیت مقامات 

همین خوداظهاری خواهد بود.

اعتراض در محل غرفه ایران در نمایشگاه فرانکفورت
گفته می شود: معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از اعتراض این وزارتخانه در محل 
غرفه جمهوری اسلامی ایران در نمایشگاه کتاب فرانکفورت نسبت به حضور نویسنده موهن در نشست 
خبری این نمایشگاه خبر داد. سیدعباس صالحی افزود: به دنبال صدور بیانیه وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی مبنی بر حضور نداشتن ایران در نمایشگاه کتاب فرانکفورت به دلیل سخنرانی نویسنده موهن 
کتاب آیات شیطانی در مراسم نشست خبری، غرفه جمهوری اسلامی ایران در این نمایشگاه دایر نخواهد 
شد ولی در چارچوب ضوابط و مقررات این نمایشگاه، در محل غرفه ایران مراتب جدی اعتراض خود را 
به اطلاع عموم بازدیدکنندگان خواهیم رساند. بر اساس این گزارش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی روز 
چهارشنبه 15 مهر بیانیه ای درباره حضور نداشتن جمهوری اسلامی ایران در نمایشگاه کتاب فرانکفورت 

به دلیل حضور سلمان رشدی در مراسم نشست خبری این نمایشگاه، صادر کرد.

اسلحه کشی در کنسرت ناظری؟!
گفته می شود: تور کنسرت »ناگفته« اثر حافظ ناظری و با حضور شهرام ناظری در حالی در 
کرمانشاه برگزار شد که سایت های محلی از اسلحه کشی در این کنسرت خبر دادند.  برخی سایت های 
محلی کرمانشاه 17 مهرماه نوشتند، »در کنسرت "ناگفته" در سالن امام خمینی )ره( یکی از افراد وابسته 
به تیم اجرایی کنسرت به روی نیروهای حراست سالن اسلحه کشیده است و پس از این که نیروهای 
حراست سالن اقدام به دستگیری او می کنند، عده ای او را از سالن فراری می دهند«. این در حالی است 
که مشاور رسانه ای حافظ ناظری با رد این خبر به خبرنگار ایسنا گفت: اجرای کرمانشاه در آرامش کامل 
برگزار و به جشن امضای آلبوم ختم شد و اصلا این خبرهایی که منتشر شده است، صحت ندارد. نگار 
حسینی همچنین اظهار کرد: با شروع ایام سوگواری ماه های محرم و صفر، تور »ناگفته« متوقف می شود 

و پس از سوگواری، دوباره در تهران از سر گرفته خواهد شد.

تاکنون زائران ایرانی به کرونا مبتلا نشده اند
گفته می شود: وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه وضعیت مفقودان فاجعه منا 
را در حوزه های پزشکی و تشخیص هویت پیگیری می کنیم، گفت: در زمینه بیماری کرونا نمی توان به 
آمارهای عربستان استناد کرد. بنابراین پیشگیری از ورود کرونا به کشور شرط عقل است. هاشمی درباره 
آخرین وضعیت زائران ایرانی از نظر ابتلا به کرونا گفت: خوشبختانه تاکنون کسی از زائران ایرانی به کرونا 
مبتلا نبوده است اما این موضوع به معنی این نیست که کسی بتواند تضمین کند که تا آخر حج هیچ 
موردی از کرونا دیده نشود، بنابراین باید مراقبت های لازم هم توسط زائران و هم توسط همکاران در 
سراسر کشور انجام شود و این کار بسیار مهم است. همانطور که برای پیشگیری از وبا و درباره کسانی که 

به عتبات عالیات در عراق مشرف می شوند، این سخت گیری ها انجام می شود.

خداحافظی »خندوانه« از آنتن
گفته می شود: مجری برنامه تلویزیونی »خندوانه« اعلام کرد فصل سوم این برنامه پس از ساخت 
فیلم سینمایی او به روی آنتن خواهد رفت. رامبد جوان در ابتدای برنامه جمعه شب »خندوانه« اعلام 
کرد که به دلیل ساخت فیلم سینمایی به زودی از مخاطبانش خداحافظی می کند. بنا بر این گزارش، او 
اعلام کرد قصد دارد فیلم جدید خود را برای حضور در جشنواره فیلم فجر آماده کند. پخش فصل دوم 
برنامه تلویزیونی »خندوانه« طی هفته اخیر و قبل از فرارسیدن ماه محرم به پایان می رسد و مشخص 

نیست فصل سوم این برنامه بار دیگر چه زمانی روی آنتن خواهد رفت.

وزیر دفاع آمریکا هم وارد ماجرای موشک های روس شد
گفته می شود: اشتون کارتر، وزیر دفاع آمریکا مدعی شده که این کشور شواهدی در دست دارد 
که نشان می دهد چند موشک  روسیه به جای سوریه در خاک ایران سقوط کرده  است. به گزارش 
آسوشیتدپرس، آقای کارتر "بروز نقص فنی" را دلیل احتمالی سقوط این موشک ها دانسته است.این 
اولین اظهار نظر رسمی یک مقام آمریکایی درباره گزارش های مربوط به سقوط چهار موشک کروز روسیه 
در خاک ایران است که پیشتر به نقل از مقام های آمریکایی منتشر شده بود بدون آن که نام آنها ذکر شده 

باشد. مقامات روسیه و ایران این ادعا را تکذیب کرده اند.

ادعای شریفی نیا درباره بازیگران معتاد
گفته می شود: میهمان برنامه »شهر فرنگ« شبکه خبر، محمدرضا شریفی نیا بود که اظهاراتی 
جنجالی در این برنامه زنده به زبان آورد. برنامه شهرفرنگ عنوان برنامه ای گفت وگو محور جدیدی در 
شبکه خبر است که به موضوعات روز سینمای ایران می پردازد و در هفته های اخیر، بازتاب های زیادی 
هم به همراه داشته است.در انتهای برنامه مدقق با اشاره به ادعای یکی از میهمانان هفته های گذشته 
گفت: میهمانی داشتیم که گفته بود بین بازیگران سینما استعمال مواد مخدر رواج پیدا کرده است و در 
مورد خیلی از آنها مشکل ساز شده است چقدر این موضوع صحت دارد؟ شریفی نیا با تایید این موضوع 
گفت: بازیگری را سر صحنه می بینی وسط کار گذاشت و رفت. می پرسی کجا رفته؟ می گویند رفته 
که خودش را بسازد! اتفاقا معضل من با کسانی که می گویند باند داری همین است. کسانی که من برای 
بازیگر می آورم از لحاظ اخلاقی طلا هستند. متاسفانه اعتیاد معضلی است که گریبانگیر بعضی از بازیگران 
ما شده است و خیلی ها به مشکل خوردند. )به خنده( یکی بود که می گفت یک جایی بگذاریم که تست 

اعتیاد بگذارند و بعد وارد سینما شوند.

بدهی 50 میلیون دلاری صدا و سیما
گفته می شود: مدیر شبکه سه سیما با اشاره به هزینه بالای خریداری و پخش مسابقات فوتبال بیان 
کرد که اکنون سازمان صداوسیما بیشتر از 50 میلیون دلار بدهی ارزی بابت حق پخش، اجاره ماهواره، 
خرید تجهیزات و دیگر موارد دارد. میرحسینی با اشاره به بدهی های سازمان صداوسیما افزوده: سازمان 
صداوسیما بیشتر از 50 میلیون دلار بدهی ارزی دارد که بابت حق پخش، اجاره ماهواره، خرید تجهیزات 
فنی و توسعه زیرساختار بوده است. همچنین از این میان حدود سه و نیم تا چهار میلیون دلار بدهی های 
شبکه سه است که به دلیل حق پخش مستقیم مسابقات صورت گرفته است. در حال حاضر شرکت ها 
برای فروش و حق پخش تلویزیون ابتدا مطالبه مالی خود را تقاضا می کنند و اینکه شبکه باید بدهی های 
خود را پرداخت کند و بعد همانطور که گفته شد رقم های بسیار بالایی پیشنهاد می شود و این مقرون 

به صرفه نیست که ما برای یک بازی چند صد میلیون تومان پرداخت کنیم.

این قدر درباره منا شایعه نسازید
گفته می شود: حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با 
اعلام اینکه تا این لحظه 69 زائر ایرانی در فاجعه منا مفقودالجسد هستند ، تاکید کرد: دستگیری و جا 
ماندن تعدادی از زائران ایرانی در بیمارستان های عربستان به هیچ وجه صحت ندارد و مردم نباید به این 

شایعات توجه کنند

خسارت سالانه حوادث طبیعی
گفته می شود:  معاون بازسازی سازمان مدیریت بحران کشور گفت: بیش از 20 حادثه طبیعی در 
ایران رخ می دهد که مهمترین آن زلزله و سیل است اما حوادث دیگری مانند لغزش زمین، ریزش کوه، 
سرمازدگی، طوفان، گردباد، نشست زمین و ریزگردها هم هستند و این حوادث سالانه سه هزار کشته و 
بیش از هزار میلیارد تومان خسارت مالی به کشور تحمیل می کنند. محمد فرید لطیفی افزود: بسیاری از 
کشورها مانند ژاپن توانسته اند با مقاوم سازی بناها و برنامه ریزی های دقیق میزان خسارت این حوادث 
را به حداقل برسانند به عنوان مثال در زلزله 7.9 دهمی ژاپن که همزمان با زلزله 6.6 دهمی بم رخ داد، 
فقط دو نفر به صورت سطحی مجروح شدند اما در بم بیش از 26 هزار نفر جان باختند و 1700 نفر نیز 

برای همیشه معلول شدند.

نامحرمانه

اخبار
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خواستار شد؛

کاهش بروکراسی و هزینه ها 
در شرکت برق استان قم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان بر لزوم تبدیل تهدیدها به 
فرصت بهبود تاکید کرد.

مهدی آهنین پنجه در سلسله بازدید های هفتگی خود از دفاتر و بخش 
های مختلف شرکت، ضمن بازدید از مجموعه مدیریت و کارشناسان دفتر 
توسعه مدیریت و تحول اداری شرکت ،فعالیت ها ، رویه ها و مستندات  این 

دفتر را از نزدیک مورد بررسی قرار داد.
آهنین پنجه ارزیابی های جشنواره شهید رجائی و وزارت نیرو را مهم 
توصیف کرد و خاطرنشان کرد: شاخص های ارزیابی لازم  است در یک برنامه 

زمان بندی شده پیگیری و به موقع ارسال شود.
رئیس هیئت مدیره شرکت توزیع نیروی برق استان قم افزود: برنامه زمان 
بندی جهت  اجرای فرایندها و فعالیت های شرکت توزیع برق استان قم تهیه 
و کنترل شود و  لازم است در طول سال رویه ها چندین بار ویرایش  و بازنگری 
شوند. آهنین پنجه همچنین خواستار کاهش بروکراسی و هزینه ها در برق 

استان قم شد و گفت: باید تهدید ها را به فرصت بهبود تبدیل کنیم.
 وی با اشاره به لزوم شناسایی فرصت ها و نقاط قابل بهبود اظهار داشت: 
باید به گونه ای عمل شود تا در کمترین زمان ممکن بیشترین اطلاعات را 

شناسائی و ارائه کرد.

در اختتامیه جشنواره تئاتر سوره ماه  صورت گرفت :

تقدیر از حسین فدایی حسین  
هنرمند  قمی برجسته تئاتر کشور

بیست و چهارمین جشنواره سراسری تئاتر سوره ماه با تجلیل از سید 
حسین فدایی حسین و کریم اکبری مبارکه، دو هنرمند شناخته شده  تئاتر 

کشور و معرفی برگزیدگان به کار خود پایان داد.

به گزارش روابط عمومی حوزه هنری انقلاب اسلامی استان قم، شامگاه 
جمعه 17 مهرماه 1394، در مراسم اختتامیه بیست و چهارمین جشنواره 
سراسری تئاتر سوره ماه از سید حسین فدایی حسین کارشناس تئاتر حوزه 
هنری استان قم تقدیر شد. در این مراسم که در تالار اندیشه حوزه هنری و با 
حضور هنرمندان شناخته شده تئاتر ایران و مدیران حوزه هنری برگزار می شد، 

علاوه بر فدایی حسین از کریم اکبری مبارکه نیز تقدیر شد. 
سید حسین فدایی حسین کارگردان، نویسنده، محقق و مدرس تئاتر است 
و در عرصه پژوهش هنر کتاب های متعددی با موضوع تئاتر تعلیمی ترجمه 
و تالیف نموده است که دو کتاب »صحنه در دست بچه ها« و »آموزش از 
طریق تئاتر« از آن جمله است. وی همچنین در نگارش نمایشنامه هایی با 
موضوعات مذهبی و دفاع مقدس پیشتاز و فعال بوده است. فدایی حسین 
همچنین داوری و بازخوانی جشنواره ها متعدد و معتبر تئاتر کشور را به عهد 

داشته که جشنواه های تئاتر فجر و سوره ماه از آن جمله اند.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم :

ورودی شهرک پردیسان 
نورپردازی می شود

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از اجرای نورپردازی در ورودی 
شهرک پردیسان خبر داد.

اسماعیل فتحی با اشاره به اهمیت نورپردازی در گسترش شادابی شهر 
گفت: این سازمان در این زمینه تلاش کرده تا به هر نحو ممکن در زمینه 
شادابی شهر تلاش کند. وی بیان کرد: یکی از برنامه های ویژه ما اجرای طرح 
نورپردازی در ورودی منطقه هشت و شهرک پردیسان است تا بتوانیم فضای 

زیبای شهری را ایجاد کنیم.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم بیان کرد: نورپردازی ویژه ای نیز 
برای درختان چتری ورودی پردیسان در نظر گرفته شده که می تواند نقش 

موثری در نشاط و شادابی داشته باشد.
فتحی از اجرای نورپردازی در پل فرهنگیان خبر داد و گفت: پل فرهنگیان 
یکی از مسیرهایی است که می تواند نقش موثری در گسترش روحیه شادابی 
شهر داشته باشد و بر همین اساس طرح نورپردازی در این پل اجرایی می شود.

وی گفت: طراحی های لازم انجام و پیمانکار نیز مشخص شده که امیدواریم 
بتوانیم در آینده نه چندان دور شاهد بهره برداری از آن باشیم.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم بیان کرد: با توجه به اینکه این 
پل به نوعی در مبادی ورودی شهر قرار دارد می تواند برای زائران و مسافران 

جذابیت داشته باشد.

رئیس امور تربیتی آموزش و پرورش استان خبر داد:

اجرای طرح امین در 150 مدرسه قم
 رئیس امور تربیتی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از اجرای طرح 

امین در 150 مدرسه این استان خبر داد. 
مهدی خادمی جمکرانی ظهر شنبه در جمع خبرنگاران  با بیان اینکه طرح 
تربیتی امین در مدارس قم اجرایی می شود، گفت: در این طرح مبلغان دینی 
توانمند توسط معاونت تبلیغ حوزه علمیه در مدارس به صورت تمام وقت 
حضور می یابند و شاخص های تربیتی را در مدارس اجرا می کنند، همچنین به 

ارائه مشاوره فردی و جمعی به دانش  آموزان می پردازند.
وی عنوان کرد: طی سال جاری برای اجرای طرح امین 400 مدرسه 

درخواست داده اند که تاکنون این طرح در 150 مدرسه اجرا می شود.
رئیس امور تربیتی آموزش و پرورش استان قم بیان کرد: آموزش و پرورش 

آمادگی لازم را برای اجرای طرح امین در کلیه مدارس استان دارد.
وی در خصوص اجرای طرح انس و معرفت نیز افزود: در این طرح یک 
روحانی در سه یا چهار آموزشگاه فعالیت های فرهنگی و تبلیغی را به صورت 

مداوم اجرا می کند.

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم:

 با رعایت فرهنگ شهروندی بسیاری 
از معضلات جامعه حل می شود

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: اگر 
سبک زندگی اسلامی را به اجرا در بیاوریم بسیاری از مشکلات و معضلات 

جامعه برطرف می شود.
 حجت الاسلام سعید روحانی مشارکت مردم را در ارائه خدمات بهتر 
شهرداری موثر دانست و گفت: اگر شهروندان مسائل و قوانین مربوط به خود 
را جدی بگیرند و با شهرداری همکاری کنند، تاثیر زیادی در افزایش کیفیت 

خدمات خواهد داشت.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: 
با توجه به اینکه در جامعه ای اسلامی زندگی می کنیم باید قوانین دینی و 

اسلامی در چنین جامعه ای پیاده شود و همه طبق آن رفتار کنند.
وی با بیان فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر سبک زندگی اسلامی 
عنوان کرد: اگر مابتوانیم نظر و شیوه دین را در زندگی پیاده کنیم خیلی از 
معضلات و مشکلات اجتماعی گریبان ما را نخواهد گرفت ولی اگر از شیوه هایی 
که دین برای زندگی تعریف کرده دور شویم مشکلات زیادی برایمان به وجود 
می آید. حجت الاسلام سعیدروحانی با بیان اینکه فرهنگ شهروندی در 
نگاه مان باید از دین گرفته شود خاطرنشان کرد: منظور از فرهنگ شهروندی، 
فرهنگی است که دین آن را تایید می کند و اگر این فرهنگ را هر چه بیشتر 

در جامعه نهادینه کنیم جامعه به سمت تعالی می رود.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با بیان 
مثال هایی در این زمینه اظهار داشت: شیوه های نگهداری از فضای سبز، احترام 
به قانون، رعایت حریم همسایه ها و فرهنگ آپارتمان نشینی و رعایت مسائل 

پسماند از مصادیق فرهنگ شهروندی است که باید رعایت شود.

همزمان با هفته ناجا به همت پلیس راهنمایی ورانندگی 
استان، از نمونه های ترافیکی قم تجلیل بعمل آمد.

غروب چهارشنبه  مراسم  این  ما  گزارش خبرنگار  به 
با حضور جانشین  در سالن همایش های شهرداری قم 
فرماندهی انتظامی استان، رئیس پلیس راهور استان، معاون 
امور شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم، قائم مقام 
شهردار قم و مدیران سازمان های اتوبوسرانی و تاکسیرانی 
و کارشناسان وجمع کثیری از رانندگان تاکسی و اتوبوس 

برگزار شد. 
در این همایش تعدادی از مدیران و کارشناسان حوزه 
مهدی  پرورش،  و  آموزش  قم،  درونشهری  نقل  و  حمل 
فراهانی معاون اورژانس قم، روح الله کرمانی خبرنگارروزنامه 
ایمان، شاهین احمدیان مجری صدا و سیمای مرکز قم و 
تعدادی از رانندگان تاکسی و اتوبوس وغیره که در بخش 
های مختلف در جهت اشاعه فرهنگ صحیح رانندگی و 
بهبود وضعیت ترافیکی شهر قم تلاش نموده بودند بعنوان 
نمونه های ترافیکی استان با اهدا لوح تقدیر تجلیل بعمل آمد.

پلیس امروز جامعه محور شده است
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم در این همایش 
گفت: نظم اجتماعی، امنیت وسلامتی، حاصل آسایش و 
آرامش است و هدف خلقت انسان با رویکرد الهی، کسب 
آرامش و آسایش دنیوی و اخروی است. سرهنگ اسدی 
افزود: شهروندان هنگامی که از وسایل نقلیه عمومی اعم 
اتوبوس و تاکسی استفاده می کنند احساس آرامش و امنیت 
بیشتری می کنند این در حالی است که در هنگام استفاده از 

وسایل نقلیه شخصی این احساس را ندارند.
وی دربخشی دیگ ازسخنان خود گفت: پلیس قم با 
همدلی و همزبانی و بدون هیچ حرکت سازمانی توانست 

امنیت مورد نیاز اتباع خارجی را در قم تامین کند.

سرهنگ اسدی افزود: این کار با مشارکت خوب بخش 
حمل و نقل درونشهری قم اعم از تاکسیرانی و اتوبوس رانی 
انجام شد و حق وحقوق رانندگان نیز داده شد وبا این کار 
امنیت برای اتباع خارجی در قم ایجاد و از اجحاف در حق 

آنها جلوگیری شد.
وی افزود: پلیس امروز جامعه محور است و با هماهنگی 
شهرداری می توان نظم و امنیت را در شهر ایجاد کرد بدون 

اینکه بخواهیم از قوه قهریه استفاده نمائیم.
آحاد جامعه می توانند اشاعه دهنده 

فرهنگ صحیح رانندگی باشند

رئیس پلیس راهور استان قم نیزدر این همایش گفت: 
بنابر نظر مراجع معظم تقلید تخطی از قوانین و مقررات 
راهنمایی و رانندگی حرام است و باید با فرهنگ سازی این 

نوع تخلفات در سطح جامعه به حداقل ممکن برسد.
سرهنگ حسینی افزود: همه افراد جامعه می توانند با 
اشاعه فرهنگ صحیح رانندگی، رعایت قوانین و مقررات 

راهنمایی و رانندگی نمونه های ترافیکی باشند.
وی ادامه داد: در سال گذشته کارشناسان ما با حضور 
در مدارس استان به 7 هزار دانش آموز قوانین راهنمایی و 

رانندگی را آموزش دادند.

درهمایش تجلیل از نمونه های ترافیکی استان صورت گرفت:

تجلیل از خبرنگار روزنامه ایمان به عنوان شهروند نمونه ترافیکی

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم آخرین وضعیت طرح تحقیق و بررسی از شهرک 
صنوف قم را تشریح کرد.

نعمت ا... عواطف رستمی در گفت وگو با ایمان اظهار داشت: بر اساس بند 30 ذیل ماده 
77 قانون تشکیل شوراها، نظارت بر حسن اداره امور مالی شهرداری ها، سازمان ها، مؤسسات 
و شرکت های وابسته و تابعه شهرداری و حفظ سرمایه، دارایی و اموال عمومی و اختصاصی 
شهرداری و همچنین نظارت بر حساب درآمد و هزینه آن ها با انتخاب حسابرس رسمی و 

اعلام موارد نقض به شهردار و پیگیری های لازم یکی از وظایف شورا به شمار می رود.
وی افزود: بر همین اساس در یک صد و چهلمین جلسه رسمی و علنی، طرحی از طرف 
کمیسیون حقوقی و نظارت به صحن علنی شورا ارائه شد مبنی بر تشکیل کمیته تحقیق و 
بررسی از شهرک صنوف قم که بارأی موافق اعضا به این طرح، تحقیق و بررسی از این شهرک 
در دستور کار شورا قرار گرفت. وی اضافه کرد: بر اساس این طرح مقرر شد کمیته ای با 
حضور نمایندگان 4 کمیسیون خدمات شهری و امور زائران، حقوقی و نظارت، امور زیربنایی و 

برنامه وبودجه شورا تشکیل شده و به تحقیق و بررسی از شهرک صنوف بپردازند.
عواطف رستمی بیان داشت: این طرح در اول شهریورماه سال جاری به تصویب رسید و 
مقرر شد طی سه ماه این کمیته بررسی های خود را انجام داده و نتیجه را به صورت مکتوب 

به شورا ارائه دهد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم در ادامه سخنان خود خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
45 روز از مهلت قانونی شورا برای رسیدگی به این موضوع سپری شده و بر اساس اعلام 
رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورا هنوز نمایندگان کمیسیون ها برای تشکیل کمیته 

معرفی نشده اند.
وی گفت: مکاتباتی هم در چند نوبت با هیئت رئیسه شورا در خصوص تشکیل کمیته 

انجام شده است اما بنا به دلایلی که دقیقاً مشخص نیست، هنوز این کمیته تشکیل نشده و 
مصوبه شورا نیز به مرحله اجرا نرسیده است.

عواطف رستمی ادامه داد: در جلسه هفته گذشته شورا مقرر شد که کمیسیون ها 
نمایندگان خود را معرفی نموده و در فرصت باقیمانده تحقیق و بررسی های خود را از شهرک 

صنوف به عمل آورند و گزارش آن را به صورت مکتوب به شورا ارائه دهند.
وی اضافه کرد: نظارت جزء وظایف ذاتی شورا است و در همین راستا نه تنها از شهرک 
صنوف بلکه از دیگر سازمان های وابسته به شهرداری نیز هرزمانی که احساس کند باید تحقیق 
و بررسی به عمل آورد، اینکه چه چیزی باعث شده این طرح در صحن علنی شورا مطرح 
و به تصویب برسد، هنوز کاملًا مشخص نیست و باید منتظر نتیجه تحقیقات باشیم چراکه 
گفته ها متفاوت است و شاید با واقعیت ها کمی مغایرت داشته باشد، لذا آن چیزی که باید مورد 
استناد برای قضاوت در خصوص این شهرک قرار گیرد، گزارش کمیته تحقیق و بررسی است.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر اینکه 
مصوبه شورا تحت هر شرایطی باید اجرا شود، بیان داشت: اینکه در برخی از محافل مطرح 
می شود که شهردار جدید اجازه دخالت شورا در برخی امور را نمی دهد و بر همین اساس 
نیز تاکنون این مصوبه شورا به مرحله اجرا نرسیده است، نمی تواند درست باشد چراکه مصوبه 
شورا لازم الاجراست و اگر بخواهند این مصوبه اجرایی نشود، باید در جلسه رسمی مطرح و 

بارأی اعضا این مصوبه لغو شود.
وی در بخش پایانی سخنان خود گفت: به هر صورت آنچه باعث گلایه برخی از اعضای 
شورا شده این است که چرا تاکنون کمیته مذکور تشکیل نشده و با توجه به سپری شدن 
نیمی از زمان در نظر گرفته برای این مصوبه، ضرورت دارد هر چه سریع تر این کمیته تشکیل 

شود.

در گفت وگو با سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تشریح شد:

آخرین وضعیت طرح تحقیق و بررسی از شهرک صنوف قم


